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Vážené kolegyně, 
vážení kolegové!

Máme za sebou měsíc květen, který 
v průběhu příslušného roku patří v rámci 
událostí OSA v  jistém slova smyslu 
k přelomovým měsícům. Na jeho konci 
se každoročně koná valné shromáždění 
členů, které je jakýmsi ukazatelem eko-
nomických, uměleckých a též dalších vý-
sledků celoroční práce a pozice autorské 
hudební obce. Z hlediska obsahu jednání 
je valné shromáždění reakcí na aktuální 
situaci v naší společnosti, reakcí proje-
vující se v nezbytných úpravách formu-
lace právních zásad činnosti a též obsa-
hu potřebných dokumentů OSA. 

Jak valné shromáždění letos probí-
halo? Konalo se 20. 5. v hotelu Mama 
Shelter. Velmi příjemné prostory toho-
to hotelu zajisté podtrhly dobrou atmo-
sféru celého jednání, včetně nabídnuté-
ho malého pohoštění po skončení akce. 
Byly projednány a  schváleny všech-
ny potřebné aktuální dokumenty vzta-
hující se k  roku 2023: výroční zpráva 
představenstva, roční účetní závěr-
ka, zpráva dozorčí rady. Plénum vyso-
ce ocenilo hospodářský výsledek za 
rok 2023 – nárůst na 1,7 miliardy Kč (nej-
vyšší výnos v historii OSA). Dále byly se 
souhlasem pléna projednány navrže-
né změny rozúčtovacího řádu a stanov 
a rovněž navržené změny statutu kul-
turního, sociálního a vzdělávacího fondu 
OSA. Byly též projednány členské otáz-
ky a na základě hlasování proběhlo při-
jetí nových členů OSA. Se souhlasem 

pléna byla též realizována prezentace 
projektu Partnerství. Jinými slovy řeče-
no – stanovený program VS byl v plné 
míře naplněn.

Nedlouho po valném shromáždě-
ní (konkrétně  10. 6.) se konala další 
významná a reprezentativní událost – 
Výroční ceny OSA. Tentokrát v prostoru 
ARCHA+ v  Praze  1. Letos poprvé byl 
uskutečněn též přímý televizní přenos 
(živé vysílání) této akce na ČT art. Z ce-
lého srdce gratuluji všem oceněným 
a vyjadřuji úctu k jejich umělecké práci. 
(Další podrobnosti o předávání Výroč-
ních cen OSA jsou uvedeny ve speciál-
ním příspěvku v rámci tohoto čísla ma-
gazínu Autor in – k eventuálnímu získání 
dalších informací proto odkazuji na ten-
to konkrétní článek.) 

Vedle výše uvedených událostí (VS 
a  Výroční ceny OSA) se ve druhém 
kvartálu tohoto roku konalo několik dal-
ších zajímavých akcí, na kterých měl 
OSA významnou účast. Zástupně 
uvádím Composers Summit Pra-
gue – 3. ročník (18.–23. 4.). Akce 
je zaměřena na hudební složku 
audiovizuálních děl, filmů, seriá-
lů, počítačových her, workshopů 
a koncertů, v rámci ní proběhlo 
též vyhlášení výsledků 1. ročníku 
mezinárodní soutěže skladatelů, 
která byla pořádána ve spolupráci 
OSA s pořadateli Composers Summit 
Prague pod patronací OSA. Soutěže se 
zúčastnilo 125 skladatelů z celého světa, 
na 1. místě se umístil český skladatel Mi-
chal Worek – gratuluji!!!

Tolik tedy velmi stručně několik in-
formací o tom, co nás provázelo. Chtěl 
bych ještě poděkovat za velmi krásnou 

spolupráci a vyjádřit svoji úctu všem 
členům a blízkým autorské obce. Na zá-
věr ještě připomínám, že během červ-
na začíná plánovaná rekonstrukce bu-
dovy OSA na adrese Čs. armády  20, 
Praha  6, a  sídlo OSA bude dočasně 
přemístěno na adresu Palác Pyramida, 
Bělehradská 128, Praha 2.

V současné podivné a náročné době 
připojuji přání pevného zdraví a všeho 
toho, co nám pomáhá k normálnímu na-
plnění našich dnů.

S upřímným pozdravením
Ivan Kurz

předseda dozorčí rady OSA
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Hospodářské výsledky OSA 2023: 
autorská hudební práva v loňském 
roce vydělala rekordní částku

• Rok 2023 byl pro autory hudby opět velmi úspěšným rokem. 
Inkaso za poskytnuté licence vybrané pro autory hudby 
a hudební nakladatele překonalo hranici 1,44 miliardy Kč.

• Pokračoval růst trhu předplatitelských streamovacích služeb, které autorům 
hudby vydělaly 191 milionů Kč, což je o 7,18 % více než v roce 2022.

• Výrazně se dařilo exportu domácí hudby do zahraničí. Příjmy 
meziročně vzrostly téměř o 34 %, konkrétně o 19,97 milionu.

• OSA vyplatil autorské honoráře více než 214 tisícům autorů 
hudby z celého světa napříč všemi hudebními žánry.

• OSA hospodařil s průměrnou režií 11,86 %, tj. z každých 
vybraných 100 Kč autoři obdrželi v průměru 88 Kč.

Rok 2023 byl pro hudební autory a na-
kladatele historicky nejúspěšnějším ro-
kem – inkaso za poskytnuté licence pře-
konalo hranici 1,44 miliardy korun. Když 
přičteme inkasované odměny pro ostat-
ní kolektivní správce, pak příjmy OSA 
vloni činily 1,72 miliardy korun, což před-
stavuje 18% nárůst oproti roku 2022. 

Hlavním zdrojem příjmů zůstává vy-
sílání, včetně služeb přenosu vysílání, 
za které OSA inkasoval pro autory a na-
kladatele 601 mil. Kč. Na druhém místě 
jsou příjmy z pouštění hudby v restaura-
cích, obchodech či kadeřnictvích, které 
dosáhly 203 mil. Kč. Třetí místo zaujímají 
příjmy z koncertů ve výši 195 mil. Kč. Vý-
znamně se dařilo také exportu domácí 
hudby do zahraničí, kde příjmy vzrostly 
na 79 milionů Kč. To představuje mezi-
roční nárůst o 20 milionů Kč.

Z  hlediska nákladů OSA se prů-
měrné režijní zatížení (poměr nákla-
dů a  celkového inkasa) dostalo na  

11,86 %, což je historicky druhý nejlep-
ší výsledek od roku 1993. OSA se tak 
dlouhodobě řadí mezi nejlépe hospo-
dařící autorské hudební organizace ve 
světě. 

OSA se v  loňském roce podaři-
lo zhodnotit autorská hudební prá-
va v celkové výši 1,44 miliardy Kč. Po 
přičtení odměn inkasovaných pro dal-
ší kolektivní správce (INTERGRAM, DI-
LIA, OOA-S  a  OAZA) jsme na odmě-
nách utržili celkem 1,72 miliardy Kč, což 
je o 265 mil. Kč více než v roce 2022. 
„Rád bych poděkoval našim obchodním 
partnerům, kteří využívají repertoár námi 
zastupovaných skladatelů, textařů a hu-
debních nakladatelů. V loňském roce vy-
užili hudbu více než 214 tisíc autorů z ce-
lého světa. Osobně mě těší i velký zájem 
ze strany nových a mladých autorů, kteří 
se k nám vloni připojili a uzavřeli s námi 
smlouvy o zastupování. Beru to jako sig-
nál, že si mladá generace nejen váží své 

umělecké tvorby, ale současně důvěřuje 
kvalitě našich služeb a chce být součástí 
komunity bezmála 5 milionů autorů z ce-
lého světa. Úspěšné hospodářské výsled-
ky nám současně umožňují podporovat 
spoustu nových hudebních projektů na-
šich autorů,“ říká Roman Strejček, před-
seda představenstva OSA. 

Hlavním tahounem v roce 2023 se stal 
segment vysílání, včetně služeb přenosu 
vysílání, s meziročním nárůstem inkasa 
o 94 milionů Kč na celkových 601 mili-
onů Kč. Dobře si vedla oblast provozo-
vání hudby jako kulisy v provozovnách 
s  meziročním navýšením příjmů (vč. 
příjmů pro ostatní tuzemské kolektiv-
ní správce) o 87 milionů Kč (tj. o 24 %), 
následovaná odměnami z  koncertů 
ve výši  195  milionů Kč, tj. meziročně 
o 34 milionů Kč více. Přesto se příjmy 
v tomto segmentu na předcovidovou 
úroveň nedostaly. Pokračoval růstový 

trend příjmů z  licencování předplati-
telských digitálních služeb, podpořený 
strategickým rozhodnutím a také tech-
nologickou schopností OSA licencovat 
a zpracovávat hlášení od předplatitelů 
z celé EU.

Rok 2023 byl rokem, kdy se dařilo ex-
portu domácí hudby. Zahraniční kolek-
tivní správci poslali autorům zastupova-
ným OSA za hudbu užitou v zahraničí 
o 20 milionů Kč více než v roce 2022. 
Tento výsledek může být ovlivněn niž-
ší srovnávací základnou předchozího 
roku, který v důsledku časového po-
sunu mezi užitím hudby v  zahraničí 
a příchozí platbou od zahraničního ko-
lektivního správce mohl být ovlivněn 
pandemickým obdobím.

Nejúspěšnějším trhem pro domácí 
autorskou scénu bylo Německo, Sloven-
sko a Rakousko. Naopak nejvíce hono-
rářů tradičně putovalo do USA, Velké 
Británie a Německa.

Autorské odměny jsme vyplati-
li 214 tisícům hudebních autorů a na-
kladatelů z celého světa, z toho bezmá-
la 9 tisícům domácích autorů.

Průměrná roční autorská odměna 
pro jednoho autora byla v porovnání 
s rokem 2022 o 251 korun vyšší, čini-
la 4 156 Kč za rok 2023.

K 31. 12. 2023 OSA smluvně zastu-
poval celkem  11  448  nositelů práv, 
z  toho  8  243  autorů, 3 034  dědiců 
a 171 nakladatelů. Do zastupování v prů-
běhu roku nově přijal 426 autorů a 4 na-
kladatele. V  roce  2023  bylo v  rámci 
grantového programu Partnerství OSA 
podpořeno 430 hudebních projektů. Po-
čet žadatelů z řad autorů i pořadatelů 
každoročně stoupá a program získává 
nejen vyšší přízeň, ale stává se i jedním 
z důležitých finančních pilířů nové hu-
dební tvorby.

Umělá inteligence je i nadále pokračují-
cím trendem, který více a více zasahuje 
do všech lidských profesí, hudební tvor-
bu nevyjímaje. „OSA jako moderní firma 
výhody AI využívá ve svůj prospěch. Pro-
to jsme v loňském roce zahájili její inte-
graci do našich vnitřních systémů a pro-
cesů. Pracujeme na nových službách jak 
pro autory, tak i pro naše klienty z řad uži-
vatelů hudby, kteří mají zájem využívat 
hudební tvorbu ke svému podnikání,“ vy-
světluje Roman Strejček. ×

Více informací na: https://www.osa.cz/
hospodarske-vysledky/2023/

TEXT: KATEŘINA RŮŽIČKOVÁ , ŠÁRKA JANČÍKOVÁ

Struktura inkasa v roce 2023
(v procentech)

▶ 41,69 vysílání 
▶ 15,37  hudba jako hudební kulisa
▶ 13,55  koncerty
▶ 13,28  digitální služby
▶ 6,03  náhradní odměny
▶ 5,48  export domácí hudby
▶ 2,77  ostatní příjmy
▶ 1,33  prodej nosičů
▶ 0,50 agentura

%
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Valné shromáždění schválilo mnoho 
novinek v základních dokumentech 
a přijalo 23 nových členů

Rozúčtovací řád

▶ Období výnosů, které jsou základem 
pro rozúčtování neadresných odměn 
(autorské odměny, k nimž nedostá-
váme hlášení užitých děl), je zkráce-
no na jeden kalendářní rok.

▶ Rozúčtování autorských odměn ze 
streamovacích služeb televizních vy-
sílatelů, které nabízí svůj obsah zdar-
ma, bude adresné za předpokladu, že 
nám vysílatelé poskytnou přehled 
odehraných skladeb. 

▶ Hudba k počítačovým hrám je zařa-
zena do kategorie č. 8 (stejně jako 
například hudba filmová či scénická).

Stanovy

▶ Spolek mění název na OSA, z.s., čímž 
navazuje na původní, prvorepubliko-
vý název.

▶ OSA může v oblastech, které se do-
týkají kolektivní správy práv, uplat-
ňovat nároky vyplývající z práva na 
ochranu proti nekalé soutěži. Jed-
ná se zejména o možné nároky pro-
ti platformám, které hledají skuliny 
v obchodních podmínkách legálních 
a  licencovaných platforem. Toto 
oprávnění je do stanov výslovně za-
členěno pro vyloučení jakýchkoliv 
pochybností o tomto oprávnění.

▶ Rozšíření a konkretizace oblastí ve-
dlejších činností OSA.

▶ Pozvánky na valné shromáždění bu-
dou zasílány elektronicky prostřed-
nictvím Infosy, e-mailem nebo da-
tovou schránkou. Fyzicky ji obdrží 
pouze ti členové, kteří tyto elektro-
nické způsoby komunikace nepouží-
vají či o to požádají. 

▶ Do usnášeníschopnosti valného 
shromáždění se započítávají také 
členové, kteří hlasovali elektronicky.

▶ Zvyšují se limity pro představenstvo 
pro schvalování smluv s obchodními 
partnery ze 100 tis. Kč na 150 tis. Kč 
u měsíčního plnění a z 500 tis. Kč 
na 750 tis. Kč u jednorázových za-
kázek. 

▶ Zvyšují se limity pro představenstvo 
pro schvalování záloh na autorské 
odměny ze 100 tis. Kč na 150 tis. Kč.

Kulturní, sociální 
a vzdělávací fond

▶ Částka přidělovaná do fondu na 
podporu hudební tvorby se snižuje 
z 25 % na 20 % z celkového obje-
mu prostředků, příděl do kulturního 
a vzdělávacího fondu se naopak na-
vyšuje z 60 % na 65 %. 

Valné shromáždění přijalo 23 nových 
členů OSA – 11  skladatelů, 8  textařů, 
1  dědičku z  profesní skupiny textařů 
a 3 nakladatele. × 

Podrobnější informace na www.osa.cz/
aktuality

TEXT: ŠÁRKA JANČÍKOVÁ, FOTO: MATYÁŠ HABANEC
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Vítězství ve třech 
kategoriích  
si odnesl Calin  

Ocenění získali i Theodor Vachler, 
Darja Kukal Moiseeva, ÜBeatz, 
Jan Slabák či Karel Vacek.

TEXT: ŠÁRKA JANČÍKOVÁ, FOTO: PETR KLAPPER 
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Již po devatenácté se 10. června usku
tečnilo předávání Výročních cen OSA, 
které oceňují přední domácí hudební 
skladatele a textaře v rámci populární 
a klasické hudby, a to celkem ve 14 ka
tegoriích. 

Sošku pro nejúspěšnějšího skladate
le a textaře populární hudby a součas
ně pro nejúspěšnějšího streamovaného 
autora si odnesl Calin. Společně s Davi
dem Kopeckým stojí autorsky také za 
vítěznou populární skladbou roku, kte
rou se stala Hannah Montana. 

Zlatou cenu OSA za celoživotní přínos 
obdržel hudební skladatel a zakladatel 

Moravanky Jan Slabák. Do Zlatého 
fondu OSA byl zapsán hudební skla
datel a textař známý zejména v oblas
ti dechové hudby Karel Vacek (in me
moriam) a skladba Stín katedrál, jejímiž 
autory jsou Karel Svoboda a Ivo Fischer. 

Slavnostním večerem, který se konal 
na scéně Archy+, provedla po dvouleté 
pauze opět moderátorská dvojice Petr 
Prokop a Ondřej Cihlář. Hlavním me
diálním partnerem Výročních cen OSA 
se stala ČT, a tak bylo poprvé v jejich 
historii možné sledovat jejich udílení 
v přímém přenosu na ČT art.
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V oblasti vážné hudby se dařilo hudeb-
nímu skladateli Janu Valtovi, který se stal 
nejúspěšnějším skladatelem roku, sou-
časně jeho skladba Kingdom Come: De-
liverance – suite for choir and orchestra 
zvítězila v kategorii Vážná skladba roku. 
Nejúspěšnějším autorem v zahraničí se 
stal Theodor Vachler. Ocenění pro nej-
úspěšnějšího nakladatele získala společ-
nost A-Tempo Verlag spol. s r. o.

OSA nezapomíná ani na mladé au-
tory do 35 let – nejúspěšnější autor-
kou vážné hudby byla vyhlášena Darja 

Kukal Moiseeva a  v  populární hudbě 
uspěl producent Daniel Suchánek zná-
mý jako ÜBeatz. Vítězové obou katego-
rií obdrželi kromě skleněné sošky, za je-
jímž designem stojí uznávaný hudebník 
a výtvarník Milan Cais, navíc šek v hod-
notě 50 000 Kč, který OSA každoroč-
ně věnuje úspěšným mladým autorům. 

Ocenění vychází přímo ze statistik 
OSA. Dle pravidel zahrnují skladby a au-
tory, kteří poprvé v posledních dvou le-
tech zaznamenali mimořádný úspěch ve 
vysílání rozhlasu a televize, v koncert-
ním provedení, v  prodejnosti nosičů, 
na internetu a při dalších užitích hud-
by, a to bez ohledu na datum jejich re-
gistrace u OSA. 

Kategorie, které se neudělují na zákla-
dě dat, ale na základě rozhodnutí do-
zorčí rady OSA, jsou Zlatá cena OSA za 
přínos české hudbě, Zlatý fond OSA za 
dlouhodobě nejhranější skladby nebo 
autory a Cena za propagaci a šíření čes-
ké hudby.

Tématem slavnostního večera byl ná-
rodní folklor jako zdroj inspirace pro hu-
dební tvorbu. O hudební doprovod se 
postarala Hrubá Hudba ve složení: Petr 
Mička – primáš, housle, zpěv; Aleš Mič-
ka – housle, zpěv; Marek Smaženka 

– viola (kontry), zpěv; David Řičica – 
basa, zpěv; Martin Drlík – klarinet, te-
norsax, zpěv; Marek Steyer – trubka, 
zpěv; Martin Čech – bicí; Jiří Hradil – klá-
vesy, buben, zpěv. S nimi vystoupili Dan 
Bárta a Václav Dufek, Gabriela Eibeno-
vá a Adam Viktora, Ondřej Havelka, Ka-
tarzia, Kato a Kamila Tomšejová.

Hlavním mediálním partnerem akce 
se stala Česká televize, která odvysíla-
la Výroční ceny OSA v přímém přenosu 
na stanici ČT art 10. června od 20.15 hod. 
„Jsem velmi potěšen nově navázanou 
spoluprací s Českou televizí a jejím ge-
nerálním ředitelem Janem Součkem. 
Uvedení udílení Výročních cen OSA 

v přímém přenosu na ČT art vnímám 
jako významný signál směrem k autor-
ské obci, ocenění jejich práce a významu 
pro českou hudbu i kulturu obecně. Tato 
spolupráce nám umožňuje přiblížit širo-
ké veřejnosti úspěchy a přínosy našich 
autorů a tím posilovat povědomí o vý-
znamu autorské tvorby v naší společ-
nosti,“ doplňuje Roman Strejček, před-
seda představenstva OSA.

Od 10. 6. 2024 jsou k dispozici také 
v archivu ČT na iVysílání. Letošní 19. roč-
ník udílení Výročních cen OSA se konal 
pod záštitou Ministerstva kultury. 

Ocenění 19. ročníku  
Výročních cen OSA

ZLATÁ CENA OSA 
Jan Slabák

ZLATÝ FOND OSA (autor)  
Karel Vacek

ZLATÝ FOND OSA (skladba)  
Stín katedrál  
(Karel Svoboda, Ivo Fischer)

CENA ZA PROPAGACI  
A ŠÍŘENÍ ČESKÉ HUDBY  
Jiří Chvála

POPULÁRNÍ SKLADBA ROKU 
Hannah Montana 
(David Kopecký, Călin Panfili)

VÁŽNÁ SKLADBA ROKU 
Kingdom Come: Deliverance –  
suite for choir and orchestra 
(Jan Valta)

NEJÚSPĚŠNĚJŠÍ SKLADATEL  
A TEXTAŘ POPULÁRNÍ HUDBY  
Calin

NEJÚSPĚŠNĚJŠÍ SKLADATEL  
VÁŽNÉ HUDBY  
Jan Valta

NEJÚSPĚŠNĚJŠÍ NAKLADATEL  
A-Tempo Verlag spol. s r. o.

NEJÚSPĚŠNĚJŠÍ MLADÝ AUTOR 
POPULÁRNÍ HUDBY 
Daniel Suchánek (ÜBeatz)

NEJÚSPĚŠNĚJŠÍ MLADÁ AUTORKA  
VÁŽNÉ HUDBY  
Darja Kukal Moiseeva

NEJÚSPĚŠNĚJŠÍ AUTOR  
V ZAHRANIČÍ  
Theodor Vachler

NEJÚSPĚŠNĚJŠÍ  
STREAMOVANÝ AUTOR 
Calin
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ZLATÁ CENA OSA
Jan Slabák
(* 1941)

Trumpetista, kapelník, aranžér a skladatel, zakladatel Mo-
ravanky se narodil 24. března 1941 v Kelčanech u Kyjova. 
V roce 1956 začal studovat hru na trubku na konzervato-
ři v Brně. Kromě toho si přivydělával také hraním v různých 
souborech, rozhlasových a divadelních orchestrech, jazzo-
vých ansámblech. V roce 1960 udělal konkurz do Brněnského 
estrádního rozhlasového orchestru a současně také konkurz 
do brněnské Státní filharmonie. V letech 1960–1977 působil ve 
Státní filharmonii Brno na pozici prvního trumpetisty. Spolu-
pracoval také s mnoha orchestry, jakými byly např. Malá de-
chová hudba, Taneční a dechový orchestr Mirko Foreta i Or-
chestr Gustava Broma, hrál i se symfonickým orchestrem 
bratislavského rozhlasu. V roce 1971 založil vlastní dechový 
orchestr Moravanka, pro který upravoval moravské (zejmé-
na slovácké) lidové písně do jednodušší a stylizované for-
my. Ta se rychle stala populární u široké veřejnosti i v mé-
diích. V roce 1978 se Moravanka ustálila jako profesionální 
dechová kapela. Čekal ji nový život. Nejen natáčení, nahrá-
vání, ale také veřejné produkce, koncerty u nás i v zahraničí. 

Vystupovali v tehdejší Německé demokratické re-
publice, Německé spolkové republice, Rakous-

ku, přišla i americká turné. 
Pro Moravanku napsal na dvě stovky vlast-

ních skladeb (orchestrálních písní, popu-
lárních písní na lidovou notu s nádechem 
swingu, často s vlastním textem). Obvykle 
šlo o polky, valčíky či kvapíky. 

Za dobu svého fungování Moravanka 
odehrála přes sedm tisíc koncertů, zís-
kala pětkrát zlatou desku od Pantonu, 
Supraphonu a Editu (za více než čtyři mi-
liony prodaných nosičů), dvakrát platino-
vou desku a  jednu diamantovou desku; 

Zlatý štít Pantonu za nový interpretační pří-
stup k lidové hudbě (1975) a Zlatý klíč města 

Clevelandu ve Spojených státech amerických; 
dvakrát se stala absolutním vítězem Polkafes-

tu; obdržela Cenu Československé televize za br-
něnský pořad Hraje Vám Moravanka (1975) i Cenu 

Českého rozhlasu Brno za nejúspěšnější hit (2000). 
Získala také Cenu Ministerstva kultury za objevnou in-

terpretaci lidové písně (1980).
V roce 2006 byl Jan Slabák Karlem Gottem uveden do Křesla 

tradice a slávy za mimořádný a tvůrčí přínos dechové hudbě. 

ZLATÝ FOND OSA – AUTOR
Karel Vacek 
(1902–1982)

Muzikant, hudební skladatel i tex-
tař známý zejména v  oblas-
ti dechové hudby – Cikán-
ko ty krásná, Čtyři páry 
bílejch koní, Hej, paní-
mámo, Nikdy se ne-
vrátí pohádka mlá-
dí, Šumařinka atd. 
Byl vyhledávaným 
muzikantem, ne-
boť dokázal hrát 
stejně dobře na 
housle, klarinet, 
trubku, lesní roh 
i kontrabas. Již od 
svých patnácti let 
hrál v pražských li-
dových kapelách. 
V počátku své hudební 

dráhy byl členem významných jazzo-
vých kapel  – např. kvintetu Melody 
Boys R. A. Dvorského, Orchestru Har-
ryho Hardena nebo orchestru Osvobo-
zeného divadla, kam jej přizval Jaroslav 
Ježek jako sólistu na trumpetu. 
Patří spolu s Jaromírem Vejvodou a Jo-
sefem Poncarem do slavné „trojky“ čes-
kých autorů dechové hudby známých 
prakticky ve všech zemích, kde se de-
chová hudba hraje. Roku 1981 mu byl 
udělen titul národní umělec. Během své-
ho života složil téměř devadesát polek, 
valčíků a dalších skladeb.

ZLATÝ FOND 
OSA – SKLADBA
Stín katedrál
(Karel Svoboda, 
Ivo Fischer)
Skladba je jedním z  největších hitů 
české populární hudby. Poprvé vyšla 
v  roce  1966 na desce Ten, koho ráda 
mám zpěvačky Heleny Vondráčkové. Je-
jími původními interprety byli právě He-
lena Vondráčková a s ní Václav Neckář. 

Tento duet získal širokou popularitu 
a stal se jedním z hudebních symbo-
lů 60. let. 
V roce 1996 její slávu oživil svou inter-
pretací zpěvák Petr Muk, což přispělo 
k její renesanci a dalšímu rozšíření mezi 
mladší generaci. Velmi oblíbená je také 
verze v podání Zuzany Norisové a Bo-
huše Matuše, která zazněla ve filmu Re-
belové v roce 2001.
Skladba Stín katedrál je i nadále znovu 
a znovu nahrávána různými interprety, 
což svědčí o její trvalé popularitě a vý-
znamu v české hudební kultuře.

CENA ZA PROPAGACI 
A ŠÍŘENÍ ČESKÉ 
HUDBY
Jiří Chvála
(* 1933) 
Sbormistr a profesor na Hudební fakul-
tě Akademie múzických umění v Praze.
V  roce 1959 se stal druhým sbormis-
trem Kühnova dětského sboru a v jeho 
čele stojí od roku 1967. Navázal na mi-
mořádný odkaz zakladatele sboru Jana 
Kühna. Sbor se pod jeho vedením stal 
světovou špičkou, vystupuje na nej-
prestižnějších světových pódiích, spo-
lupracuje s předními osobnostmi hu-
debního světa, absolvoval řadu turné 
doma i v zahraničí prakticky na všech 

kontinentech, realizoval desítky nahrá-
vek a vystupuje na hudebních festiva-
lech. Členové sboru se podílí též na ope-
rách, operetách a muzikálech. 
Jiří Chvála dovedl sbor k vítězství v řadě 
mezinárodních pěveckých soutěží, 
v roce 1998 dokonce získal European 
Grand Prix for Choral Singing. 
Od roku 1958 působí na katedře dirigo-
vání HAMU, v roce 1986 byl jmenován 
profesorem. Přednášel též na meziná-
rodních sborových seminářích ve Víd-
ni,  v  Tokiu,  Singapuru,  Princetonu  aj. 
a byl členem porot mnoha mezinárod-
ních soutěží. Počínaje rokem 2004 sto-
jí také v čele smíšeného sboru Canti di 
Praga, koncertujícího doma i v zahrani-
čí. 
V roce 2019 obdržel ocenění Minister-
stva kultury za celoživotní přínos v ob-
lasti hudby.

POPULÁRNÍ 
SKLADBA ROKU
Hannah Montana
(David Kopecký, 
Călin Panfili)
Skladba Hannah Montana je jednou 
z  nejpopulárnějších písní z  Calino-
va 4× platinového alba Popstar, které 
bylo vydáno v roce 2022.
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Text skladby odráží různé životní si-
tuace a postoje autora. V písni se Calin 
například vyjadřuje k tzv. beefu – sou-
boji, který vedou rapeři prostřednictvím 
svých tracků; popisuje také rychlost 
svého života, důležitost a význam pev-
ného přátelství i pocit svobody při noč-
ní jízdě autem prázdným městem. Calin 
ve skladbě rovněž prozkoumává svou 
vlastní rozpolcenost spojenou se živo-
tem „popstar“. Na ulici je všemi rozpo-
znáván jako známá osobnost, ale v pří-
tomnosti přátel se cítí být obyčejným 
člověkem. Dalšími tématy v písni jsou 
jeho vděčnost za život v Česku, proto-

že pochází z Moldavska, a jeho touha po 
opravdových bratrech a přátelích.

Ačkoliv je text velmi osobní a reflek-
tuje autorovy skutečné životní zkuše-
nosti a pocity, dotýká se širokého spek-
tra témat. Navíc je napsán takovým 
způsobem, že se v něm může mnoho 

lidí najít, a právě proto se skladba těší 
tak velké popularitě. Melodická linka 
a produkce písně jsou moderní a chyt-
lavé, což je pro úspěch na současné hu-
dební scéně neméně důležité. 

NEJÚSPĚŠNĚJŠÍ 
SKLADATEL A TEXTAŘ 
POPULÁRNÍ HUDBY, 
NEJÚSPĚŠNĚJŠÍ 
STREAMOVANÝ 
AUTOR
Calin
 

Călin Panfili je český zpěvák RnB 
a raper s moldavskými kořeny. 

Hudbě se začal věnovat 
v době dospívání a už během 

studií se seznámil s  Davi-
dem Kopeckým, dnes již 
známým producentem 
tvořícím pod přezdívkou 
D.Kop. Společně začí-
nali nahrávat první pís-
ně. V současnosti tvoří 
na vlastním labelu Rych-
lí kluci v Mike Roft Re-
cords. 

Prorazil sérií singlů, 
první album Svědomí vy-

dal v roce 2020. O dva roky 
později vydal velmi úspěšné 

album Popstar, které bylo de-
set týdnů na první příčce čes-

kého žebříčku prodejnosti alb 
a  doprovázely ho tři hity Hannah 

Montana, Praha/Vídeň a Nad ránem. 
V roce 2023 vydal společně s Viktorem 
Sheenem album Roadtrip, mezi jehož 
největší hity patří Safír, Cikády a Dívej. 
Za sebou má spolupráci s dalšími čes-
kými rapery, jako jsou Yzomandias, Ben 
Cristovao, Stein27, Renne Dang nebo 
Pil C. V roce 2022 získal v anketě Čes-
ký slavík cenu za objev roku. Objevem 
roku byl zvolen i při udílení Cen Anděl. 

V roce 2023 získal první místo v anke-
tě Český slavík v kategorii Hip Hop & 
Rap a na Cenách Anděl 2024 bylo al-
bum  Roadtrip  oceněno jako nejlepší 
společný projekt roku.

Calinovi přináší úspěch zejména jeho 
upřímnost a bezprostřednost v tvorbě 
i chuť vykročit za hranice žánru.

VÁŽNÁ SKLADBA 
ROKU
Kingdom Come: 
Deliverance – suite for 
choir and orchestra 
(Jan Valta)
 
Skladba je koncertní verzí hudby na-
psané pro počítačovou hru Kingdom 
Come: Deliverance, která se odehrává 
v Čechách roku 1403 a přenese hráče 
do časů středověku, bitev i rytířských 
soubojů. 

Celý soundtrack ke hře má stopáž ko-
lem 6 hodin. Koncertní suita představu-
je výběr stěžejních skladeb a zároveň 
reflektuje nejdůležitější scény epického 
příběhu. Při komponování 
se Jan Valta snažil 

o vytvoření hudebního charakteru, který 
by evokoval dávné časy a přitom fungo-
val jako svébytná scénická hudba.

NEJÚSPĚŠNĚJŠÍ 
SKLADATEL 
VÁŽNÉ HUDBY
Jan Valta
 
Český skladatel, dirigent, houslista 
a  aranžér. Pochází z  hudební rodiny, 
již v devatenácti letech se stal členem 
České filharmonie. Díky svému působe-
ní v Heroldově kvartetu koncertoval po 
celé Evropě, v Japonsku, Austrálii i na 
Havajských ostrovech. Je autorem mno-
ha aranží od komorních souborů přes 
big bandy až po dechové či symfonic-
ké orchestry. 

Mezi jeho velké úspěchy patří hud-
ba pro „středověkou“ videohru King-
dom Come: Deliverance z  dílny War-
horse Studios. Hudbu vytvořil spolu 
s Adamem Sporkou a podařilo se jim 
složit unikátní systém adaptivní hudby, 
která byla nahrána v pražském Rudol-
finu symfonickým orchestrem, jenž čí-
tal 60 muzikantů.

NEJÚSPĚŠNĚJŠÍ 
NAKLADATEL
A-Tempo Verlag 
spol. s r. o.
 
Na české hudební scé-
ně působí od po-
čátku 90.  let a pa-
tří mezi přední 
nezávislé hudeb-
ní nakladatele. Na 
našem území za-
stupuje významné 
světové naklada-
telské společnosti 
a katalogy.

Zastupovaný repertoár nabízí autory 
a umělce všech žánrů, od vážné hudby 
(např. Martinů, Stravinskij, Morricone 
aj.) přes legendární rockovou a popovou 
hudbu (Elvis Presley, Beatles, Queen, 
Leonard Cohen, Michael Jackson) až po 
zvučná jména soudobého popu jako Ed 
Sheeran, Lady Gaga, Rihanna, Beyoncé 
a další.

V oblasti filmové a televizní tvorby za-
stupuje hudbu k řadě známých českých 
i zahraničních filmů a TV seriálů.

NEJÚSPĚŠNĚJŠÍ AUTOR 
V ZAHRANIČÍ
Theodor Vachler
 
Skladatel, hiphopový 
umělec, herec. Ten-
to rok po tříletém 
studijním poby-
tu v  Londýně do-
studoval hudeb-
ní univerzitu.  Jako 
filmový a  televiz-
ní skladatel spolu-
pracuje i  se svým 
otcem Petrem Va-
chlerem. Společně 
se setkali při práci na 
dokumentárně-mys-
teriózní sérii Přísně taj-
né projekty UFO: Odtaj-
něno, pro kterou Theodor 
složil hudbu. 

Na koncertním 
pódiu debutoval 

v pražském Chapeau 
Rouge a od té doby 

pravidelně kon-
certuje po vět-
ších městech 
ČR. Vystupoval 
jako předsko-
kan zahranič-
ních umělců, 

jako jsou napří-
klad Tion Wayne 

(UK) nebo Sima 

(SK). Na pódiu se potkává i s dalšími 
mladými hudebníky, jako jsou Stein27, 
Kelvyn Colt a mnozí další rapeři. Skrze 
svou hudbu se snaží šířit radost a pozi-
tivní náladu. 

Všechny své skladby tvoří převáž-
ně sám – píše texty, u většiny produ-
kuje hudbu, občas přizve ke spoluprá-
ci další producenty. To ukazuje na jeho 
hlubokou kreativitu a schopnost kont-
rolovat celý umělecký proces od umě-
leckého konceptu až po finální podobu 
písně. I přes své mládí už stačil vydat al-

bum Obři a víly, anglické EP Infinity Of 
Mind, které naznačuje jeho ambice za-
sáhnout mezinárodní publikum, spous-
tu jak českých, tak anglických singlů. 
Jeho nejnovější projekt je album v an-
gličtině WEIRD-O. 

Spolupracoval s Netflixem, což potvr-
zuje jeho hudební talent a schopnost 
prosadit se i na mezinárodní úrovni. 
 



18

Darja Kukal 
Moiseeva

Na svět přišla 29. března 1998 ve cti-
žádostivém znamení Berana, což je na 
její hudební i životní dráze znát. Ačko-
li je Darja Kukal Moiseeva dosud stu-
dentkou Hudební fakulty Akademie 
múzických umění, její činnost oplývá 
rozmanitostí. Komponuje, organizuje, 
vyučuje. A prostřednictvím svých skla-
deb vydává svědectví o tom, že v nej-
různějších souvislostech do hloubky 
přemýšlí o životě a světě. Nikoli náho-
dou se jedna z jejích skladeb jmenuje 
Vita magica.

K hudbě Darju přivedla maminka, za 
což jí dodnes vděčí, a rozhodla se ten-
to dar předávat dál. V roce 2021 proto 
založila hudební kroužek Darjina Ško-
la hudbou, který je určen pro děti před-
školního věku a má mimo jiné za úkol 
připravit děti pro postup na základní 
umělecké školy. Své žáčky Darja vyuču-
je hudebním základům, což jim přináší 
rozvoj intonačních schopností, rytmic-
kého cítění i sluchové představivosti, ale 
také schopnosti dynamického a výrazo-
vého cítění či hudební paměti. V Darjině 
Škole hudbou se děti seznámí s hudeb-
ními nástroji a v neposlední řadě se učí, 
jak se společensky začlenit do kolektivu.

Sama Darja Kukal Moiseeva vystu-
dovala ještě před přijetím na HAMU 
Pražskou konzervatoř, kde se pod ve-
dením profesora Jiřího Gemrota zamě-
řila na obor skladba. V něm pokračuje 

i  na vysoké škole, kde 
v  roce 2022 obháji-
la bakalářskou prá-
ci na téma „Trubka 
jako koncertant-
ní nástroj z  po-
hledu skladate-
le“. Tuto svou 
práci defino-
vala následují-
cím způsobem: 
„Řeší specifické 
vlastnosti trub-
ky jako sólového 
nástroje, instru-
mentaci orchestru 
se sólovou trubkou 
a také problém zázna-
mu dynamiky. Cílem prá-
ce je poukázat na kompo-
ziční principy, které jsou užity 

ÜBeatz – 
vycházející 
hvězda české 
hudební 
produkce

 
Nejúspěšnějším mladým autorem po-
pulární hudby se na letošním udílení 
Výročních cen OSA stal hudební pro-
ducent Daniel Suchánek alias ÜBeatz, 
který se proslavil spoluprací s největší-
mi českými a slovenskými rapery.

O  hudební produkci projevil zájem 
před necelými deseti lety, kdy poslou-
chal především taneční a elektronickou 
hudbu. V té době ještě netušil, že jeho 

cesta k tomu, stát se úspěšným beat-
makerem, se bude ubírat trochu jiným 
směrem a  hudebním žánrem. „Chtěl 
jsem být DJ na Tomorrowlandu,“ komen-
tuje s nadsázkou prvotní impulz, který 
přišel v mladých letech, kdy hodně po-
slouchal nizozemského DJe a producen-
ta Martina Garrixe. V té době ho znač-
ně formoval americký producent Diplo, 
známý mimo jiné ze skupiny Major La-
zer nebo EDM projektu Jack Ü, na kte-
rém spolupracoval se Skrillexem. Čas-
to zmiňuje skladbu Where Are Ü Now 
s hostujícím zpěvákem Justinem Biebe-
rem, která pro něj představuje zlomový 
moment. Tehdy začal přemýšlet o tom, 
že by jednou chtěl být hudebním produ-
centem. Odtud si také vypůjčil přehlaso-
vané „u“ do svého pseudonymu ÜBeatz. 
Na starém notebooku rozjel populární 
hudební program FL Studio a začal tvo-
řit. Zpočátku pro něj byla tvorba hudby 
pouhým koníčkem, teprve v roce 2019 
se rozhodl, že se do ní ponoří naplno 
a bude aktivně nabízet své beaty inter-
pretům. Začínal s prodejem své tvorby 

na internetové platformě BeatStars, 
záhy nato si však uvědomil, že 
by chtěl raději dělat s kon-
krétními umělci a  sklá-
dat pro ně hudbu na 
míru. K  tomu mu 
dopomohli ostatní 
producenti, kte-
ré v té době znal 
a se kterými již 
nějakou dobu 
pracoval.

První seri-
ózní spoluprá-
ce přišla ná-
sledující rok. 
Společně s pro-
ducenty Tylerem 
Whitem a  Miku 
udělali beat pro Lil 
Mexica, rapera z Jižní 
Karolíny, který spolupra-
coval se světovým raperem 
Lil Durkem, členem hiphopové 
skupiny OTF, ke skladbě Makin Mo-
ves. Z mezinárodní spolupráce dodal 

beat také švédskému umělci jménem 
Kevzor. Nedlouho nato se mu naskytla 

příležitost podílet se na tracku Tempo 
od Nik Tenda, předního člena nej-

úspěšnějšího českého rapového 
labelu Milion+. Opět šlo o ko-

produkci s dalším beatma-
kerem, kterého potkal na 
své hudební cestě. Tento-
krát to byl Jerry Lee, za-
kladatel producentské 
party Hitmakerz Squad, 
která v dnešní době čítá 
sedm členů a  ve kte-
ré aktuálně nechybí ani 
ÜBeatz. Silná skupina ši-

kovných lidí, kteří si po-
máhají, respektují se a vzá-

jemně se doplňují, je přesně 
tím důvodem, proč je po je-

jich hudebních podkladech ta-
kový hlad. „Hitmakerz Squad pro 

mě znamená stejnej vibe, stejnej cíl, 
podobnej mindset a sehranost,“ popisu-
je, jak vnímá kooperaci s ostatními čle-
ny. „Ten kreativní proces ve více lidech je 

za mě to nejkrásnější na hudbě,“ dodá-
vá svou motivaci a zároveň vyzdvihuje 
hlavní přednosti takového uspořádání. 
Společné produkování tracků je kromě 
nových zkušeností navíc skvělou příle-
žitostí ke zviditelnění se, což byl případ 
intenzivnější spolupráce s dalšími áčko-
vými interprety tuzemské rapové scé-
ny. Jedním z nich je Ektor s dvojicí sin-
glů Upgrade a King Kong, dalším zase 
Viktor Sheen se singly Dopamin a Kdes 
to vzal. Z  českých jmen to jsou dále 
Sergei Barracuda, Koky, Paulie Garand 
nebo Dorian. Pracuje také se slovenský-
mi umělci jako Pil C, Separ, Majk Spirit 
či Radikal Chef.

Jeho beaty jsou na první poslech 
kompaktní a jednoduché, nepůsobí ni-
jak přeplácaně, přitom v sobě ukrýva-
jí promyšlenou kompozici různých ná-
strojů a syntezátorů. Prim hrají jemné 
melodie, díky kterým je jeho produk-
ce uhlazená a čistá. Výsledný zvuk zní 
co nejharmoničtěji a nejvyváženěji. Vel-
ký důraz klade na vytvoření jedineč-
né atmosféry a záleží mu na tom, aby 

hudba vytvářela pocit klidu. Nepodbízí 
se hudebním trendům, naopak si zaklá-
dá na unikátním rukopisu. Daří se mu to 
i v případě, kdy spolupracuje s ostatními 
producenty. Jeho charakteristický zvuk 
v hudebních podkladech často nutí in-
terprety zaujmout konkrétní polohy, při 
kterých jsou pak ve výsledné skladbě ly-
ricky otevřenější a intimnější. V tomto 
směru měl obzvlášť silný vliv na posled-
ní řadové nahrávce Detektor III od Ek-
tora, kde se produkčně podílel téměř na 
polovině alba.

Jeho talent a schopnost vytvořit at-
mosférické a působivé beaty ho rychle 
vynesly na vrchol československé rapo-
vé scény. Přes raketový úspěch ovšem 
zůstává skromný a  pokorný. Do bu-
doucna by chtěl udělat beat pro Yzo-
mandiase a Calina, ale kromě tuzemské 
scény přemýšlí také nad zahraničím, 
kde ho zajímá obzvlášť Německo, An-
glie, Španělsko či Itálie. Vidí tam nejen 
příležitost k růstu, ale i k objevování no-
vých hudebních žánrů a přístupů, které 
by mohl začlenit do své tvorby. ×

napříč vybranými koncerty. Následně 
tyto principy porovnávám se svou 

bakalářskou skladbou Koncert pro 
trubku a orchestr.“

Zmíněný koncert patří do 
Darjina kompozičního port-
folia, které se navzdory její-
mu mládí utěšeně rozrůstá. 
Za zmínku stojí například 
její skladba „… ash is in the 
air“, která se dočkala v roce 
2023 dvojího provedení. 
První proběhlo formou svě-
tové premiéry v červnu v Ga-

lerii HAMU, o  druhém v  lis-
topadu pak portál HIS Voice 

referoval takto: „Skladba s dosti 
specifickým obsazením nepřetrži-

tě a proměnlivě pulsovala. Moiseeva 
použila celou dynamickou i rejstříkovou 
paletu.“ Darja též zhudebnila básně Jana 

Skácela, které ji podle vlastních slov 
dlouhodobě oslovují. Vznik svého cyk-
lu komentuje postřehem, že autor po-
těžkává otázky, které alespoň občas 
oslovují každého z nás: „Básník se za-
bývá životem, existenciálními otázka-
mi, symbolikou a také často akcentu-
je vztah člověka k přírodě.“

Za některé ze svých kompozic zís-
kala Darja Kukal Moiseeva různá oce-
nění. V  úvodu zmíněná skladba Vita 
magica pro mužské pěvecké sexteto 
obdržela čestné uznání na 10., jubilej-
ním ročníku skladatelské soutěže Sto-
navská Barborka. Jiné Darjino dílo, na-
zvané Calmness II a určené pro klarinet 
a vibrafon, bylo ověnčeno druhým mís-
tem na mezinárodní soutěži Leonardo 4 
Children Awards. 

Pozoruhodným úspěchem se pro 
ni stala zcela čerstvě, 1. června 2024, 

originální masterclass v rámci letošního 
ročníku Pražského jara. Jednalo se vlast-
ně o veřejnou zkoušku, na které poprvé 
četl novou skladbu významný hudební 
soubor, jakým je Klangforum Wien s di-
rigentem Enno Poppem. Zaměřili se na 
Darjinu kompozici Coldness, jejíž verbál-
ní charakteristiku uzavírá autorka slovy, 
která by mohla být jejím tvůrčím i život-
ním leitmotivem: „Nadějí zůstává, že po 
bolesti přichází úleva.“ 

Darja Kukal Moiseeva, která se roku 
2021 provdala za muže sdílejícího s ní 
zaměření na hudbu, nesporně pat-
ří k nadějím mladé skladatelské gene-
race. Neuzavírá se ovšem jen do po-
myslné slonovinové věže spočívající 
v komponování, ale svůj vztah k hud-
bě se rozhodla předávat dál. Zároveň 
jej sama rozvíjí svým vysokoškolským 
studiem. ×
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Calin
„Budování odkazu se neodvíjí  
od jednoho povedeného roku“

Původem moldavský umělec Călin Panfili vystupující jako Calin má za 
sebou velice úspěšný rok. Nejstreamovanější album v Česku vydané 
společně s raperem Viktorem Sheenem oslavili ve vyprodané O2 
areně a za desku nazvanou Roadtrip si ke konci března na letošních 
Cenách Anděl odnesli ocenění v kategorii Společný projekt. Společně 
s Sheenem zároveň obsazují první dvě příčky nejposlouchanějších 
umělců v Česku. V rámci Výročních cen OSA byl Calin oceněn za 
populární skladbu Hannah Montana, jako nejúspěšnější skladatel 
a textař populární hudby a nejúspěšnější streamovaný autor. Jak Calin 
pečuje o svůj hlas, buduje svůj odkaz nebo zápasí s kreativním blokem?

TEXT: KRISTINA KRATOCHVÍLOVÁ, FOTO: RADIM ZBOŘIL

V rámci cen OSA jste oceněn ve 
třech kategoriích. Působí na vás 
úspěch předchozí tvorby jako hnací 
motor a inspirace, nebo cítíte tlak, 
že všechno další, co vydáte, musí být 
podobně dobré? A jak se vám psalo 
nové album Bieber Fever? Příjemně, 
nebo jste se cítil brzděn tlakem 
vyžadujícím navázat na úspěch?
Tlak jsem cítil, ale snažil jsem se, aby se 
to na tvorbě samotné nepodepsalo. Al-
bum jsem dělal dlouho a cítil jsem povin-
nost ho udělat osobitější než předcho-
zí tvorbu.

Zápasil jste někdy s kreativním 
blokem? Jak jste ho případně řešil?

Ano. Jelikož jsem ho zažil nespočet-
někrát, tak už se dokážu spolehnout na 
to, že to není trvalé a blok není napořád. 
Už vím, že jsou lepší a horší dny a občas 
je potřeba na kreativní podnět počkat.

Loni v říjnu jste si s Viktorem 
Sheenem užili vyprodanou O2 
arenu. Primárně díky turné 
Roadtrip po Majálesech se 
v rekordní rychlosti vyprodaly 
i Majálesy. Neztratil jste 
velký cíl, kam dál, když je váš 
úspěch takhle všudypřítomný? 
Je za čím se ještě hnát?
Myslím si, že budování odkazu se neod-
víjí od jednoho povedeného roku. Jsou 

to skvělé věci, kterými se budu rád chlu-
bit vnoučatům, ale mým cílem je nadále 
se hudebně vyvíjet a hlavně být spoko-
jený se svojí vlastní tvorbou. Věci okolo 
jsou pouze bonus.

Uzpívat dvě hodiny v O2 areně 
musí být hodně náročné. Děláte 
nějakou hlasovou hygienu?
Ano, svému hlasu se intenzivně věnu-
ji již delší dobu. V brzké části kariéry 
jsem narazil na to, že hlas je sval, který 
je jednoduché poškodit, a tak je potře-
ba se o něj starat. V O2 areně jsem měl 
přímo svoji učitelku zpěvu, která mě do 
posledních chvil před koncertem hlaso-
vě připravovala.

Na nové desce Bieber Fever 
máte track s moldavským 
umělcem Satoshim. Přál byste si 
balancovat svou hudební kariéru 
mezi Českem a Moldavskem? 
Jako když například Ewa Farna 
působí mezi Českem a Polskem?
Tato spolupráce byla spíše symbolická, 
nejsem si svým rodným jazykem dosta-
tečně jistý na to, abych ve velkém cílil 
na východní trh.

Jak byste přiblížil českému 
posluchači moldavskou 
hudební scénu?
Nevím, jak hudební, ale konkrétně ra-
pová má ještě kam vzkvétat. Myslím, že 
jsme na začátku.

Čelil jste někdy útočným 
narážkám směřujícím na 
váš moldavský původ?
Ano, v dětství, ale beru to jako strach 
z neznámého.

Jak se vyrovnáváte s kritikou 
a hejty na sociálních sítích? 

Umíte je ignorovat, nebo 
se vám dokážou někdy 
dostat pod kůži?
Tak normálně. Většinou se mnou 
komentáře nic nedělají. Samozřej-
mě sem tam člověka něco zasáh-
ne, ale s mým pozornostním roz-
sahem to není nic, co by se nedalo 
přejít.

Jak je na tom v rámci vašeho 
pracovního času a pozornosti 
poměr podnikatelské 
činnosti (Popstar Tea) 
a práce na hudbě?
Záleží, v jakém časovém horizontu 
a které projekty jsou právě aktivní. 
Poslední dva měsíce se to zrovna 

sešlo, že projekty byly aktivní všech-
ny najednou.

Delegujete významnou část 
práce na Popstar Tea na 
zaměstnance, nebo chcete 
mít dohled nad vším, co se 
v procesu tvorby děje?
Jsme tým, kde má každý svoji 
roli a tu plní. Každé rozhod-
nutí děláme spolu, baví mě 
podílet se na všem.

Jak vnímáte pozici 
umělce ovlivňujícího 
stovky tisíc lidí? 
Myslíte si, že byste 
měl vystupovat nejen 
jako popstar, ale i jako 
role model, nebo je 
pro vás hlavní bavit?
Moc to nevnímám, snažím se zůstat 
ve svém prostředí a předstírat, že žád-
ná sláva neexistuje.

Patří podle vás politika do 
hudby? Zvlášť v dnešní době, kdy 
se děje jeden válečný konflikt 
vedle druhého a lidé chtějí od 
umělců s platformou slyšet 
názory. Chcete se o ně dělit?
Nejsem fanoušek zapojení politiky do 
hudby, ale hudba je svobodná a každý 
ji může interpretovat, jak chce.

Jak byste porovnal hudební 
cíle Calina při vydání cenou 

OSA oceněné skladby Hannah 
Montana a Calina dnes? Kam jste 
mířil tehdy a kam míříte dnes?
Žádnou velkou změnu nevidím, hudbu 
jsem vždy dělal a dělám, protože mě na-
plňuje a baví.

Proč jste vybral Bolka Polívku 
jako hlavní tvář svých spotů 
propagujících nové album? 
Bolek Polívka je brněnská ikona.

Jak probíhá práce na textu, když 
si domluvíte s nějakým umělcem 
feat? Necháváte jim volné ruce 
v tom, jakou sloku napíšou, nebo 
naznačíte, co by mělo v textu 
zaznít? Jak to bylo třeba se 
singlem Window Shopper, ve 

kterém zpívá Julie Kolínková, nebo 
singlem Asgard z desky Popstar?
Samozřejmě závisí na domluvě a  na 
konkrétní situaci. Skládání hudby, psa-
ní textů a interpretace jsou tři rozdílné 
disciplíny a každý vyniká v něčem jiném.

Kdy vás čeká příští dovolená? 
Máte vůbec někdy období, 
kdy kompletně vypnete 
povinnosti a novou tvorbu, nebo 
pracujete v podstatě pořád?
Můj život je dovolená. ×
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Vilém Spilka
„Melodie musí obstát  
i bez podpory harmonie“

Zvládá aktivně hrát, vést katedru jazzu na JAMU a pracovat jako 
dramaturg hned několika festivalů. Při tom všem neztrácí smysl 
pro humor a chuť učit se nové věci. Což dokládá i nová kapela 
Sakobi, ve které, ač je uznávaný kytarista, přešel na kontrabas.

TEXT: TOMÁŠ S. POLÍVKA, FOTO: ROMAN FRANC

Která z tvých tří profesí ti 
zabere nejvíc času?
Určitě mě nejvíc vytěžuje rovina organi-
zační. Bookování kapel a spolupráce na 
řízení firmy, která produkuje JazzFest-
Brno, podílí se na Prague Sounds, dělá 
brněnský festival Iberica a spoustu dal-
ších akcí. Třeba šest koncertů za sezo-
nu pro Filharmonii Brno v rámci řady 
Jazz & World.

A která z profesí je 
největší srdcovka?
Jednoznačně hraní. Ovšem učení je 
hned v  závěsu. Ono vlastně nejde 
o učení, spíš o dialog se studenty. Ne-
mám pocit, že předávám informace ve 
směru profesor–žák, spíš komunikuji 
s parťáky.

Vytvořil sis výtečný 
pedagogický sbor, kde se 
role i generace pedagogů 
a studentů leckdy překrývají.
Přesně tak, když jazzová katedra před 

třinácti lety překotně začínala, v  prv-
ních ročnících se objevila řada dávno 
etablovaných osobností. Například Li-
bor Šmoldas byl můj „žák“, přitom to tak 
vůbec nebylo, šlo už o profesionála. Ale 
i pozdější studenti jako kytaristé Štefan 
Szabó, Samuel Marinčák, Josef Hanulík 
nebo Gabo Červeňák, trumpetista Jiří 
Kotača, pianista Martin Konvička nebo 
basista Peter Korman dávno fungovali 
na scéně. Peter už dokonce na škole učí.

Pedagogický sbor se utvořil z lidí se 
zajímavým pohledem na svět. Velmi 
mě inspiruje být mezi nimi, zjišťovat, 
jak myslí, a stát se prostředníkem je-
jich názorů tak, aby vznikl nějaký uce-
lený systém výuky.

Jsi kytarista, ale během 
covidu ses najednou vrhl na 
kontrabas. Co tě to popadlo?
Na kytaru hraji desítky let, ale ne že 
bych se neměl co učit a v čem zlepšovat. 
Jenže mám dojem, že nyní už množství 
práce, které musím investovat, abych 

se o malinko zlepšil, nedojde ocenění. 
Vnitřně mám třeba pocit, že jsem po-
kročil, jenže většina posluchačů to ne-
pozná. Zato když jsem začal hrát na 
kontrabas, zažíval jsem úplně nové po-
city. Jako když dítě dostane novou hrač-
ku, třeba stavebnici. Zjišťuje, co se s ní 
dá dělat, a rychle dělá pokroky. Ke kon-
trabasu jsem přišel od nuly. I když ne 
úplně, mezi kytarou a kontrabasem je 
souvislost třeba v  ladění strun. Přes-
to se jednalo o něco naprosto odlišné-
ho od kytary. A takzvaná začátečnická 
mysl ti dovoluje hrát jednoduše, s dět-
skou radostí.

Proč zrovna kontrabas? Když 
kytarista potřebuje sám obstarat 
basovou linku, většinou si vystačí 
s baskytarou. Pokud ho láká další 
nástroj, obvykle volí klávesy, dechy, 
bicí… Našel jsi basu na půdě?
Kdepak, basu jsem doma neměl. Ale 
vždy se mi líbila. Jak zvuk, tak fyzický 
pocit ze hry, kdy muzikant stojí vedle 

rezonujícího nástroje. Vnímá zvuk do-
slova tělem. Což je podobné akustické 
kytaře, jenže frekvence jsou nejen hlub-
ší, ale i  intenzivnější. Baskytaru mám 
také rád, ale srdeční záležitost to není.

Když jsem měl najednou na počátku 
covidu volné večery a nebylo do čeho 
píchnout, říkal jsem si, co s tím časem 
podniknout. Náhodou jsem se dozvěděl, 
že Míra Honzák prodává svoji záložní 
překližkovou, tudíž nepříliš drahou basu. 
Ideální pro začátečníka. Tak jsem ji v říj-
nu 2020 koupil a začal cvičit.

Nástroj inspiruje při komponování. 
Jenže i v obsazení Sakobi, tedy 
kontrabas, bicí a saxofon, jsi jako 
skladatel především melodik. 
Nezdá se, že bys vycházel z groovu. 
Psal jsi s basou, nebo s kytarou?
Přiznám se, skladby jsem psal u kyta-
ry. I když kvůli base a s vědomím, že ky-
tara v aranžmá nebude, jsem přemýš-
lel více kontrapunkticky. A protože jako 
Sakobi hrajeme v triu bez harmonické-
ho nástroje, snažil jsem se přemýšlet 

2322

 02 |   | 2024 | články a rozhovory

 →



v melodických rovinách a  chtěl jsem, 
aby hudební nápady byly silné. Aby 
kompozice bez harmonického nástro-
je obstály.

V diskusích s  Jiřím Slavíkem, kama-
rádem a vynikajícím hráčem na spous-

tu nástrojů, jsme se mnohokrát shodli, 
že melodie by měla být stěžejní. Musí 
obstát sama o sobě, bez podpory har-
monie. O to jsem se snažil i tentokrát. 
Když napíšu samotnou melodii, měla by 
mít koherenci, hlavu a patu. Když k ní 
pak přidáš basovou linku jako kontra-
punkt, podle principu basso continuo, 
vznikne rámec, který mezi basovou 

a  melodickou linkou pořád nechává 
prostor pro fantazii. Což se mi líbí. My-
slím, že zkušení posluchači, kteří si rádi 
domýšlejí, tohle ocení. I když pro poslu-
chače zvyklé na jednodušší hudbu s jas-
ně danou harmonií to může být složité.

Není ti líto, když tě napadne 
nosná melodie, že na basu tak 
nevyzní, a dáš ji saxofonistovi, 
protože kontrabas prostě je 
mimo zvukové frekvence běžné 
řeči a dětského pláče, které 
jako lidé z fyziologického 
hlediska vnímáme nejlépe?
Snažím se naučit hrát melodie i na basu, 
což je ovšem to nejtěžší. Vyžaduje to na-
prosto přesnou intonaci, jinak totiž ne-
vyzní melodie, ale něco jako parodie na 
ni. Navíc, jak se vypráví v jednom klasic-
kém vtipu, sólo na basu rozmluví i man-
žele po pětileté manželské krizi.

Album tria Sakobi, které jste 
nazvali japonsky Banzai! 
(Ať žije!), je pojato částečně 

recesisticky. Obalem, 
fotografiemi, názvy skladeb.
Příští rok mi bude padesát, to už se člo-
věk nebere tak vážně. Hudbu samozřej-
mě beru naprosto vážně, ale z vlastního 
muzikantského ega už si trochu utahu-
ji. Snažím se k hraní přistupovat s nad-
hledem, nejde přece o nic tak zásadní-
ho, aby na tom stálo a padalo veškeré 
moje sebehodnocení. Shodnu se na tom 
i s ostatními členy kapely, které rece-
se baví.

Kde se vzala pseudojaponská 
stylizace?
Celá „japonská linie“ vznikla díky ná-
zvu tria. Jméno Sakobi vymyslel bube-
ník Martin Kleibl a nejde o nic jiného 
než první dvě hlásky slov saxofon, kon-
trabas, bicí. Jenže když to vyslovíš, zní 
to hodně japonsky. Pak už nás přiroze-
ně napadl název alba Banzai!, aby mělo 
CD jednotné téma, které si lidi zapama-
tují. A napsal jsem úvodní skladbu Ku-
kaidó, vycházející z japonské melodiky.

Máme také kamarádku Japonku Yuhi, 
vede japonskou restauraci, kam často 
chodíme a kde se i hrává. Ta nás vlast-
ně také inspirovala, dokonce figuruje na 
obalu desky jako jedna z gejš na lehce 
bizarních fotografiích Romana France. 
A určitě hrálo roli i to, že Martin Kleibl 
má rád Japonsko, kam jezdil hrát jako 
člen Filharmonie Brno.

Dobře jsme se díky japonskému té-
matu pobavili, ale taky naučili něco o ja-
ponské kultuře. Dozvěděl jsem se napří-
klad od Richarda Boudy, který nám na 
focení půjčoval kimona, jak praktikuje 
samuraj. Že to pro nás byla ohromná zá-
bava, pak pomáhá tomu, abychom dob-
rou náladu přenesli na posluchače.

Další skladby už „japonské“ nejsou, 
zato mají krásně potrhlé názvy, 
odkazující na regionální inspirace.
Jsme z Moravy, takže jsou tam skladby 
naznačující, že máme životní zkušenosti 
z našeho regionu. Velkomoravské blues, 
Beguine aus Brünn. Martin je z Hané, 
tak je tam Hanácké gospel. Celou desku 
pak rámuje téma cestování, saxofonista 
Radek Zapadlo přispěl skladbou Cesta 
za modrým sluncem, Martin Kleibl na-
psal kus Na cestě. Nechybí Říšský funk, 

Pohání mě potřeba 
něco neustále 
překonávat, to je 
takový můj leitmotiv.

Bulharský valčík a nahráli jsme i stan-
dard Autumn in New York.

Vlastně všechna tvoje alba, i ta 
s Vilém Spilka Quartetem, byla 
koncepční. Poklona melodiím 
trampských písní na desce Podvod, 
seriózně pojatá problematika 
autismu na titulu Čekání na Toma. 
Pomáhá ti jednoticí téma?
S  tématem se mi pracuje snáze. Líbí 
se mi, když mohu sledovat jednoticí 
myšlenku, kterou si zúžím výseč. Pro-
tože dělám několik odlišných profe-
sí, musím se k určitým věcem dokopat 

a s omezeními to jde lépe. A taky je pak 
o čem mluvit. Když skladby na koncer-
tech uvádíme i s historkami okolo, je to 
pro diváky zábavnější a srozumitelněj-
ší než je jenom přehrát. Navíc pak lze 
album snáze uchopit graficky i propa-
gačně.

I pro novináře je to příjemné, 
má se čeho chytit. Jenže 
zároveň dvojsečné. Lidé si tě 
snadno zaškatulkují, ať už jako 

„angažovaného“, nebo „recesistu“. 
Pak je zmate, když najednou 
do škatulky nezapadneš.
Tahle hrozba tady určitě je. Ale zase, ne-
vadí ti to, pokud se nebereš moc vážně. 
Což nám nebránilo vnímat vážně téma 
autismu, na které jsme chtěli upozornit. 
Považuji za správné, pokud má hudba 
společenskou relevanci. Muzika je po-
řád primárně pro lidi. Ale nehraje se je-
nom proto, aby se pár posluchačů na 

koncertě nebo při poslechu desky poba-
vilo, i když v to doufám také. Lze v ní na-
jít i další rozměr. Externí přesah ovšem 
neznamená, že bychom se pořád nesna-
žili hrát hudbu pravdivou, tedy vycháze-
jící z osobních zkušeností.

Na kytaru se práší, když 
máš novou hračku?
Kdepak, na kytaru jsem nezanevřel. Na-
víc se na ni teď mohu dívat jinak, vra-
cet se k ní zadními dveřmi. Ovšem práší 
se na Vilém Spilka Quartet, kde figuru-
ji jako kytarista. Měl bych udělat něco 
i  pro tuhle kapelu, která funguje už 
přes deset let, a byla by škoda, kdyby 
vyšuměla. Ale zatím nevím, do čeho se 
pustím příště.

Na co bys diváky pozval jako 
muzikant i dramaturg?
Se Sakobi se 12. října vrátíme do praž-
ského Jazz Docku. A  jako organizáto-
ra mě těší, že se na podzimní festival 
Prague Sounds podařilo pozvat na-
příklad Branford Marsalis Quartet. Na 
JazzFestBrno zase přijede 5. listopadu 
Kamasi Washington. Velkou událos-
tí bude 17. září Al Di Meola s elektric-
kou kapelou. Trpí tinnitem, dlouhá léta 
hrál jen akusticky, teď se ale výjimečně 
rozhodl připomenout svoje jazzrocko-
vé období. ×
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Tomáš Ille
„Při aranžování je důležité 
potlačit vlastní ego“

Málokdo z naší hudební scény o sobě může říct, že jeho úpravy děl 
Leoše Janáčka, Antonína Dvořáka, Erwina Schulhoffa nebo Richarda 
Strausse přetavily do zvuku věhlasné světové orchestry. Berlínští 
či newyorští filharmonikové, ale též symfonikové z Vídně nebo 
z Pittsburghu. Takové úspěchy má na svém kontě zlínský rodák  
TOMÁŠ ILLE (ročník 1971). Jaká cesta k podobným nahrávkám vede?  
Co je při aranžování tím nejdůležitějším, zásadním? Nejen o tom  
je následující rozhovor, vzniklý na trase Zlín–Praha–Plzeň,  
jejíž filharmonii Tomáš nazývá svou „almou mater“.

TEXT: JIŘÍ VEJVODA, FOTO: JANA VOLKOVÁ

Prohlašujete o sobě, že jste hrdým 
Zlíňákem. Předloni jste dokonce 
přispěl k oslavám sedmi set let 
od první písemné zmínky o městě 
svou takřka hodinovou, přitom 
však jednovětou symfonií. Co 
jste chtěl hudbou vyjádřit?
Děkuji městu Zlín za tuto hozenou ru-
kavici, moc jsem si ji užil. Jde vlastně 
o  symfonickou báseň pro lidský hlas 
a velký symfonický orchestr. Libreto na-
psal můj kamarád a dlouholetý spolu-
pracovník Martin Čabiňák. Snažili jsme 
se umělecky zpracovat historii i krásu 
Zlína a jeho okolí.

Kromě toho, že se v tomto 
vašem díle uplatní i recitátoři, 
možná spíš vypravěči, vmísí 

se do něj v samém závěru také 
děti. Proč? Jakou mají úlohu?
V závěru opravdu děti vběhnou na pó-
dium a přednesou svoji představu o bu-
doucnosti Zlína. Bylo mi vyčiněno, že je 
to poněkud patetické. Mně to ale přišlo 
dojemné. Notabene když se slaví sedm 
století od založení mého rodného měs-
ta, mám snad na trochu toho patosu 
právo…

Mluvíce o dětech, máte s nimi 
přinejmenším třicetiletou 
pedagogickou zkušenost. 
Obohacuje něčím vás samotného? 
A máte dnes jako, s prominutím, 
zralý muž s dětmi větší, nebo 
naopak menší trpělivost?
Víte, trpělivost je ve skutečnosti jeden 

z mála učitelových prostředků. Chcete-li 
něčeho dosáhnout, a to nejen v pedago-
gice, bez trpělivosti to prostě nejde. Od-
malička jsem chtěl dělat muziku – hrát 
ji, tvořit ji a později samozřejmě též učit. 
Být učitelem hudby mě nesmírně napl-
ňuje. Pokud jste kvalitní kantor, probíhá 
tok informací oběma směry. Od vás ke 
studentovi, ale i naopak od něj k vám. 
Učím se tedy současně se svými studen-
ty. Zdokonalujeme se navzájem.

A jak je to vlastně s hudebností 
naší mládeže? Je stejná, 
klesá, nebo stoupá?
Nemyslím si, že je dnešní mládež hor-
ší nebo lepší. Možná v lecčem logicky 
jiná. Mají mnohem víc možností, podně-
tů a výzev. To může způsobit, že jejich 

zájem o hudbu klesá. Já si ale myslím, 
že talenty se zápalem a láskou k hudbě 
najdete v každé generaci. V každé době 
potkáte potenciální Mozarty, Beethove-
ny, Dvořáky. Úkolem učitele je však pře-
devším naučit lásce k hudbě, a to všech-
ny bez rozdílu. Tím se naše společnost 
stane kulturnější a kultivovanější.

Nedávno vám vaše „dvorní“ 
nakladatelství Bärenreiter vydalo 
učebnici Klasická kytara krok za 
krokem. Vy sám jste obor kytarové 
hry vystudoval. Hrajete dodnes 
naplno? Vystupujete alespoň občas 
veřejně? Jaký nástroj vlastníte 
a proč jste si vybral právě ten?
Ano, hru na kytaru jsem studoval 
na Konzervatoři P. J. Vejvanovského 

v Kroměříži u profesora Stanislava He-
glase, s nímž jsme dodnes velcí přáte-
lé a nad sklenicemi oblíbeného ležáku 
probíráme novinky z kytarového svě-
ta. Poté jsem na HAMU studoval ve tří-
dě profesora Milana Zelenky. A oba tito 
kantoři mě naučili vše, z čeho dodnes 
žiji. I když koncertování jsem už opus-
til a věnuji se především komponování 
či aranžování. Člověk se občas v živo-
tě dostane na rozcestí a musí si vybrat. 
Dokud jsem ale aktivně vystupoval, nej-
častěji jsem hrál na mistrovský nástroj 
japonského nástrojáře Masarua Ko-
hnoa. Je to kytara silného zvuku a kulti-
vovaného tónu. Japonský naturel. Mým 
nejoblíbenějším nástrojem je však kyta-
ra českého mistra Ivana Rohožky. Ta mi 
doslova prorostla do duše.

Abychom nezamluvili 
tu vaši učebnici…
Moje spolupráce s Bärenreiterem pro-
bíhá ve více rovinách. Kromě didaktic-
ké literatury jsem měl na popud na-
kladatelství to potěšení vytvořit dvě 
orchestrální svity z oper Osud a Věc 
Makropulos Leoše Janáčka. Pokud jde 
o kytarovou školu, psal jsem ji praktic-
ky třicet let a pokusil jsem se v ní shr-
nout jak svoje zkušenosti, tak své před-
stavy o metodice a didaktice soudobé 
hry na klasickou kytaru. Samozřejmě 
to nejsou jen moje myšlenky. Kromě 
pedagogů, o kterých jsem se už zmí-
nil, nesmím zapomenout na svého tátu, 
který byl nejen kontrabasistou, ale také 
kytaristou, pedagogem, aranžérem… 
Vždycky říkal, že školu má člověk psát 
až těsně před smrtí, aby v ní shrnul ma-
ximum z toho, co se za celý život na-
učil. Snad se mi to povedlo a přitom 
doufám, že ještě nějaký čas na světě 
vydržím.

Vaší hlavní doménou je ovšem 
komponování a aranžování, které 
vás proslavily doma i ve světě. 
Jak se k takovým zakázkám 
dostáváte, když přece víme, že 
západní svět si sice rád podmaňuje 
naše trhy, ale na ty své pouští 
východní umělce jen zřídka?
Obvykle mi někdo zavolá… Ale vážně. 
Hodně mi pomohla spolupráce s diri-
gentem Manfredem Honeckem. Se-
známil mě s ním hornista Radek Babo-
rák, se kterým už také spolupracuji léta. 
S maestrem Honeckem jsme si padli 
do oka, dovolím si drze říct, že jsme se 
i spřátelili. Už řadu let spolupracujeme 
a vytvořili jsme množství projektů.

Například?
Symfonické svity z opery Její pastorkyňa 
Leoše Janáčka nebo z oper Elektra či Sa-
lome od Richarda Strausse. Také Rusal-
ku fantasy z opery Antonína Dvořáka, 
orchestraci Pěti kusů Erwina Schulhof-
fa pro velké symfonické těleso… Nyní 
maestro Honeck diriguje v Pittsburghu 
premiéru naší orchestrace Smyčcového 
kvintetu Antona Brucknera pro symfo-
nický orchestr. A s tamními symfoniky 
mám už podepsanou smlouvu na další 
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projekt v příští sezoně. O něm však ještě 
nemohu mluvit veřejně. Také s Radkem 
Baborákem máme na kontě mnoho pro-
jektů, například několik CD s aranžemi 
argentinského tanga nuevo Ástora Piaz-
zolly nebo CD s úpravou cyklu Chlapcův 
kouzelný roh Gustava Mahlera.

Jakmile se o člověku ví, může to 
vést k dalším zakázkám. Platí to 
i pro vás v globálním měřítku?
Trochu snad ano. Před časem mi napří-
klad zavolal někdejší umělecký šéf Ví-
deňské státní opery Philippe Jordan, 
jestli bych s ním nespolupracoval na 
projektu s Radio France. Nebo je mi po-
těšením spolupracovat s Vídeňskými 
symfoniky na různých projektech, napo-
sledy o letošních Velikonocích na kon-
certu Spring in Vienna, který živě pře-
nášela stanice ORF 3. Kvůli cizině ale 
nesmím zapomenout na národní festi-
val Smetanova Litomyšl, se kterým jsme 
na letošní ročník připravili hudební la-
hůdku. Zazní hned na zahajovacím kon-
certě 8. června.

Úspěšně převádíte operní díla, 
respektive jejich části, do podoby 
symfonických či orchestrálních 
svit. To znamená, že zpívané 
dílo se vám pod rukama mění 
do instrumentální podoby. Jak 
v takových případech postupujete? 
Nic složitého to není… Transformovat 
hudebnědramatické dílo v  koncertní 
znamená jej v základním principu celé 
přetvořit. Především přeinstrumento-
vat, protože máte k dispozici zcela od-
lišná hudební tělesa. Začnete samozřej-
mě tím, že si podrobně prostudujete 
partituru opery. Pak z ní vyjmete nos-
né motivy, které použijete jako základní 
stavební prvky nově vznikající kompozi-
ce. Poté vytvoříte hudební formu. Ope-
ra má pochopitelně zcela jinou stavbu 
než koncertní dílo. Obvykle volím jedno-
větou, fantazijní formu, není to ale pod-
mínkou. No a pak aranžujete a občas 
i komponujete, protože jednotlivé pa-
sáže je obvykle zapotřebí propojit spoj-
kami a modulacemi. To jistě nejsou nos-
né pasáže nové svity, ale i tak je musíte 
napsat ve stylu a hudební řeči aranžo-
vaného autora. Je důležité, abyste zcela 

potlačili svoje ego. Aranžujete-li napří-
klad Janáčka, musíte se stát Janáčkem. 

Máte při práci dodnes trému, 
abyste dávnému skladateli 
současnou úpravou jeho dílo 
nezkazil? Aby na vás nemusel, 
řečeno vašimi vlastními 
slovy, „Janáček vzít hůl“?
Trému mám strašlivou. To si neumíte 
představit, co se se mnou před koncer-
tem děje. Důvodem je mimo jiné i ten 

zmiňovaný respekt vůči autorovi, pokud 
jde o aranže. A u mých autorských děl 
je to ještě mnohem horší.

Jak už bylo zmíněno, váš tatínek 
byl kontrabasistou. Působil 
ve zlínské filharmonii, mající 
od 1. ledna 1989 ve štítě jméno 
Bohuslava Martinů. Jistě 
jste chodíval na koncerty do 
někdejšího Domu umění, dnes 
si, doufám, užíváte koncertní 

sál v Kongresovém centru, pod 
něž se podepsala Eva Jiřičná. 
Už jako malý kluk jsem se při zkouš-
kách motal v zázemí orchestru, schová-
val jsem se do beden na kontrabasy a či-
chal zvláštní vůni tohoto prostředí. Teď 
jsem ale nadšený ze stavby další zlínské 
rodačky, paní Jiřičné. Sál má výbornou 
akustiku, celá budova je reprezentativní 
a má výborně vyřešené zázemí. Ale víte 
co? Nezůstávejme jen u Zlína!

Je víc míst, kde se cítíte jako doma?
Mojí almou mater je Plzeňská filharmo-
nie. S paní ředitelkou Lenkou Kavalovou 
spolupracuji jako aranžér i skladatel už 
řadu let a vytvořili jsme spoustu zají-
mavých projektů napříč žánry. Jen na-
mátkou – loňský letní Koncert pro Ze-
lenou horu, který živě přenášela Česká 
televize, Plzeňské capriccio nebo Fanta-
sii z operety Netopýr pro sólové housle 
a orchestr. Též nepočítaně pořadů pro 
děti, z nichž nejnovější zazní na letošním 

ročníku Dvořákovy Prahy. Dalším or-
chestrem, v  jehož prostředí se cítím 
jako místní, je Jihočeská filharmonie. Je-
jich vlajkovou lodí je koncertní adaptace 
Balady pro banditu, kterou jsem měl to 
štěstí pro ně aranžovat. Rád spolupracu-
ji i se Severočeskou filharmonií Teplice, 
s níž připravuji další řadu dětských pro-
jektů. Jejich scénáře tvoří Martin Páš-
ma, další Zlíňák. Nazvali jsme je odlehče-
ně – Jsem Beethoven, vítejte v Teplicích! 
a Jsem Goethe, zůstaňte v Teplicích! 

Vnímáte dnes hudbu jinak 
než v době, kdy jste jí 
propadl a studoval ji?
Doufám, že jsem se někam posunul, 
něco se naučil, vyzrál. To ale musí po-
soudit jiní. Hudba, to je neustále se vyví-
jející proces. Proto se pořád musíte učit, 
číst partitury, poslouchat, co je nové-
ho. Ale i návrat ke starým mistrům je 
nezbytný. V metru lidé hledí do mobi-
lu, já do partitury. Nemůžu bez toho být.

Poprvé prý žijeme jen na 
zkoušku. Kdybyste dostal 
druhou možnost, vybral byste 
si hudbu opět jako živobytí?
Když se mě v dětství ptali, čím chci být, 
nikdy jsem o tom nemusel přemýšlet. 
Ani astronautem, ani popelářem. Odma-
lička jsem chtěl být muzikantem. Zkrát-
ka, hudbu jsem si nevybral, ona si vy-
brala mě. ×

Je důležité, abyste 
zcela potlačili svoje 
ego. Aranžujete-li 
například Janáčka, 
musíte se stát 
Janáčkem.

Plzeňské capriccio 2019
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Krucipüsk
„Tradičně jsme to vzali 
z druhé strany“

Výrazné přitvrzení, které skupina Krucipüsk předvádí 
na albu HovnoZle, leckomu vyrazilo dech. V pozitivním 
smyslu. Mnohem méně radostná už byla děsivá nehoda 
zpěváka Tomáše Hajíčka na motorce. Tomáš je ale 
nezastavitelný živel, což potvrzuje i v následujícím rozhovoru. 

TEXT: PETR KORÁL, FOTO: RADEK TEOPE DRBOHLAV

Vaše nové album HovnoZle je 
především nehorázně tvrdé, 
možná jde dokonce o vaši 
dosud vůbec nejnářezovější, 
respektive nejmetalovější 
nahrávku. Co za tím stojí?
Všechny podněty pro tvorbu muziky 
v  kapele vychází většinou od přístu-
pu všech muzikantů, pokud vůdce ne-
usoudí jinak. A jelikož se většina českých 
rockových a metalových skupin, aspoň 
z mého pohledu, v současné době vrhá 
svou tvorbou spíš do mainstreamu, Kru-
cipüsk to vzal, jako snad na každém albu, 
tradičně z druhé strany. (smích)

Zrálo ve vás rozhodnutí 
vrátit se určitým způsobem 
k nekompromisnímu hardcoru 
a metalu, tedy k muzice, s níž 
jste začínali, delší dobu? A měli 
jste na tom v kapele shodu, nebo 
jsi prostě musel „zavelet“?
S mým synem Tomem, bubeníkem Kru-
cipüsku, jsme v pocitech tvorby muziky, 

myslím, na jedné vlně, jelikož jsme jed-
na krev. Přesvědčit zbytek party nebyl 
žádný problém. Prostě jsme si řekli, že 
je čas to trochu „přimastit“. 

Nebojíš se toho, že jste si takovým 
přitvrzením a vlastně i samotným 
kontroverzním názvem desky 
třeba přibouchli dveře do 
nějakých komerčnějších médií?
Co na to říct… Krucipüsk si vždycky dě-
lal, co se mu zrovna v danou chvíli chtě-
lo, a svůj postoj neměnil. A na tomto 
faktu se za mého života určitě ani na-
dále nic měnit nebude.

Jakou důležitost vlastně dnes 
přikládáš televizím, rádiím či 
tištěným médiím? Část mladších 
umělců tvrdí, že při propagaci 
pro ně daleko větší roli sehrává 
třeba YouTube nebo sociální sítě.
Jsem sice stará škola, ale v současné 
době musím souhlasit s mladými uměl-
ci ohledně sociálních sítí a  internetu 

jako nejrychlejšího předavatele všech 
informací. Ono to s prostorem v tele-
vizi, rádiích nebo časopisech pro tento 
styl kultury v naší malé republice nikdy 
nebylo nějak pompézní. Umělec, který 
jede pěkný a hodný mainstream, je na 
tom samozřejmě vždycky líp než pravo-
slavnej rock’n’rollovej avantgardní špi-
navec. (smích)

Deska je samozřejmě opět ve 
znamení tematicky silných textů, 
kombinovaných s neméně tradiční 
porcí humoru a nadhledu. Jak 
obtížné je tyhle dvě zdánlivě 
protikladné složky vyvážit?
Nad touto věcí při tvorbě moc nepře-
mýšlím. Snažím se vnímat energii a ná-
ladu vytvořené písně a s pomocí vyšších 
sil do ní dosadit ta správná slova, aby se 
každá píseň stala zábavnou jednotkou 
uceleného alba.

Má album HovnoZle nějaké 
ústřední téma či témata? 

Ústřední téma tohoto alba je pro-
sté: HovnoZle, což se dá použít 

jako univerzální postoj – a řeše-
ní – ke všem záporným, smut-

ným a  nepříjemným situa-
cím lidského bytí. A pak už 
je to jen o tom, vybudovat 
si v dnešním globálně uni-
fikovaném světě, sešně-
rovaném zákazy, příkazy 
a nesmyslnými výnosy so-
cializovaných rádoby úřed-
níků celosvětového impé-
ria, kousek svého vlastního 
světa a uchovat si tak zdra-

vý rozum a duchovní svobo-
du. Zkrátka HovnoZle.

Nahrávky si už delší dobu 
vydáváte vlastním nákladem. 

V čem spatřuješ výhody a naopak 
úskalí tohoto přístupu?

Úskalí si už nepamatuju – a výhodou je, 
že kapelu neobírá o finance třetí strana, 
která pro ni v podstatě nikdy nic neudě-
lala. Protože vydavatelství, která hleda-
la a zprostředkovávala pro posluchače 
nové naděje hudebního nebe, s takový-
mi aktivitami skončila už někdy na konci 
sedmdesátých nebo nejpozději v osm-
desátých letech minulého století.

Umělec, který jede 
pěkný a hodný 
mainstream, je na tom 
samozřejmě vždycky 
líp než pravoslavnej 
rock’n’rollovej 
avantgardní špinavec. 

3130

 02 |   | 2024 | články a rozhovory

 →



Album vyšlo jak na CD, tak na 
LP. Kterého nosiče dnes skupina 
vašeho typu prodá víc?
Nevím, jak to mají ostatní kapely a uměl-
ci. My máme za těch už skoro 35 let věr-
nou fanouškovskou základnu, která nás 
drží svou přízní nad vodou, ti lidé se sta-
li sběrateli našich CD a LP. Mohu jen říct, 
že v dnešní době se prodeje LP zveda-
jí a jsem za to velmi rád, protože zvuk 
vinylové desky je pro mě, ať se nikdo 
nezlobí, daleko charismatičtější, plnější, 
příjemnější a krásnější než digi CD.

Dá se na prodeji fyzických 
nosičů ještě vůbec něco vydělat, 
nebo náklady na nahrávání 
a lisování musí dorovnávat 
příjmy ze streamingových 
platforem a z merchandisu?
Prodej fyzických nosičů je dnes v Čes-
ké republice a pro kapely v postave-
ní Krucipüsku v podstatě pouze forma 

reklamy. Streaming a prodej merchan-
disu jen zmírňují průvan v peněžence 
agentury, který obnáší vložení finanč-
ního kapitálu právě do nahrávání, gra-
fiky, lisování, závěrečného vydání alba 
a celkového PR. Ale pokud jste s vy-
tvořenou novou muzikou ve správný 
čas na správném místě, tak se vám vlo-
žený kapitál vrátí a možná zbyde i na 
dovolenou na Mácháči. (smích) Mu-
zikanty vždy živily koncerty, ale bez 
nových nahrávek by se rychle vypařili 
z povědomí fanoušků. I láska se musí 
živit, aby žila… 

Jak vlastně vznikají písně 
Krucipüsku? V jakém rozpoložení 
a v jakém prostředí se musíš 
nacházet, abys mohl tvořit?
Tvoříme v podstatě na bázi jam sessions. 
Nahodí se riff, všichni se snaží připojit, 
a pokud to všechny v kapele, ale mě ob-
zvlášť, nadchne, pracujeme na tom dál. 

Pokud nápad nenadchne, odcházíme od 
něj. Někdy se stane, že se ten samý ná-
pad objeví třeba po dvou letech a někdo 
si vzpomene, že je někde zaznamena-
ný. Potom, s nadhledem získaným léty, 
nadchne a dá se zpracovat… Prostře-
dí je asi jedno, jelikož všichni spoluhrá-
či mají díky zapálení pro tvorbu v dané 
chvíli stejné prostředí v hlavě.

Vybavuješ si nějaké speciální 
situace, které tě přivedly 
k napsání konkrétních písniček?
Určitě, tomu se žádný textař, mys-
lím, nevyhne. Třeba píseň La Muerte je 
o mém kamarádovi Mírovi Bartošovi, 
který v osobním autě po srážce s mo-
torkářem čekal hodinu s mrtvolou v klí-
ně, než ho hasiči vyprostí, a chirurgové 
ho pak dávali léta dohromady. Ale smrt 
ho ještě nechtěla… Takových písní je sa-
mozřejmě víc, ale to by bylo na delší po-
vídání nebo na knihu.

Popiš „pracovní postup“ 
u dnešního Krucipüsku. Rozesíláš 
prvotní nápady v podobě 
demosnímků ostatním členům, 
nebo raději pracujete takříkajíc 
postaru, tedy ve zkušebně?
Jedeme tyto věci „oldschoolově“, to zna-
mená zkušebna, jam, berem, anebo vy-
hodit. Jde tam o  pocit ztotožnění se 
jednotlivce s aktivitou a nápady ostat-
ních muzikantů a s energií dané skladby 
a jeho přizpůsobení se tomu. Základem 
zkrátka je vytvořit silný a neochvějný 
celek, na který se budeme těšit, až si 
ho zahrajeme znovu.

Do jaké míry máš o budoucí 
skladbě jasnou představu 
včetně aranží a do jaké necháváš 
volnost spoluhráčům? A stává 
se někdy, že se „zapřou“ 
a nějakým nápadům se brání, 
protože jim přijdou nepatřičné 

nebo se jim zkrátka nelíbí? 
S aranžemi v podstatě končíme až ve 
studiu, ale vzhledem k tomu, že jsme 
spolu už poměrně dlouho a každý člen 
Krucipüsku je zkušený a protřelý muzi-
kant, tak v podstatě víme, jak k novému 
nápadu přistupovat – a nic blbýho nám 
není cizí. To nás všechny staví na jednu 
loď. (smích)

Řada interpretů se při nahrávání 
neobejde bez služeb externího 
producenta a velice si pochvaluje 
přínos nezávislého pohledu 
člověka mimo okruh kapely či 
nejbližších spolupracovníků. Jak 
to máš v tomto směru ty?
Já jsem zvyklý dělat si, co chci, a  na 
svůj svobodný osobní pohled. To, co 
mám v hlavě, chci slyšet i zvenku a če-
kám na nabídky a  názory muzikantů 
v kapele. Pro nás je každá píseň sou-
kromá věc, kterou chceme s osobním 

pocitem přednést ostatním lidem. Ne-
chat ji upravovat nezávislým člověkem 
do jiné, lepší formy? To bychom už asi 
dávno byli v mainstreamu. (smích)

Jaký význam má podle tebe 
Ochranný svaz autorský? Doporučil 
bys ho těm skladatelům či 
textařům, kteří nejsou jeho členy?
Na tento dotaz asi neexistuje unifiko-
vaná odpověď ANO nebo NE. Já osobně 
jsem se jednoho dne rozhodl být skla-
datelem a určití členové OSA mě vyzvali, 
abych se taky přihlásil k členství, proto-
že vzhledem ke své tvorbě už podmín-
ky pro něj splňuju. Při přijímacím poho-
voru mi bylo podrobně vysvětleno, o co 
běží, a já se rozhodl kladně. Dnes jsem 
spokojený, jelikož se někdo stará o mé 
duševní vlastnictví, což OSA v podsta-
tě zajišťuje, a pravidelně mi chodí příjmy 
z mé tvůrčí činnosti.

Před nedlouhým časem ses 
nezaviněně stal aktérem dopravní 
nehody a utrpěl řadu vážných 
zranění. Jak moc to narušilo 
letošní plány Krucipüsku?
Bohužel je tomu tak. Krucipüsk mu-
sel v létě 2024 kvůli mně zrušit veške-
rá svá vystoupení, jelikož já bych je ve 
svém dočasně poměrně vážně handica-
povaném zdravotním stavu prostě ne-
dal. Pro členy kapely, ale myslím, že i pro 
většinu posluchačů, je koncert Kruci-
püsku 500% atomová energie nacpaná 
ve špendlíkové hlavičce, která se rozja-
řenou náladou diváků násobí do celo-
vesmírných končin, kam může pronik-
nout pouze svobodná mysl, a toto bych 
ve svém současném stavu zkrátka ne-
nastartoval.

Krucipüsk se příští rok 
dožije 35 let nepřetržité 
existence. Bude to spojeno 
s nějakou speciální oslavou?
Jsme si toho výročí vědomi. Pro 
rok 2025 máme v plánu také nové, čtr-
nácté řadové album, takže pokud nepři-
jde konec světa, bude co slavit – a Kru-
cipüsk oslavy miluje! ×
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Restart po dvou 
letech ticha 
Brněnská kapela Jay Delver, vítěz soutěže Jazzfruit 2020, 
prošla v posledních dvou letech kompletní rekonstrukcí. 
Z původních členů zůstal pouze kapelník Jakub Urbánek, který 
nyní s aktuální sestavou začíná vydávat nový materiál. 

TEXT: MILAN TESAŘ, FOTO: TINO KRATOCHVIL

Jakube, skupina Jay Delver vydala 
své zatím poslední album Money 
Will Burn před dvěma roky. Co se 
od té doby v kapele přihodilo? 
Nejvýraznější změnou je úplně nová ka-
pela. Prostě došlo k úplné výměně se-
stavy kromě mě samotného. Ostatní 
kluci po společné domluvě odešli. Jak 
člověk stárne, pomalu zjišťuje, že má 
i jiné zájmy. A my jsme zjistili, že naše 
zájmy, v hudbě i v tom ostatním, jsou už 
trochu jiné, a museli jsme tomu přizpů-
sobit situaci. A tak jsme ve staré sesta-
vě ještě nahráli desku Money Will Burn, 
nicméně už tehdy jsme byli rozhodnu-
tí, že ke změně dojde. Máme z toho sa-
mozřejmě krásné vzpomínky, bylo to do-
jemné, protože před poslední nahrávací 
session jsme věděli, že je to v této sesta-
vě naposledy. Toto album má tím pádem 
v mém srdci velmi speciální místo. Ná-
sledovaly dva roky ticha, během nichž 
jsem zběsile hledal další muzikanty, kte-
ří by byli tak blázniví, aby obětovali tolik 
času práci na písničkách. Mně totiž při 
komponování nejde o kvantitu, ale spí-
še se snažím o kvalitu, a proto práce na 
každé skladbě trvá. Naštěstí jsem našel 

velmi schopné muzikanty a fajn lidi. Cítí-
me se spolu jako kamarádi, a proto jsme 
první píseň, kterou jsme spolu po těch 
dvou letech zkoušení a vymýšlení nahrá-
li, nazvali Good Friends. Já si totiž mys-
lím, že i když jsou lidé v kapele schopní, 
měli by si sednout i jako kamarádi. 

Kdo tedy dnes kapelu 
Jay Delver tvoří? 
Je nás dohromady sedm. Pořád ještě 
jsem to já. Na bicí s námi hraje Matej 

Štefík, který už nahrál většinu písniček 
na Money Will Burn. Na basu s námi 
hraje Hubert Holásek, na kytaru Vašek 
Martinek, na klávesy Pavel Vaněk, který 
stíhá zpívat druhé hlasy a ještě jako bo-
nus hraje na housle. A protože já milu-
ji sbory, například gospel, rozhodli jsme 
se, že přidáme dvě zpěvačky. Jsou to 
úchvatné sólové zpěvačky, které u nás 
mají na starosti druhé hlasy, Soňa Ná-
bělková a Lucie Nováková. 

Změnilo se s novou sestavou něco, 
pokud jde o proces tvorby písní? 
Tam k zásadnímu posunu nedošlo, pro-
tože písničky vlastně píšu pořád já. Sklá-
dám hudbu, píšu texty a kooperace v ka-
pele nastává až ve chvíli, kdy mám pocit, 
že je píseň „prezentovatelná“. Pak už do-
chází k nějakým aranžérským zásahům 
ze strany ostatních členů, například po-
kud jde o harmonii nebo občas i struk-
turu. Ovšem je tu ještě „osmý člen“, 
něco jako „pátý Beatle“, a to je vlastně 
nejzvláštnější element, který je s námi 
skoro od počátku včetně našeho první-
ho alba Lonely Online Dragons. Jmenuje 
se Lasse, je z Dánska a říká si LMK, což 

jsou, myslím, jeho iniciály. Známe se jen 
přes internet, osobně jsme se nikdy ne-
viděli, já ani nevím, jak vypadá. Vím, že 
je to muzikant a producent, může mu 
být třeba pětačtyřicet, a má tedy zku-
šenosti, které já nemám, a přitom má 
velmi podobný vkus, co se týče kapel, 
které máme rádi. Považuji ho de facto 
za svého mentora. Když se při tvorbě 
písně zaseknu, pošlu mu nahrávku a ze-
ptám se, co na to říká. A on mi poradí, 
co bych ještě mohl zkusit. Písně, které 

teď čerstvě vydáváme, jsou tedy vlastně 
moje spolupráce s Lassem, pokud jde 
o hudbu a vlastně i text. 

Jak člověk takového svého 
Lasseho najde? 
Já jsem jej našel ve facebookové sku-
pině s  názvem Billy Joel: Complete-
ly Retold. Jsem totiž naprostý fanatik 
do Billyho Joela. On byl ten hlavní dů-
vod, proč jsem začal pořádně hrát na 
klávesy. Začal jsem si jenom tak brnkat 

v osmnácti letech a pak jsem náhodou 
zjistil, že existuje nějaký Billy Joel, a to 
mi úplně změnilo život. Nikdy jsem ne-
byl fanatik do žádné kapely, že bych po-
slouchal všechny její písničky, ale u Billy-
ho to tak je. No a na této fanouškovské 
stránce se shlukují lidé, kteří jsou na 
tom podobně, a tenhle Lasse mi před 
nějakými jedenácti lety na něco zarea-
goval v nějakém komentáři, a tak jsme 
se dali dohromady. Začali jsme si posílat 
písničky a zjistili jsme, že se nám oběma 
líbí, co dělá ten druhý. Máme společný 
projekt. Je to totální recese, dá se najít 
na YouTube pod názvem Duophonics. 
Děláme hudební parodie na známé ka-
pely s legračními texty. 

Zpět k Jay Delver. Rozhodli jste 
se vydat reedici prvního alba 
Lonely Online Dragons. Proč? 
Od vydání tohoto našeho prvního stu-
diového alba uplynulo pět let. A právě 
Lasse se jej teď ujal s tím, že je přemi-
xuje a znovu zmasteruje. On sice mixo-
val i původní verzi, ale od té doby se 
toho opět strašně moc naučil, pokud 
jde o zvukovou kvalitu a zážitek z posle-
chu. Prostě teď je to udělané mnohem 
lépe a já si myslím, že takový upgrade 
si to album zaslouží. Je možná divné to 
tak říkat, ale já mám ty písničky s od-
stupem rád. 

Vím, že si dáváte záležet také na 
textech. Je pro vás důležité, aby 
lidé při koncertě chápali, co jim 
chcete ve svých písních říct? 
Název Jay Delver souvisí s anglickým 

Nejvýraznější 
změnou je úplně 
nová kapela. Prostě 
došlo k úplné výměně 
sestavy kromě mě 
samotného. Ostatní 
kluci po společné 
domluvě odešli.

Začal jsem si jenom 
tak brnkat v osmnácti 
letech a pak jsem 
náhodou zjistil, že 
existuje nějaký Billy 
Joel, a to mi úplně 
změnilo život.
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slovesem „delve“, tedy „ponořit se“, 
„hloubat“. Takže Jay Delver „hloubá“ 
o věcech, ale já se snažím, aby to ne-
znělo tak, že se někomu snažím říkat, 
jak má žít. Prostě by se člověk měl jen 
zamyslet nad tím, co v té písničce je. 
Často jsou to témata, která se špatně 
rozebírají a která mohou být pro něko-
ho nepříjemná, ale podle mě jsou potře-
ba. Člověk si pak něco uvědomí i o sobě, 
o světě kolem sebe, o druhých, vyslech-
ne si zajímavé názory od ostatních. Hud-
ba může být užitečná třeba i k tomu, že 
si člověk uvědomí, že zrovna takto o vě-
cech dříve nepřemýšlel. Největší moti-
vaci napsat písňový text mám tehdy, 
když cítím, že to téma mnou rezonuje, 
že je zajímavé a že jsem je třeba ještě 

v písních moc neslyšel. Nedávno se mi 
na koncertě v klubu Metro snad poprvé 
stalo, že jsem si všiml, že se mnou ně-
kteří lidé ty texty zpívají, a to nejen ref-
rény. V písni Rescue the World, ve které 
zpívám o světě, který se žene do záhu-
by, mám verš „Our bodies shine, but we 
hurt our soul“, tedy „Naše těla září, ale 
ubližujeme své duši“. A na tom koncer-
tě jsem slyšel, jak si právě tato slova 
se mnou pár lidí zpívá. V ten moment 
jsem měl pocit, že ten text někdo pod-
trhl, a byl to pro mě obrovský dar, vel-
ký zážitek. Bylo jasné, že pro ty lidi to 
má nějakou hodnotu. Tímto způsobem 
vlastně na koncertech konverzuji s lid-
mi, které jinak neznám. Sdílíme stejný 
názor a to mi přijde úžasné. 

Pojďme od konverzace 
s diváky zpátky ke komunikaci 
v kapele. Změnila se nějak vaše 
komunikace na koncertech 
s příchodem nových členů? 
Jiné je to v tom, že za sebou ještě ne-
máme tolik společného hraní, jako měla 
stará sestava. Mnohem víc tedy pracu-
jeme na tom, abychom zahráli samot-
né písničky, a  je tam méně jamování. 
V předchozí sestavě jsme někdy mezi 
písněmi nechali věci volně plynout, za-
tímco teď se spíš snažíme, aby měl kon-
cert nějaký koncept. Je to jakoby více 
naprogramované, méně spontánní, ale 
o to spontánněji já například mezi pís-
němi mluvím. Už se s tím tak nepářu, 
jsem ostřílenější, a tak jsem schopný 

dát lidem ze sebe víc než jen to, jak se 
bude jmenovat další písnička. 

Loni jste vydali koncertní nahrávku. 
Ano, je to záznam několika vystoupení 
z doby, kdy vznikala nová sestava. Ještě 
tam byli někteří členové, kteří se v ka-
pele mihli jen krátkodobě, takže je to 
vlastně záznam toho přerodu. A já jsem 
si říkal, že to stojí za to vydat, protože 
je tam cítit právě ten zlom mezi starou 
a novou kapelou. 

Nyní vydáváte singly. Na 
nové album nemyslíte? 
Zatím ne, mám pocit, že dnešní doba 
přeje právě singlům. Vydali jsme dvě 
alba, se kterými bylo opravdu hodně 
práce. Člověk na albu dva nebo tři roky 
dělá, trvá to určitý čas, a posluchači se 
mezitím přesunou někam jinam a zapo-
menou. Přijde mi tedy rozumnější vy-
dávat písně po singlech a je možné, že 
až budeme mít vydaných třeba osm 
nebo devět singlů a bude to fungovat 

dohromady, uděláme z  toho opět al-
bum. Nebráním se tomu, ale v tuto chví-
li o albu neuvažuji. 

Cédéčka ale mohl člověk prodávat 
na koncertě. Digitální singl si 
fanoušek z koncertu neodnese. 
My jsme se rozhodli jednak vydat vi-
nyl, jde právě o  tu nově zmixovanou 
verzi prvního alba, a pak se samozřej-
mě dají prodávat například trička. Ale 
těch je všude plno, a tak jsme nechtě-
li dalšími zaplavovat trh. A protože mě 
nejvíc baví hudba a  jídlo a  rád vařím 
a míchám koření, rozhodli jsme se na-
bízet jako merch právě směs koření. Jed-
na se jmenuje Whisper in the Trees a je 
to směs bylinek s trochou zeleniny. Dru-
há se jmenuje Good Friends, ale tu jsme 
už beznadějně vyprodali, takže musíme 
doplnit zásoby. 

Příští rok budete slavit deset 
let od vzniku kapely. Chystáte 
něco konkrétního? 

Vidíte, mě to zatím vůbec nenapadlo. 
Já vlastně na ty organizační věci moc 
dobrý nejsem. Ale když nad tím teď 
přemýšlím, něco bychom určitě udělat 
měli. Třeba pozvat kluky ze starých se-
stav, když budou mít zájem, a udělat ně-
jaký koncert, na kterém se všichni po-
tkáme. To by bylo pěkné. ×

Jiné je to v tom, že za 
sebou ještě nemáme 
tolik společného 
hraní, jako měla stará 
sestava. Mnohem víc 
tedy pracujeme na 
tom, abychom zahráli 
samotné písničky, a je 
tam méně jamování.

Aktuální sestava kapely, zleva vzadu: Vašek Martinek (kytara), Hubert Holásek (basa), Pavel Vaněk (klávesy), Matej Štefík (bicí)  
a zleva vepředu: Soňa Nábělková (vokály), Jakub Urbánek (zpěv, klávesy), Lucie Nováková (vokály)
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Moje diskografie je solidní duha
Třikrát vyprodal O2 arenu a míří na stadion. Má styl. 
I na náš rozhovor do centra Prahy přijel stylově – 
na motorce Harley-Davidson. Když po několika 
minutách zavírali zahrádku, kde jsme rozhovor 
načali, bez váhání usedl na nevábnou obrubu kašny 
poblíž, kde jsme povídání dokončili. Hvězda, které 
jsou ale hvězdné manýry cizí. K rozklíčování otázky, 
co na tom Benovi všichni vidí, nám neplánovaně 
pomohlo i několik kolemjdoucích.

TEXT: PETR ADÁMEK, FOTO: ROMAN ČERNÝ  DĚKUJEME RADIOMUZEU HUDEBNÍHO KLUBU DOUPĚ ZA POSKYTNUTÍ ZÁZEMÍ PRO FOTOGRAFOVÁNÍ.

CristovaoBen
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V jakém smyslu? Co bude hustý?
Společnost bude citlivější. Jsme velmi 
rychlí v tom, některé věci nějak označit, 
vymyslet jim nějaký název a pak je ho-
dit do kolonky „canceled“ nebo jiných, 
které by v rámci umění měly zůstat ne-
dotčené.

Máš na mysli sexuální objektivizaci 
ženy? Nedávno jsme se o tom 
spolu bavili v rozhovoru pro jiné 
médium a zrovna před pár dny 
přišel s podobným, i když dost za 
vlasy přitaženým postojem bulvár. 
Pravda ale je, že některé texty na 
Zvířeti tak mohou být vnímány.
Myslel jsem to obecně. Pokud jde 

o sexuální objektivizaci, asi myslíš ur-
čitá označení holek nebo částí jejich 
těl v textech. Ale to je prostě pouliční 
slang, máme tady klubovou scénu, kte-
rá s tím tímto způsobem pracuje. I ženy 
navzájem o sobě často takhle mluví. Na-
víc ženy se sexualizují samy daleko víc, 
než to dělají muži. Mluvím o  platfor-
mách typu OnlyFans, TikTok nebo na 
Instagramu. Ony samy moc dobře vědí, 
proč to dělají. Většinou je to živí. Tak 
proč se o nich nemůže vyjádřit chlap?

Můžeš mít pravdu, ale čísla 
sexuálního násilí v naší 
republice nevyznívají úplně 
pozitivně a podobné texty 
k tomu úplně nepřispívají.

Výrobcům počítačových her ale taky 
nelze zakázat, aby vyráběli hry s násil-
ným obsahem. Že je někdo hraje, přece 
ještě neznamená, že to bude uvádět do 
 reality, není tam žádná korelace. Je to 
jen entertainment. I to, co dělám já, je 
entertainment.

Zmínil jsi, že přijdou horší 
časy. Proč si to myslíš?
Slyšel jsem, že v USA schválili zákon, 
kdy na základě textu můžou obvinit, 
nebo dokonce usvědčit člověka napří-
klad kvůli drogám.

Něco ve smyslu, když ty zpíváš 
„Máme tu 4 g a 3 ve vířivce“?
Ano. Konkrétně z tohohle by problém 
být nemohl, protože tři gramy by byly 
chápány pro domácí potřebu. Ale na 
 featu v první písničce na albu máme Ser-
geie Barracudu, který rapuje, že někde 
nechá kilo a jede dál. A přestože je to jen 
součást charakteru v rapové muzice, tak 

Bene, čím se teď  
 momentálně zabýváš?
 Začínají nám komplexnější pří-
pravy na koncert v Edenu pří-

ští rok. Řešíme výpravu, stage design 
a všechny tyhle věci. Společně s Nik 
Tendem jsme vydali EP HRA1 a pozvol-
na připravuju další EP, které bude zase 
víc „hudební“, to znamená s kapelou. To 
je něco, co mě hodně baví.

Zaslechl jsem něco 
o spolupráci s Richardem 
Müllerem. O tom mluvíš?
Částečně ano. Richard bude hostovat 
v jedné skladbě. Já jsem napsal refrén, 
Ondřej Brzobohatý sloky a Jan P. Mu-
chow udělal hudbu. Hudbu jsme natá-
čeli v Berlíně, to je krásné místo s ne-
uvěřitelnou energií. Celá tahle věc je 

naprostý strop. Richardův hlas zní jako 
zvon, má v sobě obrovské bohatství, je 
v něm slyšet celý jeho silný odžitý život. 
To mi moc imponuje. Udělalo mi velkou 
radost, když se ozval zpátky, že do toho 
s námi chce jít.

Přesuňme se do nedávné 
minulosti, ke tvé poslední 
sólovce Zvíře. Jak se na ni dnes, 
s lehkým odstupem, díváš?
Dobrá otázka, takhle jsem nikdy nepře-
mýšlel. Když udělám album, tak ho ře-
ším akorát po tu dobu, kdy je čerstvé 

a kdy ho promuju. Po nějaké době 
jdu dál a věnuju se jinému projek-

tu. Soustředím se zase na jiné-
ho Bena.

Tomu rozumím, ale 
není půl nebo tři 
čtvrtě roku příliš 

krátká doba na 
uzavírání kapitol 
a otevírání nových?
To je dnešní dobou. 
Frekvence vydává-
ní nového materiá-
lu se stále zmenšují. 
S  albem jsem spo-
kojenej, podle čísel 
lidi baví, a  když hra-
ju něco naživo, lidi to 

znají. Vyšly z  něj dva 
obrovské hity, které mi 

pomohly na festivalech 
i koncertech a  jsou úspěš-

né taky komerčně. To považu-
ju za úspěch.

S čím jsi vlastně k tvorbě 
alba přistupoval? Oproti tvé 
předchozí tvorbě zní hodně jinak.
Otisklo se do něj mé zranění. Urval jsem 
si rameno a na rok jsem musel přestat 
sportovat. A když mi pak sundali ortézu, 
tak mi týden nato ještě prasknul biceps. 
Já když ztratím možnost sportovat, ztra-
tím disciplínu, tak musím začít fungo-
vat jinak. Potřebuju ze sebe vybít ener-
gii, potřebuju se angažovat a být aktivní. 
V té době se můj producent nastěhoval 
ke mně do domu, vedle nás se nastěho-
val můj kytarista Karol, takže jsem měl 
na hudbu hodně času i prostoru. Do té 

doby jsem až tolik nechodil ven, proto-
že jsem byl buď na tréninku, na závo-
dech, nebo na koncertě. Najednou jsem 
měl víc času a objevil jsem zase jiný ži-
vot. Pozoroval jsem, jak lidi fungují a co 
jsou priority ve společnosti. Nasával 
jsem pouliční slang, vnímal lidi. Všech-
no, co jsem nasál, jsem vepsal do Zvířete.

Hodně textů zní, jako by se 
v tobě probudilo zvíře doslova. 
Každý člověk má v sobě zvíře. A kaž-
dý máme nějaký fiktivní charakter. Ni-
kdy jsem ale nechtěl, aby album zobra-
zovalo mě, to bych ho nazval třeba „Já, 
zvíře“ nebo „Byl jsem zvíře“. Ale je to 
prostě jen Zvíře. Mám rád otevřené vý-
znamy, nejde o žádné mé přímé dozná-
ní. Takové je spíš album, které jsme udě-
lali s Nik Tendem, které jsem zmiňoval. 
Oproti tomu je Zvíře odvar.

Zvířetem sis ale nasadil pro 
mnoho lidí nečekanou masku 
zlobivého kluka. Jak moc je real 
a jak moc jde o stylizaci?
Myslím, že už dřív jsem udělal spoustu 
tracků, kde jsem nezněl jako Mirek Du-
šín. Třeba Fckng prblm s Majkem Spiri-
tem nebo Molly s Egem. Je ale pravda, 
že skladby, které prorazily, byly zrovna 
ty, které dávaly „good guy vibe“. Mož-
ná jsem Zvíře udělal i trochu na truc. Jak 
stárnu, nechci se škatulkovat, naopak 
chci sám sobě ukázat, že dokážu psát 
i jinak. Vlastně se potkalo víc věcí naráz. 
Měl jsem poblíž partu, ve které jsem se 
chtěl cítit jako bad guy a možná jsem 
se chtěl od všeho osvobodit. Prostě – 
seru na to, chci si dělat, co chci. Šlo mi 
o svobodu. Protože zvlášť v téhle době 
je čím dál těžší se svobodně vyjadřo-
vat, tak jsem si to chtěl užít. Za pár let 
to bude hustý.

Už dřív jsem udělal 
spoustu tracků, 
kde jsem nezněl 
jako Mirek Dušín.

Každý člověk má 
v sobě zvíře. A každý 
máme nějaký 
fiktivní charakter.

Colours of Ostrava, foto: Peter Dudek
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v Americe by z toho mohl být problém, 
protože touto logikou se doznal, že ně-
kde nechal kilogram kokainu.

Mluvíš o charakteru v rapové písni. 
Takže spíš než skutečný život a svět 
je vlastně rapování o drogových 
večírcích trochu macho stylizace 
a gangsta póza, chápu to správně?
Něco z toho pravda je, něco být nemu-
sí, je na každém, jak to vnímá. Rozhod-
ně se ale nechci tvářit, že tady drogy 
neexistují, že se to neděje, to bych pak 
lhal sám sobě. Když jdou mladý lidi pa-
řit, často to funguje právě takhle. Na což 
se často odkazuje i album s Nik Tendem, 
na něm je to ještě víc explicitní. Je to 
vlastně extrémní realismus. Sám jsem 
byl překvapený, kam se to všechno do-
stalo. I pro mě bylo šokující, jak moc vel-
ká součást života to je. Zároveň je na 
albu skladba Potim krev, kde říkám: Ok, 
bylo to takhle a takhle, ale teď jdu od 
toho. Není to oslava. Naopak vyjadřuju 
sebezpytování.

Zároveň se před mladou generací 
posluchačů trochu vyviňuješ, 
když jakoby sám se sebou 
vedeš dialog: „OMG, Bene, proč 
tak sprostě? Sorry, ale pro 
děti jsem udělal už dost.“
Přesně tak, nechci na sebe brát zodpo-
vědnost za to, jestli budou moje sklad-
by poslouchat děti. Nemůžu ve svých 
šestatřiceti letech brát ohled třeba na 
devítileté děti. Některé skladby jsou 
označeny symbolem „E“ jako „expli-
cit“ a ty můžou třeba na Spotify rodi-
če svým dětem zakázat v rámci nasta-
vení účtu. Navíc si myslím, že ten slang 
to docela schoval. S  těmi drsnějšími 
věcmi se mladá děcka neztotožní, pro-
tože tomu neporozumí. Jsou napsané 

v kódech a děti to nepochopí. „Máme 
tu 4 g“ prostě není text na první dob-
rou, devítileté dítě to nepobere. A ani 
si nemyslím, že by moje texty byly až 
tak grafické a názorné, aby mohly být 
chápány jako návod. Je to nepřítel, je to 
oheň, který rád popisuju a nějakým způ-
sobem s tím pracuju. Chci ukázat i stin-
nou stránku tohohle života. 

Každopádně ses velmi odhalil.
To stoprocentně, ale jsem si jistý, že to 
bylo potřeba. Sám jsem cítil, že jsem 
dlouho neukázal žádnou svoji negativ-
ní stránku, žádný svůj vnitřní zápas, dé-
mona nebo problém. A i tohle období 
pro mě bylo důležitý. Ona to není žád-
ná póza, nejde o nic, čím by se měl člo-
věk chlubit. Nemám z toho nijak dobrý 
pocit, ale zároveň nechci lidem říkat, že 
nevím, o co jde, že mě tenhle svět míjí.

Takže album plné parties 
a radovánek všeho druhu máš 
za sebou. Co přijde dál?
Víš, když se člověk podívá na moji disko-
grafii, je to solidní duha. Moje tvorba 
nemá žádný koncept. Jsou to jen zachy-
cené charaktery v určitém roce, někdy 
i v určitém měsíci mého života. Mně se 
prostě nálady konstantně mění. Nejvíc 
jsem vždy upřímný k tomu Benovi, kte-
rý je zrovna u kormidla. A ten je pokaž-
dé jiný. Hudbu dělám čistě podle toho, 
jakou mám zrovna náladu. Na druhou 
stranu máš umělce, třeba Rychlí kluci, 
kteří si drží svůj styl. Dělají konstantní 
věci, mají to vypilované zvukově i cha-
rakterově. Tohle nejsem já, mně to lítá 
všemi směry.

Chaotičnost, kterou popisuješ, tě 
definuje už docela dlouho. Vnímáš 
jako přednost, nebo naopak 
jako břemeno, že tě kreativita 
hází takto z rohu do rohu?
Mám na to různé pohledy. Někdy mě 
to deptá. Mám dny nebo období, kdy 
bych si přál, abych byl vystylizovaný 
a jednotný, jako jsou jiní interpreti. Pak 
mám zase dny, kdy mám obrovskou ra-
dost, že jsem si svoje posluchače tak 
rozbil, že ode mě nic neočekávají. Ne-
dávno jsem měl malou filozofickou 
chvilku a došlo mi, že u spousty jiných 

umělců se fanoušci těší, až něco vyda-
jí, protože vědí, co dostanou. Ve smyslu 

„těším se, až vyjde novej Viktor Sheen, 
protože vím, že to bude takový a tako-
vý a bude to pecka“. Ale nikdo si neřek-
ne, že se těší, až Ben vydá nové album. 
To proto, že lidi mají spíš strach, proto-
že jsou v nejistotě. Líbilo se jim nějaké 
album, ale vědí, že další bude úplně jiné. 
Kvůli tomu jsem se osvobodil od oče-
kávání, možná jsem si zavřel dveře od 

pravidelného fanouškovství v tom smy-
slu, že by si ke mně fans chodili pro ně-
jaký specifický žánr. Na druhou stranu 
jsem spoustě lidí otevřel oči, přicháze-
la mi spousta pozitivních zpráv, že mě 
lidi berou jako chameleona, který může 
člověka chytnout za ruku a ukázat mu 
jiný styl. Teď Ben s Nik Tendem a za pár 
měsíců Ben s Richardem Müllerem. Měl 
bych radost, kdybych mohl lidi hudbou 
spojovat. A  to i  za cenu toho, že lidi 

budu hudbou spíš překvapovat, než že 
by se na ni těšili. 

Viděl jsem kus dokumentu 
České televize 13. komnata, 
kde se proháníš na koloběžce 
v tričku Iron Maiden. Uděláš 
někdy metalovou desku?
Rozhodně. Jednu docela tvrdou věc už 
jsem udělal s kapelou John Wolfhooker, 
jmenovalo se to Tidal Wave. Strašně mě 

baví zpěvák kapely Martin Čupka a jeho 
metoda screemů. Bavili jsme se o tom, 
že by mě to učil. Můj bubeník Michal 
Mach aka Artbreaker pochází z metalo-
vý kapely. Můj kytarista Karol Komenda 
má zase blízko k rocku, takže jednou to 
přijde. Nakonec, vyrůstal jsem na Pink 
Floyd a Aerosmith. Teď zrovna mě za-
číná bavit jóga, baví mě hudba, která se 
při józe poslouchá. Líbil se mi jeden do-
kument o Beatles, kdy Paul McCartney 
odletěl do Indie, kde strávil nějaký čas 
a meditoval. Koukal jsem na to a napad-
lo mě, že jednou musím udělat meditač-
ní album. I to snad jednou přijde.

V jedné recenzi před mnoha lety 
se objevil pohled, že jsi výborný 
interpret, ale nikdy nebudeš zpěvák. 
Cítíš se ty sám dnes jako zpěvák?
Stoprocentně. Cítím se jako zpěvák. 
Jsou samozřejmě různé levely. Jsou lidi, 
kteří se narodili s darem a nemuseli pro 
svoje umění zdaleka tolik udělat. Já ano, 
mám každý den speciální hodiny zpívání, 
kde trénuju zadní patro, hlasivky a brá-
nici. Říkat někomu, že nebude zpěvák, 
je nesmysl. To vychází z úst nebo z klá-
vesnice člověka, který někomu něco ne-
přeje nebo sám nenašel svůj potenciál 
a neví, jaké to je, z ničeho vybudovat 
něco. A hlavně ten dotyčný nechápe, jak 
zpěv funguje. Zpěv je směsice svalů, in-
tuice a matematiky v uších. To se baví-
me o hudebním sluchu a intonaci. A to 
všechno se dá naučit. Matěje Rupperta 
taky kritizovali. Kdysi jsme začali chodit 
ke stejné učitelce, paní Hance Peckové. 
Dřív ze sebe stěží vydal hlásku, oprav-
du to nebylo dobrý. A dneska je z něj 
výborný zpěvák, který zazpívá i opere-
tu. A nejde jen o zpěv. Z mnoha dalších 
lidí, které okolí podceňovalo, se často 
staly velké hvězdy. Usainu Boltovi tře-
ba říkali, že nikdy nebude běhat, proto-
že má skoliózu a špatnou páteř. 

V dnešní době je čím 
dál těžší se svobodně 
vyjadřovat. Za pár 
let to bude hustý.

Ženy se sexualizují samy 
daleko víc, než to dělají 
muži. A moc dobře 
vědí, proč to dělají.
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Další citace, tentokrát tvůj deset 
let starý text: „Sebevědomí je 
moje neprůstřelná vesta. Je třeba 
makat naplno, je třeba občas 
nespat. Ale jednou budu TOP, mami, 
nebudu jeden ze sta.“ A povedlo 
se, přinejmenším pohledem tří 
zaplněných O2 aren ve čtyřech 
letech a čísel poslechovosti. 
Čemu za tento úspěch vděčíš?

Jsem rád, že poukazuješ zrovna na ten-
hle text. To byla právě cesta k úspěchu. 
Neposlouchat lidi. Já jsem byl zvyklý na 
to, číst neustále negativní komentáře. 
Vylezl jsem ze soutěže, ve které jsem 
neuměl zpívat, a dostával jsem na pr-
del. Tehdy byly na YT dislajky a já dostá-
val nejvíc hejtů. Pravidelně mi lidi psali, 
že neumím zpívat, že kurvím češtinu, že 
všechno ničím, že do roka skončím, že 
po mně pes neštěkne. Neustále mi cho-
dily zprávy, ať se na to vyseru. Tím chci 
říct, že tohle všechno mě živilo, hnalo, 
dělalo mi to dobře. Vlastně mě to moti-
vovalo. Chtěl jsem lidem dokázat, že to 
tak není. Ne že by to byl hnací motor, to 
zas ne. Ale chtěl jsem sám sobě doká-
zat, že něco dokážu. A uvědomil jsem 
si, že aby se to povedlo, budu tomu mu-
set dát život. 

Takže klíčovým faktorem byla 
podle tebe pracovitost?

Nikdy jsem to nevzdal. Takže asi od-
hodlání.

Z posledního alba hodně 
zatrendoval song Nemusim nic. 
Jedna z věcí, které vím, že nemusíš, 
je řídit na koncerty. I když jedeš 
něco točit do zahraničí do studia, 
máš řidiče, který tě odveze, abys 
mohl odpočívat nebo relaxovat. 
Je třeba tohle jedna z věcí, které 
mají úspěšní umělci společné?
V tom songu je vyřčené, že jsem hod-
ně makal. A cokoliv dělám, dělám pro-
to, že to chci dělat. Ne pro peníze, ale 
pro radost ze hry, pro radost ze života, 
pro radost z toho, když jsem na stagi 
a lidi to znají. Největší motivace je udě-
lat další hit, který nebude stejný jako 
ten předchozí. Baví mě, když dokážu ty 
lidi znovu trefit, aby si zpívali novou pís-
ničku. To je nejvíc, to je ta nejkrásněj-
ší věc. Dokázat lidi trefit zase odjinud 

a dosáhnout toho, aby si zpívali novou 
věc, kterou jsem vymyslel. To je pro mě 
největší úspěch. Líbilo se mi, co říkal 
v jednom rozhovoru Rick Rubin… 

V tu chvíli k nám krátce po sobě 
přicházejí dvě dvojice – dvě dívky 
a poté pár, kluk s holkou. Postupně 
chtějí s Benem fotku, a zatímco 
se s ním fotí, improvizovaně 
se jich ptám na jejich 
nejoblíbenější Benovu skladbu.
Fanynka 1: Kolotoč
Fanynka 2: Postel
Fanoušek: Bomby
Fanynka 3: Nemusim nic

Zajímavý vzorek, co myslíš?
Vidíš, Postel je absolutní ploužák. Bom-
by, to je zase nostalgie. Ten týpek bude 
poslouchat Ektora nebo Nik Tenda 
a Bomby jsou něco, na čem vyrůstal de-
set let zpátky, a je to pro něj nostalgie 
a prdel. Nemusim nic, to zas byla nějaká 

sportovkyně, která si to dává při trénin-
ku. Hrozně mě baví, jak každého baví 
něco jiného.

Bomby už ti samotnému trochu 
vadí, nemám pravdu?
Dřív ano, ale teď je hraju naživo 
s  kapelou a  tím svým metalo-
vým bubeníkem, takže mě to 
zase chytlo.

Nakousl jsi něco 
s Rickem Rubinem.
No jasně. Nějaká kapela se 
ho ptala, co udělat, aby jejich 
tvorba fungovala. A on na to, 
že lidi nevědí, co bude fun-
govat, nevědí, co mají vlast-
ně rádi, než to slyší. A  ty jsi 
tu od toho, abys jim to ukázal. 
On vlastně říká, aby ses nesnažil 
dělat hudbu tak, aby se lidem líbi-
la, ale věřil své intuici. To mi utkvě-
lo v hlavě. ×

Největší úspěch? 
Dokázat lidi trefit zase 
odjinud a dosáhnout 
toho, aby si zpívali 
novou věc, kterou 
jsem vymyslel.

Koncert v O2 areně, foto: Tereza Slowiková

Koncert v O2 areně, foto: Tereza Slowiková

Majáles Hradec Králové, foto: Petr Klapper
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Matyáš Vorda
Time-code jako dennodenní chleba

Hudební komunita ho znala jako bubeníka jedné z nejúspěšnějších 
poprockových kapel. Dnes už tolik vidět není, zato je velmi vidět jeho 
práce. Jako stage designer vymýšlel Matyáš Vorda koncertní scény 
pro umělce v největší domácí hale i v rámci udílení Cen Anděl. A své 
umění předvedl i na největším eventu svého druhu – na Eurovizi.

TEXT: PETR ADÁMEK

Jaké bylo tvé úplně první setkání s hudbou, 
které si dnes dokážeš vybavit? 
Někdy kolem čtyř let. Můj táta měl kapelu, kde hrál na kyta-
ru, takže jsem jako malý byl na jeho koncertě. Pak mě napa-
dá dotazník z první třídy, který mám dodneška schovaný, kde 
jsem jako svoji oblíbenou hudbu napsal Šmouly a Clawfinger.

Jen o pár let později jsi založil vlastní kapelu a několik 
let nato už jste podepisovali smlouvu s major 
labelem. Respektive konkrétně za tebe tvoji rodiče, 
protože jsi ještě nebyl plnoletý. Čemu vděčíš za to, 
že se ti v takto nízkém věku podařilo z obrovského 
úspěchu, kterého Mandrage dosáhli, nezblbnout?
Když jsme podepisovali první smlouvu, bylo mi asi šestnáct, 
ale Mandrage už šest let fungovali, takže jsme měli něco za 
sebou. Kromě toho jsem poslouchal úplně jinou muziku a po-
hyboval se mezi jinými lidmi, než kteří chodili na naše koncer-
ty. Tenkrát jsem byl technař, jezdíval jsem na CzechTek. Tím 
pádem jsem té slávě nikdy nepropadl, protože naši fanoušci 
byli úplně jiná sorta lidí, než jsem znal, takže se mnou jejich 
pozornost až tolik nedělala. A od svých kámošů jsem kvůli 
Mandrage schytával spíš výsměch. Myslím, že díky tomu se 
mi podařilo zůstat nad věcí.

Momentálně tě namísto Mandrage živí stage design. 
Kdy ses o tuto specifickou disciplínu začal zajímat?
Zase to má spojitost s tátou. Pracuje v plzeňském divadle Alfa, 
kde jsem strávil prakticky celé dětství. Chodil jsem tam do 

dílen, bavilo mě vše kolem světel, scény, kulis, prostě všech-
no, co se tam chystalo. To bude prapůvod. Pak se na mně 
hodně podepsala jedna z mých tehdejších kapel Super Tuzex 
Bros. Byl to paradox. S Mandrage jsme někam přijeli, vybalili 
nástroje, odehráli koncert oblečení tak, jak jsme přijeli, a zase 
jeli domů. A chodilo na nás tenkrát třeba pět set lidí. Na Super 
Tuzex Bros. chodilo třicet lidí, ale náš zpěvák Tuzex Christ na-
opak extrémně řešil, jak to celé bude vypadat. Začal mi uka-
zovat Nine Inch Nails, Marilyna Mansona a další kapely, kte-
ré byly na vizuálu vždycky hodně založené. Kladl velký důraz 
na vizuální stránku kapely, světla, kostýmy. Na stagi jsme měli 
obrácený svítící kříž, malovali jsme se, všechno jsme hodně ře-
šili. V tu dobu mě to chytlo a lásku k vizuálu jsem přenesl i do 
Mandrage. Ostatním jsem vysvětloval, že jsme kapela, která 
hraje před dost lidmi, a že bychom mohli řešit i to, jak vypa-
dáme, nejen muziku. Od té doby jsem se začal starat o vizuál. 

Pokud jde o stage design, byl jsi samouk?
Zpočátku jsem se snažil přijít na to, jak udělat, aby byla svět-
la a LED projekce synchronní s muzikou. Jako bubeníkovi mi 
vždycky vadilo, když to bylo mimo rytmus, ale nevěděl jsem, 
jak docílit opaku. I pro sebelepšího osvětlovače to bylo nároč-
né kvůli přirozenému zpoždění techniky. Člověk u světel totiž 
musel mít naučený grif mačkat to o těch správných pár mi-
lisekund dřív, což se prostě celý koncert nedá vydržet. Živě 
to tedy moc nešlo, tak jsem zjišťoval, jak se s tím poprat digi-
tálně. Bylo těžké na to přijít, tehdy nebyly na YouTube stov-
ky tutoriálů. Po čase mi zvukař Dominik Pecka vysvětlil, jak 

SERIÁL…
POHLED 
DO ZÁKULISÍ

Foto: František Ortmann
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funguje tzv. time-code, což mi otevře-
lo úplně nové obzory. Od té doby jsem 
se o time-code začal zajímat a dnes je 
to můj dennodenní chleba a výraz, kte-
rý neustále někomu vysvětluju, proto-
že mnoho hudebníků stále neví, o co jde 
a hlavně jak to funguje.

Považuješ se tedy za průkopníka?
Průkopníka ne, spíš jednoho z lidí, kte-
ré staging začal zajímat ve stejnou chví-
li. Někdy jsem si myslel, že zjišťuju a při-
cházím na něco, co tady už dvacet let 
existuje. Pak jsem přišel na to, že ne, že 
to v ten samý moment v branži vzniká 

paralelně. Možná proto nebyly tutoriá-
ly, protože ty věci neexistovaly. Mluvím 
o Česku, ale v některých oblastech i ce-
losvětově.

Co přesně zahrnuje tvoje práce od 
chvíle, kdy ti zavolá umělec, který 
by od tebe chtěl vymyslet stage?
Ze všeho nejdřív přemýšlím, jak bude 
scéna jako celek vypadat. Usiluju o to, 
aby byla pochopitelná a  rozpoznatel-
ná, aby bylo zřejmé, že jde o stage prá-
vě toho daného interpreta. Jako příklad 
můžu uvést třeba Ewu Farnou, kte-
ré jsme vloni dělali O2 arenu. Chtěla to 
mít pojaté jako oslavu 30. narozenin, 

což byl pro mě odrazový můstek. Ne-
chtěl jsem to ale pojmout jako balonky 
a dort. Napadlo mě, že bychom mohli 
koncert uchopit jako zakázanou oslavu 
na střeše baráku. Líbila se mi představa 
mít kulisu střechy, neon, který svítí ja-
koby na ulici dolů, kus komínu, antény. 
My budeme na té střeše, prostě rooftop 
mejdan. Přestože z plánu nakonec zby-
la jen ta střecha s neonem, bylo to pro 
celou scénu signifikantní. Docela dlouho 
jsem také přemýšlel, jakým způsobem 
ztvárnit „přítomnost“ zesnulého Davi-
da Stypky na tomto koncertě, a nakonec 
jsem ho vyřešil „stínohrou“. Vše jsem po 

celou dobu probíral s Ewou, která měla 
spoustu dalších nápadů a také do toho 
řešila s choreografkou tanečníky. U kon-
certu Calina a Viktora Sheena jsem zase 
k desce Roadtrip udělal scénu jako sil-
nici s přerušovanou dělicí čárou upro-
střed, na niž se v poslední části kon-
certu spustilo auto, do toho konceptu 
zapadala světla, ledky, speciální efekty 
atd. Finální návrh následně vždy probí-
rám s technology a dodavateli techniky, 
abychom věděli, že je vše možné posta-
vit tak, jak jsem to vymyslel. Další dů-
ležitou částí mojí práce je programová-
ní světel a LED contentu na time-code.

Pyrotechnika je taky tvoje práce?
V té základní podobě ano – jaká bude, 
kde bude, kolik jí bude, co bude dělat. 
To samé konfety. Vše samozřejmě řeším 
s umělcem, ale konečné slovo mám ob-
vykle já. Když je na ledce modrozelená 
barva s bílou, tak k tomu se prostě ohně 
nehodí. V tu chvíli musíme změnit ba-
revnost písničky. Anebo ohně vypustit.

Vím o tobě, že nejsi velký příznivec 
konfet a ohňů, je to tak?
Popravdě jsem docela „překonfetova-
ný“. V  jednu chvíli už toho bylo moc, 
na festivalu to dělala každá druhá ka-
pela, už mě to nepřekvapí. A ohně jsem 
měl osobně vždycky spojené s vesnic-
kým typem zábavy. Dřív se využívaly 
hlavně u bigbítu, kapel typu Kabát, což 
mi bylo cizí. Teď se s nástupem tvrdého 
rapu metalová estetika znovu vrací do 
hry a dost mě to baví. Kdyby chtěl ohně 
využívat na show někdo jako Leoš Ma-
reš, tak se mu to budu snažit rozmluvit. 

Mluvil jsi o barevnosti 
jednotlivých skladeb. Jak 
přemýšlíš právě o barvách?
Poslouchám pořád dokola celý setlist 
a přemýšlím o barvách a vizuálu, kte-
ré mi k těm písním ladí. Když jsem za-
čínal, myslel jsem si, že každá písnička 
musí být jinak barevná. Teď dám klidně 
pět červených písní po sobě a ničemu to 
nevadí. Nejvíc mě baví, když je celá scé-
na monochromatická. Kombinace více 
barev v jeden moment nevyhledávám, 
i když dříve se mi to líbilo.

Je někdo, koho v téhle 
branži obdivuješ?
Problém je, že nás všechny ovlivňuje 
stejná bublina. Každý interpret ti uka-
zuje fotky z Pinterestu nebo Instagramu, 
které samozřejmě znáš. Pak přijde umě-
lec z úplně jiného žánru a ukazuje ti zas 
ty samé fotky. Mě baví, když někdo do-
káže přijít s něčím úplně novým. Dostá-
vá mě staging, který dělá Tobias Rylan-
der. To je člověk, který hned několikrát 
kompletně změnil svět vizuálu. Ve chví-
li, kdy jsme byli něčím přesycení, doká-
zal přijít s něčím novým, vycházel z věcí, 
které všichni známe, ale používá je úpl-
ně nově. Na začátku kapely The 1975 byl 

jejich kompletní vizuál černobílý, promo 
fotky, videoklipy, stage, kostýmy, grafi-
ka desky, všechno. Pak Tobias změnil 
celou estetiku na barevnou a začal sta-
vět objekty z ledky, používat ledku jako 
zdroj světla. Následně udělal stage de-
sign do výšky, hodně úzký a vysoký, do 
té doby byla většina scén širokoúhlých. 
Dnes jsou ledky na výšku často, vlast-
ně na každém druhém festivalu, ale v té 
době to byla úplná novinka. Teď zase na-
vrhl scénu The 1975 jako průřez několi-
kapatrového domu, využívá nestageo-
vých prvků. Nedokážu říct, jestli i tohle 
je adaptovatelné na jiné umělce, ale roz-
hodně je to novátorské.

V čem je zásadní rozdíl v práci 
na halových koncertech 
oproti těm klubovým?
Malé koncerty trpí tím, že mají mnohem 
menší budget. Umělci by obvykle rádi 
 stage, která bude extrémně zajímavá, ale 
měla by jít jednoduše složit do dodávky 
a převézt do dalšího klubu a co nejmíň 
stát. To se sice vymyslet dá, ale jen ně-
kolikrát. Takové parametry jsou k práci 

mnohem složitější než možnost praco-
vat se špičkovou technikou.

Pracoval bys pro kohokoliv?
V žádném případě. Jednak musím cítit, 
že dokážu být tomu projektu přínos-
ný, a jednak tam nesmí být ideologic-
ký rozpor. Některé umělce jsem v minu-
losti odmítl.

Je skvělé dostat se na úroveň, 
kdy si můžeš vybírat.
Vybírat si můžeš vždycky, ne?

To jistě, ale jako začátečník, 
který si potřebuje udělat 
jméno, asi musíš přistupovat na 
kompromisy a kývnout i umělci, 
pro kterého bys jako dobře známý 
profík pracovat nemusel.
Myslím, že nemusíš. Kdybych neměl ani 
na rohlík a dostal nabídku třeba od Or-
telu, tak bych rozhodně šel radši dělat 
úplně jinou práci.

Stojíš také za Cenami Anděl. 
Jaká je tvoje role?
Mám na starosti stage design a řeším 
všechna hudební vystoupení. Dávám 
podněty, jak by to mělo celé vypadat, 
protože tým Andělů je opravdu malý. 
Ten projekt je spíš love brand. Není pro 
nás zásadní, abychom byli větší a vět-
ší, ale abychom si zachovali vkusnost. 
Není nutné růst velikostně, jde o to, dě-
lat něco zajímavého.

Letos ses potřetí účastnil 
Eurovize, kde jsi měl na starosti 
staging české zástupkyně Aiko. 
Jaká to byla zkušenost?
Na Eurovizi u nás panuje zvláštní po-
hled. Obsahem působí estrádně a bi-
zarně, nemá u nás sledovanost. Lidi si 
často myslí, že je to něco jako olympiá-
da v hudbě. Že by se tam měla objevo-
vat nejlepší písnička od nejlepšího inter-
preta v zemi, která se pak utká s nejlepší 
písničkou od nejlepšího interpreta z jiné 
země. Ale tak to není. Je to prostě zá-
bavný kolos, který si dělá sám ze sebe 
trochu srandu, umožňuje propojování 
různých kultur a lidí, je na něj napoje-
na velká LGBT+ komunita z celého svě-
ta. Hudba, která tam zní, má většinou 

životnost akorát ten týden, kdy je Eu-
rovize aktuální. Málokterá písnička se 
otiskne dlouhodoběji do světa mimo eu-
rovizní bublinu, ale jsou i interpreti, kteří 
díky ní vystřelili a teď jezdí největší svě-
tové festivaly a jejich tvorba je známá 
po celém světě.

Za mě má Eurovize extrémní přidanou 
hodnotu právě ve stagingu. Je to Mekka 
nových technologií. Firmy zabývající se 
stageovou technikou na ní představují 
nové produkty a všechno je pod drob-
nohledem profesionálů z celého světa. 
Na samotné stagi se přímo na místě pra-
cuje dva měsíce. Je nepředstavitelné, že 
si někdo pronajme na zkoušení jednoho 
projektu takhle velkou halu na dva mě-
síce. Letos jsem na Eurovizi viděl nej-
větší množství světel a krokových mo-
torů na jednom místě za celý svůj život. 
Když mi přišly v lednu technické dispo-
zice, nemohl jsem uvěřit, že tam tohle 
všechno bude, že je po celé Evropě vů-
bec tolik techniky. Po technické stránce 
je to pro všechny lidi z branže svátek. 
Letošní Eurovize stála 250 milionů eur.

Co tě po vizuální stránce 
baví nejvíc v Česku?
Divadlo bratří Formanů. To je vizuálně 
tak daleko, že nic víc neexistuje. Pro ně-
koho je český klenot Bohdalová, pro mě 
jsou to Formani.

Začali jsme tvojí hudbou, skončíme 
tvojí hudbou. Nelákalo by tě rozjet 
naplno novou kapelu, jako se to 
povedlo kdysi s Mandrage?
Teď zrovna nic nového začínat nepo-
třebuju. Určitě mi nechybí řešení ka-
pely v tom pravém slova smyslu. Hraju 
s Marcellem a Fíďou, s nimi se moc fajn 
existuje, rád s nimi v dodávce jezdím na 
koncerty, zahraju si díky tomu na bicí. 
To mi stačí.

Co pro tebe dnes znamenají bicí? 
Jde už čistě jen o koníček?
U stage designu je to stálé hledání a vy-
pořádávání se s novými problémy, ne-
ustálé učení něčeho nového. Když si 
sednu za bicí, jsem si jistý tím, co dě-
lám. Jasně, taky se pořád něco učím, ale 
cítím vnitřní klid, že je všechno dobrý, že 
jsem tam doma. ×

Vizualizace přípravy koncertu  
Viktora Sheena a Calina v O2 areně

Koncert Ewy Farné v O2 areně
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Budovatelské písně 
padesátých let 
Máloco z naší hudební kultury vnímáme s takovým úšklebkem 
a odporem jako éru budovatelských písní první poloviny padesátých 
let. Nechce se ani věřit, že se na nich často podíleli i ti nejrenomovanější 
umělci té doby. A považte, mnozí dokonce s nadšením!

TEXT: JOSEF VLČEK, FOTO: ARCHIV OSA

Skončila druhá světová válka a svět byl 
plný optimismu. Na varování, která pro-
nesl Winston Churchill v březnu v ame-
rickém Fultonu, se ve střední Evropě 
nebral zřetel. Naopak, tehdejší Česko-
slovensko mnohem otevřeněji vníma-
lo impulzy, které přicházely ze Sovět-
ského svazu. V kulturní oblasti to byla 

především intenzivní tažení A. A. Žda-
nova proti formalismu. V  první fázi  – 
ještě předválečné  – se jeho projevy 
a stati týkaly hlavně spisovatelů, ale po 
roce 1948 se objevily první pokusy ovliv-
nit i hudební scénu. Cílem těchto tlaků 
byla snaha donutit skladatele, aby vy-
tvářeli angažovanou hudbu (tj. tvorbu 

podporující dané společenské zříze-
ní a režim, který je vytváří). Ždanovo-
vština sice mířila především na tvorbu 
Šostakoviče, Kabalevského nebo Chača-
turjana, ale při té příležitosti bylo zfor-
mulováno pět základních tezí, na nichž 
vzniklo to, čemu se říkalo socialistický 
realismus v hudbě. Z prvního levelu čili 

z vážné hudby se pak přenesly i na hud-
bu, které dnes říkáme populární. 

Prvním požadavkem Ždanovových 
tezí byla STRANICKOST – umělecké dílo 
vzniká s vědomím úkolů a na podporu 
politiky komunistické strany. Bod druhý, 
IDEOVOST – umělecké dílo vede k pod-
poře výchovy a ideového vědomí obča-
nů v duchu marxismu-leninismu. Za tře-
tí LIDOVOST – umělecké dílo musí být 
srozumitelné, zachycovat reálný život 
každého občana. Za čtvrté TENDENČ-
NOST – román, obraz, skladba musí re-
flektovat přeměnu společnosti na zákla-
dě třídního vědomí, že kráčíme vstříc 
šťastné budoucnosti. A konečně za páté 
TYPICKOST – to znamená konstruovat 
typické obrazy socialistické přítomnosti.

Chceme-li zmapovat to, co se v obdo-
bí první poloviny padesátých let odehrá-
valo na oficiální hudební scéně, mohli 
bychom ji podle námětu rozdělit zhru-
ba na tři prolínající se tematické oblasti – 
BOJOVAT, PRACOVAT, MILOVAT.

BRÁNIT VLAST

Málokdo si dnes uvědomuje, že Česko-
slovensko v době začátků studené vál-
ky bylo výrazně militaristický stát. Mělo 
předimenzovanou armádu, velké pře-
bytky válečné výzbroje a samozřejmě 

i intenzivní vojenskou propagandu, za-
měřenou na nového nepřítele, USA 
a kapitalistické státy Evropy. Existova-
la tu i tradice bojových písní, většinou 
pochodů ještě z dob Rakouska-Uherska 
a z těsně předválečného období. Opti-
mistické pochody vznikaly už v rámci 
Osvobozeného divadla nebo pod tla-
kem blížící se války.

Základy vojenské budovatelské pís-
ně vznikly už za druhé světové války, 
když skladatel Vít Nejedlý v rámci ro-
dící se Československé armády v  So-
větském svazu vytvořil Armádní umě-
lecký soubor, který nesl po Nejedlého 
smrti v lednu 1945 až do svého zániku 
v roce 1993 jeho jméno. AUS, jak se mu 
říkalo, narostl v padesátých letech do 
obřích rozměrů – čítal přes osmdesát 
hudebníků, sto dvacet zpěváků a pade-
sát tanečníků. Ve své době jím v rám-
ci základní vojenské služby prošli skoro 
všichni budoucí významní čeští umělci, 
z nichž mnozí se podíleli i na jeho re-
pertoáru. 

Vít Nejedlý se nestihl zapojit do prou-
du budovatelské hudby, ale jeho pochod 
Vítězství bude naše, dodatečně otexto-
vaný Josefem Kainarem, byl v padesá-
tých letech hojně využíván při slavnost-
ních příležitostech.

Z  válečného období pochází ještě 
další skladba, která formovala vojenský 
proud budovatelských písní – Směr Pra-
ha. Známe ji spíše podle prvního verše 

„Přes spáleniště, přes krvavé řeky“. Byla 
dílem budoucího spisovatele a autora 
románu Práče Jana Mareše a pianisty 
AUS Ervína Tomana.

V  letech  1949–1953  působil v  AUS 
jako umělecký vedoucí skladatel Radim 
Drejsl (1923–1953), jehož můžeme po-
važovat za vrcholnou osobnost vojen-
ského křídla budovatelské tvorby. Až do 
své nikdy nevyjasněné sebevraždy vy-
tvořil tento výjimečně nadaný autor pro 
svůj soubor široké spektrum angažova-
ných písní. Z těch nejslavnějších stojí za 
připomenutí skladby jako Sláva tankům, 
Voják úderník, Za Gottwalda vpřed, Pí-
seň bitevních letců, Píseň o  Fučíko-
vi nebo Píseň o Stalinovi. Nejznámější 
Drejslovou skladbou je Armádě zdar, je-
jíž text je dokonalým příkladem ideové-
ho poselství tohoto subžánru:

„Vojáci, dejme výstrahu,
je síla v našich zbraních,
nepřítel ztratí odvahu,
když zaslechne náš zpěv a smích.
Zaženem všechny, co myslí na požár,
vojáci, vpřed za nový svět,
armádě zdar, zdar, zdar, zdar!“

Se svou trochou do mlýna přispěl do 
vojenské tematiky i další renomovaný 
skladatel Václav Dobiáš (1909–1978), je-
hož píseň Příchod Rudé armády na slo-
va básníka Viléma Závady patří rovněž 
mezi nejznámější skladby své doby. I ta 
patřila mezi ideální skladby hrané při 

Vít Nejedlý

Radim Drejsl
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příležitosti státních svátků ještě hlubo-
ko v šedesátých letech, navíc je typic-
kým příkladem písní oslavujících teh-
dejšího hlavního československého 
spojence. 

„Když do Prahy rudá vojska vjela
a na Letné zaduněla děla,
tu sovětští vojáci, gardisté a pěšáci,
na garmošku, na garmošku zahráli.
Na garmošku zahráli,
všichni jsme se sbíhali,
tancovali, tancovali, zpívali!“

Ještě na okraj, v souvislosti s vojenský-
mi písněmi padesátých let bývá s ob-
libou citována z románu Černí baroni 
známá píseň My letci máme 
ocelové ptáky. Její správ-
ný název zní My jsme 
ta armáda lidová. 
Jde ale o  paro-
dii, která za ko-
munistického 
režimu nikdy 
nevyšla na 
deskách. Ob-
vykle není 
uváděn ani 
autor, ale řada 
pamětníků si 
je jista tím, že 
jejím tvůrcem byl 
Jaromír Vomáčka.
Celá vlna budovatel-
ských písní vychází právě 
z vojenské koncepce: budování 
je boj, láska je boj, umění je boj. A boj 
znamená pochodová píseň. Proto mezi 
písněmi pracovně budovatelskými rov-
něž dominují pochody a s nimi také po-
hyb vpřed, symbolizovaný energií sbo-
rového zpěvu. 

ZEMĚ UHLÍ, OCELI 
A STAVEB MÍRU

Budovatelská píseň v tom nejkonkrét-
nějším smyslu, tedy píseň o pracovních 
cílech, které po vítězství v únorovém 
převratu určila Československu komu-
nistická strana, se soustředila na celou 
řadu témat. Najdeme mezi nimi sklad-
by obecného charakteru, podporující pl-
nění prvních pětiletek, údernické hnu-
tí a vůbec nadšené pracovní úsilí nebo 

větší zapojení žen do původně muž-
ských zaměstnání. Často je v nich zdů-
razňována významná role komunistic-
ké strany.

Důležitou součást tvoří skladby se 
specifickými cíli, které podporovaly 
ekonomické plány strany a státu, pře-
devším rozvoj těžkého průmyslu. Vznik-
la například celá řada skladeb oslavu-
jících horníky, hutníky, stavaře a další 
náročná povolání. 

Na startu tohoto „budovatelského já-
dra budovatelských písní“ se znovu se-
tkáváme se jménem Václava Dobiáše. Je 
autorem hudby k „matce všech budo-
vatelských písní“ s příznačným názvem 

Budujeme (Vyhrňme si ruká-
vy). Spolu s  básníkem 

Františkem Halasem, 
svým nadřízeným 

z  ministerstva 
kultury, ji složil 
už v roce 1946, 
tedy ještě 
před převra-
tem v  úno-
ru   1948 , 
jako hudeb-
ní motivaci 

k  poválečné 
obnově repub-

liky. Následně se 
v  roce  1949  stala 

jakousi hymnou prv-
ní pětiletky. 

Druhou klíčovou skladbou, 
která svým obsahem definovala budova-
telskou píseň, byla skladba Kupředu levá, 
zpátky ni krok z roku 1948. Znal ji skoro 
každý, protože úryvek z instrumentální 
verze byl znělkou zpravodajství Česko-
slovenského rozhlasu. Skladba Jana Sei-
dela (1908–1998) líčí skoro až extatickou 
vizi nejjasnější budoucnosti, která čeká 
naši zemi: „Vpřed, soudruzi, hle, zaslíbe-
nou zem / kde už není pánů ani žebráků.“

Za upozornění stojí ještě závěrečná 
píseň z filmu Císařův pekař – Pekařův cí-
sař Ten umí to a ten zas tohle. Je to výji-
mečný příklad budovatelské písně, která 
dokázala přežít svou dobu, ale je rov-
něž důkazem toho, že se oficiální kultu-
ra bez podobných podbízivých příspěv-
ků nemohla obejít: 

„A budem společně svět a mír milovat /

a budem společně pro ten svět praco-
vat. // Když všichni všechněm všechno 
dáme, / tak budem všichni všechno mít 
dohromady.“

Písně o velkých stavbách a pracovním 
zaujetí se velmi často prolínají s třetím 
tematickým proudem, s písněmi o ra-
dostném životě, lásce a jasné budouc-
nosti. 

CO S VOLNÝM ČASEM?

Nejjednodušší formou „písní ze života 
a o životě“, které vznikaly v padesátých 
letech, byly častušky. Nešlo o nic jiné-
ho než o krátké básničky s popěvky na 
humorná nebo satirická témata. Přesto-
že se v původní formě mohly vztahovat 
k čemukoli, v českém prostředí se kon-
centrovaly hlavně na kritiku společen-
ských nešvarů. Někdy byly velmi bojov-
né, jako například v pověstných verších 
Františka Halase:

„Budujeme republiku, 
jde to pěkně zvesela, 
vyřídíme bez cavyků 
toho, kdo nic nedělá.“

Častušky se snažily vyjádřit nejen kritiku 
zpátečníků, jimiž byli míněni nepřátelé 

režimu, ale stejně tak vylíčit v jasných 
barvách radostnou každodennost budo-
vatele a šťastný život v socialistické spo-
lečnosti. Asi nejslavnější jsou Traktorové 
častušky Pavla Kohouta, v nichž popisu-
je první kroky mechanizace zemědělství 
s mnohokrát citovaným refrénem: „Trak-
tory, traktory / i vy traktoristé / údernic-
ké prapory / zasloužili byste.“ Kohouto-
vo dílko přesně v duchu ždanovovské 
doktríny spojuje pracovní budovatelský 
elán se soukromým životem, neboť řada 
častušek vrcholí otázkou, co je víc, zda 
traktory, nebo jejich řidiči: 

„Tenhle problém rozřešily 
naše dívky až v té chvíli, 
kdy s úsměvem ve tváři 
vezli je dva hoši milí, 
vezli si je, roztomilí, 
na traktorech k oltáři!“

Častušky se zpívaly nejčastěji za dopro-
vodu tahací harmoniky nebo a cappella 
na kolovrátkové melodie, většinou pře-
jaté od ruských vzorů. Typické pro ně 
bylo také to, že se většinou cílevědomě 
a intenzivně obracely k snadno manipu-
lovatelné mládeži. Klasickým příkladem 
je text Vítězslava Nezvala STM 1950: 

„Mladí jsou všichni, kdo nás převedli 
do nové epochy s Klementem Gottwal-
dem v čele, 
mladý je Zápotocký, mladý je Nejedlý, 
mladá je strana a její ručitelé.“

S Podéšťovým zhudebněním Nezvalo-
vy básně se dostáváme na hranici mezi 
častuškou a klasickou radostnou písní, 
oslavující krásy domova, lásku a šťast-
nou budoucnost, to vše pod vedením 
Komunistické strany Československa. 
V další slavné budovatelské písni Zítra 
se bude tančit všude, slibující poetický-
mi slovy Pavla Kohouta nádherný nový 
svět, je adorace mládí s jeho pozitivní 
energií vypíchnuta v lyričtější podobě:

„Kvetoucí zemí jede vlak,
v slunci leskne se řeka
a píseň letí do oblak
a s nimi do daleka;
do ulic velkých cizích měst, 
kde všichni mladí lidé
začnou ji zpívat na počest
života, který přijde!“ 

Autor hudby ke Kohoutově textu, ná-
stupce Radima Drejsla v AUS Ludvík 
Podéšť (1921–1968) byl dalším z klasiků 
budovatelské písně. Část jeho tehdejší 
tvorby se vztahovala k vojenským téma-
tům, ale ty nejslavnější věci se snažily 
v posluchačích probudit co nejpozitiv-
nější vztah k socialistické současnosti, 
byť by to bylo jen kvůli dobrému počasí: 

„Dobrý den, maminko v šátku,
ať vám slunce brzy prádlo usuší.
Dobrý den, kolono chlápků,
hodně dobré atmosféry do duší.
Dobrý den, tátové v díle,
vaši kluci z vojny pozdravují vás.
Dobrý den, všechny naše milé.
Dobrý den, lidé kolem nás.
Dobrý den, dobrý den, dobrý den,
lidé kolem nás.“

Nejslavnější a zároveň nejkarikovaněj-
ší Podéšťovou písní ale byla pověstná 
a mnohokrát parodovaná Jde Frantík ko-
lem zahrádky, k níž mu napsal text začí-
nající literát Jaroslav Dietl. V ní dosáhla 
autorská dvojice vrcholu stylu, které-
mu se neoficiálně říkalo konvalinkismus. 
Jeho podstata spočívala ve spojení té-
mat lásky k ženě a lásky k práci, inspiro-
vaných verši básníka Stěpana Ščipačova:

„Když ráno frézu roztočil,
svou druhou krasavici,
šťastně se na ni zazubil
a hned jí měl co říci.“

Koncepce kulturní politiky KSČ v době 
budovatelské kultury stavěla také na 

tezi lidové moudrosti, cílevědomě ob-
sahově vybírané a řízené kulturní po-
litikou. Typický pro ni byl folklorismus. 
Pod tímto pojmem rozumíme oživo-
vání prvků lidové kultury v jiném pro-
středí než původním, jež se projevova-
lo širokým spektrem různých aktivit 
od vytváření folklorních souborů až po 
různé kompozice napodobující lidové 
písně. 

Poetika budovatelských písní se brzy 
vyčerpala a po 20. sjezdu Komunistické 
strany Sovětského svazu, kde byl odha-
len Stalinův kult, nenápadně vymizela. 
Navíc se objevily první hospodářské po-
tíže a představa, že „zítra se bude tan-
čit všude“, nebo sliby prezidenta Anto-
nína Novotného, že „ještě tato generace 
bude žít v komunismu“, vyznívaly směš-
ně. Budovatelské písně působily komic-
ky a přes snahy oživit žánr v modernější 
podobě za normalizace úplně vymize-
ly. Zůstaly po nich jen drobné poznám-
ky v biografiích mnoha známých nebo 
nastupujících českých básníků, textařů 
a skladatelů poloviny 20. století. Nikdo 
se tím nikdy moc nechlubil. 

Hudba, která se angažovala ve pro-
spěch totalitního režimu, se ale dnes 
s ubývajícími pamětníky pozvolna do-
stává do situace renesančních soch 
a portrétů, které sice oslavovaly dobo-
vé tyrany a krutovládce, ale nikdo ne-
zpochybňuje jejich uměleckou kvalitu. 
I tady možná až čas rozhodne, co si za-
slouží vzdor svým pochybným ideovým 
hodnotám přežít. ×
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Nezmaři 45 let na 
scéně a co bylo 
předtím
Velkým koncertem v pražské Lucerně oslavila v prosinci 
českobudějovická folková skupina Nezmaři pětačtyřicet let 
trvání. Potom si vzali volno, první koncerty začali nabírat až 
v dubnu. Nebylo jich mnoho, není kam spěchat. Protože Nezmaři, 
parta z pozoruhodné jihočeské hudební líhně, se z amatérských 
začátků dobrali až na tuzemský vrchol svého žánru.

TEXT: FEDOR SKOTAL, FOTO: FRANTIŠEK HEŘMAN

Myslím si ale, že ten příběh začal da-
leko dřív. V roce 1967 se konala 

v Ústí nad Labem první Por-
ta, tehdy zdánlivě nevý-

znamná přehlídka ně-
kolika countryových 
kapel a  především 
trampských sborů, 
protože těch coun-
try skupin u  nás 
bylo po čertech 
málo. Legendár-
ní Spirituál kvin-
tet, který měl za 
sebou turné s ame-
rickým folkovým 

bouřlivákem Petem 
Seegerem, soutěžil 

v roce 1968 v kategorii 
Country and Western (mi-

mochodem skončil až pátý), 
protože u nás vlastně nikdo ne-

věděl, co je to folk. 

Kategorie folk byla zavedena 
v roce 1969. Soutěžily výlučně kapely, jen 
o přestávce usedl na pódium Vláďa Mer-
ta, který mezitím v tichosti natočil v Paří-
ži první české folkové (spíš česko-sloven-
ské a napůl folklorní) album Ballades de 
Prague (1968). Hrál vsedě, což bylo vel-
mi nezpůsobné, a na krku měl stojánek 
na foukací harmoniku. Kov bojstvo v sále 
přítomné tentokrát neodešlo do fronty 
k baru, ale šlo se podívat na toho exota, 
který má jistě něco s páteří, když má tu 
divnou věc na krku.

Porta rostla neobyčejně rychlým tem-
pem a pořadatelé se rozhlédli i za hra-
nice. Do Ústí nad Labem přijely skupiny 
z Rakouska a Nizozemska; u vídeňských 
Die Schmetterlinge (Motýlci) jsem si 
tehdy napsal do bloku, že je to něco 
mezi vídeňským šramlem a vídeňským 
řízkem. Neposmívám se, byl jsem čle-
nem štábu Porty, nakonec jsem ten fes-
tival v roce 1971 pomohl zachránit, když 

se mi podařilo na poslední chvíli najít 
ochotného pořadatele v Karviné. Festi-
val byl symptomem té doznívající uvol-
něné doby plné nápadů a nadějí, jeho 
vývoj byl spontánní a nečekaně rychlý. 
Umožnil nástup nových žánrů na čes-
kou hudební scénu a jejich další rozvoj. 

V roce 1969 přijeli na Portu českobu-
dějovičtí Minnesengři. Jako by v sále vy-
buchla bomba. Úderný anglosaský folk, 
dvě skvělé beglajtové kytary Pavla An-
děla Pokorného a  Pavla Žalmana Lo-
honky, swingující kontrabas Ivana Zichy, 
krásný soprán jeho ženy Evy… a bylo 
to tady. Informace o  tom, že folk ne-
jsou jenom ti bosí a vlasatí kluci na Kar-
lově mostě. 

Minnesengři poté načas objevili jiho-
český folklor, lidovou hudebnost toho 
muzikálního regionu, na sólovou dráhu 
odešel Žalman, odešli i manželé Zicho-
vi, avšak Minnesengři v čele s Andělem 

dále pokračovali v  proměnlivém per-
sonálním složení až do roku 1989. An-
dělovu úžasnou tvůrčí dráhu uzavřela 
tragická dopravní nehoda v roce 2011. 
Nedlouho před smrtí mi po kolegyni, ji-
hočeské novinářce Hance Hosnedlové, 
poslal své nové CD Angel Blues. Na oba-
lu s věnováním. Nikdy jsem to album ne-
otevřel, musel bych ten celofánový obal 
roztrhnout.

Nezmaři vznikli v lednu 1978. „Původ-
ně jsme se chtěli jmenovat Vbuch, což 
je český překlad astronomického termí-
nu imploze (opak exploze). Tohle slovo 
se nám obzvlášť líbilo. Ne tak soudruž-
kám z okresního kulturního střediska, ty 
dobré ženy o astronomii neměly ani po-
nětí,“ glosuje kapelník a otec zakladatel 
Pavel Zajíc.

O rok později vzniklo dodnes trvají-
cí pánské trio – k Pavlu Zajícovi zvané-
mu Zajda (kytara, zpěv) přibyli Tonda 

Hlaváč (zpěv, kytara) a Pavel Jim Dren-
gubák (kontrabas). Na pět let a  pak 
ještě chvíli po mateřské trojici doplnila 
Yveta Kolářová, nadaná podobným pě-
veckým talentem jako její rockový bra-
tr Petr.

Nezmaři měli vůbec šťastnou ruku 
při výběru zpěvaček. Působily zde mj. 
dvě velké folkové hvězdy – Pavlína Jí-
šová a  Lenka Slabá. Tyto vysloveně 
sólové sopranistky rozhodně nebyly 
děvčata do sboru, Nezmaři dávají svým 
zpěvačkám rovnocenný prostor. Vší-
máte si, jak ho dokáže naplnit součas-
ná (tedy už čtyřiatřicet let) stálice Šár-
ka Benetková?

Deset let u Nezmarů odehrál také Jar-
da Matějů (banjo, kytara, zpěv), alter-
nující stejně jako Tonda Hlaváč, Pavlína 
Jíšová a Lenka Slabá u Žalmana v jeho 
Spolu. Tonda Hlaváč a Pavlína dokon-
ce byli se Žalmanem zakládající členové 

Zleva: Pavel Zajíc, nad ním Jarda Matějů, Yveta Kolářová, Tonda Hlaváč, Jana Hrušková, nahoře Pavel Jim Drengubák

Druhá polovina 80. let minulého století – 
Nezmaři ještě s Lenkou Slabou  

a Jardou Matějů (s banjem nahoře)
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tohoto povedeného projektu. Ten je 
o prolínání skupin a muzikantů, typic-
kém nejen pro jižní Čechy. Před Listo-
padem, v doznívající době big bandů, se 
říkalo, že Praha je jedna velká kapela – ti 
dobří hráli opravdu skoro všude. 

Nezmaři v počátcích (stejně jako Žal-
man) často textovali převzaté melo-
die. Mezi autory hudby byli Lightfoot, 
Baez, Dylan, přebírali občas tradicioná-
ly, celá léta pro ně píše spoluzaklada-
tel Luboš Hrdlička. Něco pro ně napsali 
Pepa Štross, Žalman i Miki Ryvola, své 
autorské věci zpívala s Nezmary Pavlína 
Jíšová. A nějak tiše a samozřejmě začali 
psát i současní členové kapely. 

V roce 1981 se Nezmaři, kteří se ne-
stali Vbuchem, probojovali do finále pl-
zeňské Porty. O rok později získali Ma-
lou portu, to byla taková dočasná forma 
ocenění pro talenty. Pavel Zajíc popisu-
je, co pro ně znamenalo stát třeba ve 
frontě u kiosku jen pár míst za Wabim 

Ryvolou, v noci sedět v kolibě vedle teh-
dy už známých muzikantů, a dokonce si 
s nimi zajamovat…

Přiznám se – vůbec jsem si jich ne-
všiml. Nezmary jsem si mohl dobře na-
poslouchat v  roce  1983, když mě po-
řadatelé pozvali do poroty soutěžní 
přehlídky v moravském Vyškově. Kapelu 
jsem viděl v odpoledním soutěžním blo-
ku i ve večerním finále. Přiznávám s po-
měrnou lítostí, s omluvou kamarádům 
Nezmarům, že mě tehdy příliš nezaujali. 
Až na jednu ze svých písní – Ráno bylo 
stejný – kterou pro Nezmary napsal Žal-
man. Pokud vím, sám ji nehraje, přitom 
je to jeden z jeho největších hitů.

Na YouTube jsem našel tuto písnič-
ku mnohokrát, ale jeden amatérský zá-
běr mě zaujal. Tonda Hlaváč začne hrát 
a zpívat, a pak přestane. Celou písnič-
ku odzpívá sál. Kapela se připojí v úžas-
ném finále, při kterém mně šel tak troš-
ku mráz po zádech. Na vrcholu kariéry 

tohle uměl Honza Nedvěd. Přišel, usedl 
a zahrál první čtyři takty. Ten hodinový 
recitál odzpíval přeplněný sál. Bylo to 
něco jako bohoslužba, rituál obětování 
nějakému božstvu. 

Nezmaři vydali mimo zastoupení na 
samplerech sedmnáct alb. Dá se z nich 
vyčíst jejich postupný autorský vývoj. 
Zprvu přejímali dílka autorů, k nimž měli 
silné osobní pouto – byl to Miki Ryvola, 
Pavel Anděl Pokorný, Pavel Žalman Lo-
honka, dokonce i Wabi Ryvola (jeho nád-
herné Břehy mé duše – „a na březích mé 
duše zatím leží zbytky uhynulých lásek / 
obálka dopisní dohořívá…“), ale i kytaris-
ta Miloš Dvořáček, svérázný mudřec Jiří 
moravský Brabec aj. Hudebním soužitím 
s těmito osobnostmi jako by se rozvíje-
la i jejich autorská identita. Stále sebe-
vědomější identita. Na svých webových 
stránkách mají Nezmaři playlist pro po-
řadatele koncertů ve věci ohlášení na 
OSA. V seznamu pětadvaceti písniček 

jsou jako autoři uvedeni výlučně Šárka 
Benetková, Pavel Zajíc, Antonín Hlaváč, 
Pavel Drengubák. Tedy Nezmaři. Publi-
kum ovšem stále vyžaduje léty prově-
řené evergreeny, třeba i ty, které např. 
nahráli s Jihočeskou filharmonií – vánoč-
ní písně amerických swingových klasiků 
Berlina, Ellingtona, Gershwina i  jejich 
českých protějšků Traxlera, Mottla… Ne-
zmaři nemají nudný repertoár.

Wikipedie uvádí: „Nezmaři (Hyd-
roida) jsou řád třídy polypovci z kme-

ne žahavci. Název reflektuje jejich ob-
rovskou regenerační schopnost (u řady 
druhů rozkrájení jedince na kousky 
vede k  tomu, že z  jednotlivých kous-
ků vyrostou jedinci noví).“ Málokdo tu-
šil, jak výstižné si vybrali jméno. Podob-
ně jako třeba v brněnských trampských 
swingařích v nich dříme nezkrotná tou-
ha hrát a hrát. Když někdo odpadne, na 
jeho židli usedne jiný. Když ráno vstá-
vají první muzikanti, sedají k těm, kte-
ří ještě pořád hrají. Jsou to setkání fa-
tálně o muzice. O radosti z hraní. Vše 
ostatní, dokonce snad i tělesné potře-
by, jde stranou.

Tato kapela má rovněž svérázný, 
avšak silný smysl pro humor. Mož-
ná to bylo po oslavě dvaceti let trvá-
ní, když přijeli na chalupu pražského 
Folk a country klubu zúčastnit se tur-
naje v ledním hokeji. Hrát se mělo na 
místním potoce. Bylo však léto, a tak 

k překvapení roztržitých muzikantů po-
tok nebyl zamrzlý. Borci v hokejové vý-
stroji vstupovali do trochu bahnitého 
toku a sehrávali nelítostná utkání. Puk 
byl plovoucí. 

Pavel Jim Drengubák vzpomíná, jak 
pozvali královéhradeckou Lokálku na 
koncert, který neměl být. Zatímco se 
hostující muzikanti převlékali v šatně, 
jejich českobudějovičtí přátelé předstí-
rali, že sál není zcela prázdný, naopak je 
beznadějně vyprodán a venku se ještě 

tlačí dav dalších lidí. „Vedli jsme s nimi 
totiž letitou válku, při níž neteče krev, 
spíše sem tam nějaká kořalka, ale hlav-
ně je u toho vždycky legrace. (…) Ze 
sálu se ozýval šum a hluk nahraný na 
magnetofonu a u dveří stepovali době-
la nažhavení umělci. Do mikrofonu jsem 
ohlásil naše milé hosty, z reproduktorů 
se ozval nahraný bouřlivý uvítací pot-
lesk a borci z Hradce Králové vítězoslav-
ně vtrhli na jeviště. Reflektory jim sví-
tily do obličejů, na kterých byl úsměv 
profesionálních bavičů, připravených 
natrhnout bránice dychtivého publika. 
Úsměv jim začal tuhnout po pár ode-
hraných taktech, kdy začaly pohasínat 
reflektory a v sále se začalo pomalu ro-
zednívat. A tam sedělo nás pět. Prožívali 
jsme nádherné okamžiky, ve kterých jim 
pomalu docházelo, co se stalo.“

Jak už jsem v  úvodu konstatoval, 
Nezmaři dnes patří k absolutní špičce 

(nejen) českého folku. Poté, co Jiří Ti-
chota rozpustil Spirituál kvintet a par-
dubická Stopa před léty zanikla, ani ne-
vím, s kým je srovnávat. Velmi blízko 
mají samozřejmě k Žalmanovi a  jeho 
Spolu, Nezmaři jsou ale živější. Měli 
úspěch i v zahraničí, avšak jejich tvor-
ba je spojena s českým jazykem. Jsou 
neuvěřitelně kompatibilní  – léta hrá-
li s plachým trampským klasikem Mi-
kim Ryvolou. Společně občas vystoupí 
s  Jihočeskou filharmonií nebo Rozhla-

sovým swingovým orchestrem Václava 
Hlaváče. Umějí kdeco napříč hudebními 
žánry, jejich sborový vokál i sólový zpěv 
Šárky a Tondy patří k tomu nejkrásněj-
šímu, co kolem můžeme slyšet. Jejich 
vývoj se nezastavil. Vyrostli lidsky i in-
terpretačně, z Tondy Hlaváče je jeden 
z nejuniverzálnějších kytaristů.

Ve Velkém zpěvníku Nezmarů k  je-
jich čtyřicátému výročí Toník píše: 

„Mám přesně deset let jedno autíko, se 
kterým jsem tyto roky odjezdil téměř 
všechny koncerty; najel jsem neuvěřitel-
ných 300 000 km, což činí 30 000 km za 
rok. Za 40 let je násobek 1 200 000 km. 
Počítám-li 2 hodiny na 100 km, je to dal-
ších 24 000 společně strávených hodin. 
Tedy tisíc dnů – muzika jsou i tři roky 
v autě. (…) Přál bych si, aby nám to ješ-
tě pár kilometrů šlo tak jako doposud.“

Chcete-li se dostat do současnosti, 
připočtěte dalších pět let. ×

Nezmaři v Lucerně Prosinec 2023, Lucerna – zachyceno mimoděk i původní složení tria 
Žalman a spol. Zleva: Tonda Hlaváč, Pavlína Jíšová, Pavel Žalman Lohonka

Nezmaři hrávají i s Jihočeskou filharmonií.
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Petr Kalandra
Americký život

Petr Kalandra byl v českém prostředí naprosto atypický zjev. Patřil 
spíš do své milované svobodné Ameriky než do šedi normalizačního 
Československa. Přesto se v něm dokázal etablovat tak, že 
i bezmála třicet let po smrti jeho osobnost mezi fanoušky žije.

TEXT: ONDŘEJ BEZR

Na naší scéně určitě působilo a působí 
dost lepších zpěváků, kytaristů, hráčů 
na foukací harmoniku i autorů písní. Ale 
každý, kdo jednou propadl jeho kouz-
lu, a  takových nás bylo hodně, potvr-
dí, že Petr Kalandra byl jen jeden, zcela 

ojedinělý. Byl jakýmsi zhmotněním vše-
ho, co jsme měli rádi a  k  čemu jsme 
vzhlíželi směrem za Atlantik. Ztělesňo-
val nejen naprosto svobodomyslný pří-
stup k životu, byť se všemi pozitivy i ne-
gativy, ale také neomylné hudební cítění, 

totální lásku k muzice, empatii k žánrům, 
které miloval, a výborné zvládnutí jejich 
abecedy – ať už se jednalo o folk, folk 
rock, nebo blues.

Petr Kalandra byl dokonce tak sil-
ná osobnost, že se jím interpretované 
a u nás proslavené písně jeho velkých 
oblíbenců Boba Dylana, Neila Younga 
nebo Jamese Taylora, u nichž v mnoha 
případech dokonce nebyl ani autorem 
českého textu a „pouze“ je kongeniál-
ně interpretoval, vžily v našem prostře-
dí jako jeho vlastní songy. Neboli chce-li 
se nějaká hospodská společnost s kyta-
rami domluvit, že si zahraje třeba Solnej 
sloup (čili Dylanovu Like a Rolling Sto-
ne v české verzi Zdeňka Rytíře), vždyc-
ky řekne: „Dáme si Kalandru.“ To je mož-
ná ještě vyšší meta, než když se autor 
setká někde na mejdanu s interpretací 
vlastní písničky, aniž by amatérští hráči 
věděli, kdo ji napsal a že sedí mezi nimi.

UMĚT HRÁT BLUES

Na české scéně asi neexistuje podob-
ný případ, kdy něčí budoucnost úplně 
mimovolně a  neplánovaně, ale totál-
ně vizionářsky předpověděla vícemé-
ně náhoda už v dětství. Petr Kalandra 

je ale přesně ten případ. Když ve čtr-
náctiletém, ne zrovna pilném žákovi zá-
kladní školy odhalil muzikantský talent 
jeho učitel výtvarné výchovy, jistý Mi-
loslav Šimek, pozval jej do svých pořa-
dů s Jiřím Grossmannem. A odtud byl 
jen krůček do televizního pořadu Hledá-
me písničku pro děti. Tam mladý adept 

„vyfasoval“ song jazzového skladatele 
Jana Hammera (tatínka později světo-
vě slavného a v USA usazeného klávesi-
sty) a textaře Jaromíra Hořce Chtěl bych 
umět hrát blues.

Když tahle písnička vyšla na posmrt-
né Kalandrově kompilaci nezveřejně-
ných snímků a rarit Live & Studio 1964–
1995, pro mnohého fanouška to byl šok. 
I když z dnešního pohledu může Hoř-
cův text působit hodně naivně, vlastně 
předpovídá, co se jen za pár let s jeho 
interpretem, který na té staré nahrávce 
zpívá ještě chlapeckým, nezmutovaným 
hláskem, bude dít: „Nechci letět nikam 
na Venuši, / věřte mi to, věřte, na mou 
duši. / A co bych dělal tam? // Nechci 
taky zítra dostat k svátku / velikánský 
dárek na památku. / Já jiné přání mám! 
// Když k nám přijdou hvězdy bez po-
zvání, / o mém přání vy nemáte zdání, / 
chtěl bych umět hrát blues.“

Ještě jako teenager pak Petr Kalandra 
zpíval v legendární rock’n’rollové kape-
le Karkulka, ale zároveň začal objevovat 
americké folkové hvězdy a kamarádit 

se s  těmi budoucími českými. Začaly 
mu dorůstat vlasy, které si pak už ni-
kdy neostříhal, učil se na akustickou 
kytaru i foukací harmoniku, po folkař-
sku umístěnou v „šibenici“ na krku, aby 

mohl zároveň hrát na oba nástroje i zpí-
vat. Centrem písničkářů byl tehdy Kar-
lův most, podle vzpomínek pamětníků 
měl u každé sochy svoje ustálené „hníz-
do“ některý z nich. Po vytvoření pěkně 

Pražské jazzové dny v R-klubu, 1977, foto: Katarína Mišíková

Pezinok 1976, foto: Katarína Mišíková

Petr Kalandra a Vladimír Merta, foto: archiv Petra Kalandry
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se doplňujícího dua s Jaroslavem Hut-
kou se obě „máničky“ přesunuly na dvůr 
do Platýzu u Národní třídy, kde vytvořily 
jakousi paralelní open air písničkářskou 
scénu. Na YouTube lze, mimochodem, 
dohledat, jak obrovská „návštěvnost“ 
tam tehdy byla.

AMERIČAN V PRAZE

Na přelomu šedesátých a  sedmdesá-
tých let se Petru Kalandrovi jako zázra-
kem díky jeho otci mikrobiologovi po-
dařilo dostat přes Tunisko na tři čtvrtě 
roku do Spojených států. Nikdo vlast-
ně přesně neví, co tam dělal. Nejspíš se 
živil, jak uměl, ale Kalandrova fantazie 
po další desítky let bavila všechny jeho 
muzikantské kamarády, kteří na jeho 
historky dodnes s úsměvem vzpomína-
jí. Vyprávěl prý o tom, jak bydlel ve stej-
ném domě jako Joni Mitchell, jak s Caro-
le King roznášel poštu či co, jak jamoval 
s Neilem Youngem… Všichni tyhle pří-
běhy, jakkoli je brali s velkou rezervou, 
poslouchali se zaujetím, protože neby-
lo podstatné, kolik na nich bylo pravdy. 
Kalandra dokázal zpřítomnit svět, který 
všichni milovali a obdivovali, a on byl je-
diný z nich, kdo se jej mohl alespoň tro-
šičku reálně dotknout.

Jedno je ale jisté: ze svých cest si při-
vezl na tu dobu nevídaný majetek – ky-
taru Yamaha, sadu profesionálních fou-
kacích harmonik a hlavně legendární 
Volkswagen „brouk“. Dokonalá výbava 
pro člověka, který to s muzikou myslel 
vážně. Využití pro tohle „západní zbo-
ží“ získal záhy po návratu, kdy se spo-
jil nejprve se Zuzanou Michnovou 
a později i s Oskarem Petrem do 
tria Marsyas. To se stalo mimo-
řádným úkazem české folko-
vé, resp. folkrockové scény. 
Propracovaný akustický 
zvuk, autorské  – tehdy 
zejména Petrovy – i pře-
vzaté písničky a  hlav-
ně vynikající trojhlasy 
byly něčím, co do klu-
bů a na festivaly chodi-
ly obdivovat davy.

Po vydání první-
ho alba Marsyas a  Pe-
trově emigraci Marsyas 
malinko přitvrdili, roz-
šířili se nejprve na čtveři-
ci, pak až na pětici, ale svo-
ji mimořádnou pozici neztratili 
ani při přiblížení se rockovému 
zvuku. Bylo to dáno mnoha okol-
nostmi, výjimečností repertoáru, jehož 

hlavní autorkou se stala Zuzana Mich-
nová, bezpochyby v první řadě, ale hod-
ně fanoušků Marsyas také chodilo „na 
Kalandru“, jak na písničky s jeho autor-
ským podílem, tak na interpretaci co-
ververzí jeho oblíbenců. Tu už od začát-
ku osmdesátých let realizoval i v jiných 
seskupeních, jednak jako občasný člen 
Čundrgrundu, volného společenství fol-
kových a rockových hudebníků a zpě-
váků kolem Vladimírů Mišíka a Merty, 
jednak v podobě KMČ („kdo má čas“) 
společenství zvaného Blues Session. To 
ostatně, už dávno bez svého zakladate-
le, přenáší profesionální život „kalandro-
vek“ alespoň občas až do dnešních dní.

AMATÉRSKÝ PROFESIONÁL

V polovině osmdesátých let se zavede-
ná sestava Marsyas rozpadla a Zuzana 
Michnová si kapelu zcela radikálně per-
sonálně přestavěla už do stoprocentně 
rockové podoby korespondující s  je-
jím sólovým albem Rány, které natočila 
s Michalem Pavlíčkem. A také Petr Ka-
landra načal další významnou kapitolu 
svého života, bohužel už de facto po-
slední.

S klasicky vyškoleným, dlouhá léta 
profesionálním hudebníkem, skladate-
lem a kapelníkem Janem Spáleným se 

potkávali v nahrávacím studiu: Spále-
ný pracoval také jako hudební režisér. 
Spálený s oblibou vypráví, jak v době 
natáčení desek Marsyas s Kalandrou 
rádi zůstávali ve studiu po nahrávací 

frekvenci a dlouhé hodiny si hráva-
li písničky, které měli rádi: Spálený 
hrál na piano Raye Charlese, Kalan-
dra na kytaru samozřejmě Dylana 
a spol. Ačkoli měl každý napros-
to rozdílné zázemí, zejména hu-
dební, ale i povahové a také, řek-
něme, intelektuální, výborně na 
sebe slyšeli a stali se z nich blíz-
cí přátelé. Od toho byl jen krůček 

k založení kapely ASPM (Amatér-
ské sdružení profesionálních muzi-

kantů), do níž přibrali ještě třetího, sa-
xofonistu a flétnistu Františka Havlíčka. 
Jan Spálený jejich rozložení vkladů do 
společného díla definuje tak, že on sám 
byl mozkem ASPM, Havlíček jeho ruka-
ma a Kalandra srdcem. Trefnější popis 

skutečně neexistuje a potvrdí to každý, 
kdo tohle trio aspoň jednou zažil na scé-
ně nebo si jej poslechl na jeho nejlep-
ších nahrávkách.

ASPM přišlo, opět prostřednictvím 
jak autorského materiálu zejména od 
Jana Spáleného, tak převzatých písní 
včetně Kalandrových trvalek, které jej 
provázely celý život, s poměrně unikát-
ním modelem opravdu českého blues, 
ve kterém se křížily muzikantské záli-
by všech protagonistů s absolutní ne-
potřebou přibližovat se ve smyslu hu-
debním jakýmkoli zámořským vzorům. 
Neboli abychom ještě jednou ocitova-
li Spáleného: „Blues černější než černý 
je nutně podezřelý.“ Petr Kalandra do 
tohoto společenství vnášel obrovskou 
vstřícnost, ostatně i  jejich dialogy na 
pódiu mezi písničkami byly v nejlepších 
chvílích neuvěřitelně jiskřivé. Ve druhé 
polovině osmdesátých let bylo ASPM 
vyváženou zásluhou všech tří členů sku-
tečně unikátním sdružením unikátních 
osobností.

NADORAZ

Po sametové revoluci fungovalo 
ASPM v triové sestavě ještě tři 
roky, ale na Petru Kalandrovi 
už bývaly patrné problémy 
spojené zejména s životním 
stylem. Ten sice dost kore-
spondoval s  životy mno-
ha jeho idolů, ale na roz-
díl od nich on na něj nebyl 
dostatečně zdravotně vy-
baven. Byly pokusy oživit 
skupinu Marsyas, paralel-
ně probíhalo hraní s Blues 
Session, Kalandrovi se 
také konečně podařilo 
natočit a vydat dvě sólo-
vá alba, na kterých jsou, 
byť ne v té nejlepší možné 
zvukové kvalitě, zachyceny 
ty nejslavnější klasické „kalan-
drovky“, ale i coververze, které 
vznikly přímo pro tyto projekty, 
jako je třeba překrásný Lodník pů-
vodně od Tracy Chapman nebo až 
epitafický Čas Toma Waitse.

Třetího zamýšleného, už autorského 
alba se Petr Kalandra nedožil. Zemřel 

po vážném úrazu komplikovaném cel-
kovou zchátralostí organismu, pozna-
menaného životem nadoraz, 7. září 1995. 
Bylo mu pouhých pětačtyřicet let. ×

… chce-li se nějaká 
hospodská společnost 
s kytarami domluvit, že 
si zahraje třeba Solnej 
sloup (čili Dylanovu 
Like a Rolling Stone 
v české verzi Zdeňka 
Rytíře), vždycky řekne: 
„Dáme si Kalandru.“

Křest Blues Session – Petr Kalandra, Zuzana Michnová 
a Jan Spálený, foto: archiv Petra Kalandry

Pezinok 1976, foto: Katarína Mišíková

Petr Kalandra v Amistaru, foto: archiv Petra Kalandry Foto: archiv Petra Kalandry
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Jiří Zmožek
To musel zvládnout sám

Ani ty, kdo se o populární hudbu, natož o tvůrce skladeb vůbec 
nezajímají, nemohly jeho písně minout. Už proto, že tak výrazných 
melodiků měla či má naše hudební scéna jako onoho pověstného 
šafránu. Bez nároku na pořadí a bez ohledu na jména interpretů 
uvádím alespoň pár názvů: Bílá Jawa 250, Ty jsi můj song, Meteor 
lásky, Breviář lásky, Tam u nebeských bran, Zvonky štěstí, To musím 
zvládnout sám, Mys dobrých nadějí, Rybičko zlatá, přeju si, Biograf 
láska, Zřejmě letos nikde nejsou kytky, Ten vůz už jel, Smůla bude 
v tom, Rád, mám rád, Prý chlapi nebrečí, Když se načančám, Nešlap, 
nelámej nebo v autorově interpretaci Už mi, lásko, není dvacet let. 

TEXT: MILOŠ SKALKA

Jejich společným jmenovatelem je skla-
datel, hráč (nejen) na klávesové nástro-
je a zpěvák, rodák z Otrokovic Jiří Zmo-
žek (81), který 6. února tohoto roku se 
svým autorským recitálem (pouze sám 
u klavíru) vyprodal do posledního mís-
ta Velký sál pražské Lucerny a inovova-
ný koncert si zopakuje na stejném mís-
tě  17.  září. Známe se dlouho a  stejně 
dlouho si tykáme.

Prosadil ses především jako 
skladatel s výjimečnou melodickou 
invencí. Napadají tě nejdřív melodie, 
které pak svěříš k otextování, 
zhudebňuješ už napsaná slova, 
nebo obojí dohromady?
Obojí dohromady jen zcela výjimečně. 
A to pouze v případě, že jde o můj vlast-
ní text. Slova jiných autorů zhudebňuju 
velice sporadicky, třeba překlad nějaké 

básně, která mě zaujme. Ale většinou se 
mi pod rukama rodí u klavíru melodie, 
které zpívám se slovy jako z londýnské-
ho telefonního seznamu, někdo tomu 
říká svahilština… Před mnoha lety jsem 
napsal pár písní s Pavlem Vrbou. Když 
ke mně přišel poprvé, on rocker, napros-
to nad věcí, ponořený do jiného světa 
než ostatní textaři, postavil se za mě, já 
hrál na klavír a zpíval něco tou mojí hat-
matilkou. A Pavel pronesl větu, kterou 
si budu pamatovat do smrti: Já věděl, že 
jednou musí přijít hitmaker! A přitom 
jsem mu hrál docela obyčejnou písničku, 
u které by mě slůvko hit ani nenapadlo.

Jak jsi vlastně v sobě objevil 
skladatelský talent? 
To přišlo samo. Nejdřív jsem hrál na kla-
vír a na harmoniku, pak jsem vyzkou-
šel buben. Zahrál jsem si dokonce na 

hodech, které jsou na moravských ves-
nicích dodnes tím největším svátkem. 
A na hodech jsem doslova propadl kouz-
lu dechových nástrojů. Postupně jsem 
jich vyzkoušel hned několik, různě jsem 
do nich foukal a trénoval nátisk. Moc 
jsem se toho sice nenaučil, ale i to málo 
se mi pak hodilo při zkouškách na vo-
jenskou školu.

Na jakou vojenskou školu?
Bylo mi čtrnáct, měl jsem se původ-
ně stát kuchařem a nastoupit do uče-
ní. Tatínek už mi sehnal místo ve zlínské 
restauraci Koruna. Jenže naštěstí zasáh-
la vyšší moc. K nám do třídy totiž ředi-
tel školy jednoho dne přivedl kapitána 
v uniformě a ten nám vyprávěl o spous-
tě výhod pro studenty jejich vojenské 
školy. To ve mně vzbudilo zájem, a já za-
toužil stát se hráčem jejich věhlasného 

osmdesátičlenného dechového or-
chestru… Když tatínek viděl, jak jsem 
pro tu školu zahořel, nebyl proti. Uspěl 
jsem při talentových zkouškách, jako 
hlavní nástroj mi přidělili lesní roh, a já 
si nakonec ten nástroj dokonce oblí-
bil. A na nějakém táboře či soustředě-
ní jsem se rozhodl složit skladbu pro 
trumpety.

Jak to dopadlo?
Neslavně. Ale aspoň jsem to zkusil. Po-
chod už mi zněl v hlavě, vzal jsem noto-
vý papír a myslel si, že to půjde jako po 
másle. Jenže záhy jsem narazil: chyběly 
mi znalosti o transpozici jednotlivých 
nástrojů. V orchestru hraje každý ná-
stroj v jiném ladění, některé mají hou-
slový klíč, jiné basový, neuměl jsem si 
s tím poradit. Ve škole nás sice všech-
no učili, ale já jsem nebyl schopný to 

převést do praxe. Tehdy jsem popr-
vé zatoužil po znalosti hudební teo-
rie a ta skladba zamýšleného pocho-
du mi vlastně posloužila jako praktické 
cvičení. K poznání toho, co neumím, 
a co bych umět měl. Ale všechny mé 
plány tehdy o prázdninách mezi dru-
hým a třetím ročníkem zkřížila nemoc 
a já se nakonec ocitl mezi tuberkulóz-
ními pacienty.

Takže s hraním na dechový 
nástroj byl amen.
Měl jsem vodu na pohrudnici a neby-
lo jí málo. Naši doma si nejdřív mysleli, 
že jde o zápal plic, ale brzy se ukázalo, 
že je to vážnější. Nemohl jsem pořádně 
dýchat, z hrudníku mi vycházely pří-
šerné zvuky. Hra na dechový nástroj 
už nepřicházela v úvahu, a když jsem 
se v září vrátil zpátky do školy, armáda 

mě oficiálně propustila do civilu. Roz-
kazem, s  plnou parádou a  před na-
stoupeným vojskem. 

Takže s muzikou byl konec.
Ale vůbec ne. Když máš hudbu v srd-
ci, žádná nemoc ji nevyžene. Odvez-
li mě do Tater, do vojenské léčebny 
v Nové Poliance, kde působil hudeb-
ní soubor nazvaný Tuberas, což je je-
den z mnoha důkazů toho, že humor 
léčí. A do toho souboru mě vzápětí 
přijali. Přivezl jsem si totiž kytaru, což 
okamžitě zaujalo tamního kulturního 
referenta. Jezdili jsme po léčebnách 
a hráli polky, valčíky, rokenroly, zkrát-
ka všechno. V Tatrách jsem strávil tři 
měsíce a pak mě propustili do domá-
cího léčení, i když úplně zdravý jsem 
ještě nebyl.

Foto: Jan Tůma
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A tak jsi šel do učení.
Tatínek mi zařídil přijetí na učiliště ve 
Zlíně, měl se ze mě stát strojní zámeč-
ník, konkrétně vrtař. Ovšem praxe mi 
vůbec nešla. Já nebyl schopný vyvrtat 
jedinou rovnou díru. A navíc nás tam 
pořád nutili počítat. Dodnes si z toho 
mnohé pamatuju, ale pořád nechápu, 
proč nás to vlastně učili. Nikdy jsem to 
nepotřeboval.

I bez matematiky jsi založil 
svou první kapelu.
O tom jsem snil už od vojenské školy. 
Dali jsme ji dohromady s kamarádem 
Evženem Valovým a nazvali jsme ji Ju-
nior Dixi. Klavír, klarinet, kytara, trubka, 
buben, možná i akordeon. Přesné obsa-
zení si už nepamatuju. Absolvovali jsme 
přehrávky v okresní Osvětové besedě 
ve Zlíně. Povolili nám sice veřejně vystu-
povat, ale jenom za párek a limonádu, 
na honorář náš výkon prý ještě nestačil.

Všude kolem zněla báječná muzika, 
doba šedesátých let písničkám 
mimořádně přála a hudební scéna 
žila výjimečnými tvůrci a interprety.

Měl jsem štěstí, že jsem zažil éru, kte-
rá se už jenom těžko bude opakovat. 
To všeobecné nadšení pro českou pís-
ničku a vtipné české texty. Mám malý 
stan, mně na nohy táhne… Plavu si, ani 
nevím jak, vždyť nemám prsa, nemám 
znak… Měla vlasy samou loknu, jé je je… 
Po babičce klokočí… Co jsem měl dnes 

k obědu… Zčervená, zčervená, když jí 
hladím ramena, přečetla si někde asi, co 
to znamená… Život je pro mě obnoše-
ná vesta… V poslední době jdu do sebe, 
zpívám o sobě blues pro tebe… Ze zdi 
na mě tupě zírá po trezoru černá díra… 
Tiše a ochotně, purpura na plotně voní, 
stále voní… Vděčíme za to především 
Suchému se Šlitrem, což jsou géniové, 
ale i mnohým dalším, kteří svými pís-
ničkami doživotně obdarovali naši ge-
neraci. Myslím, že právě oni mě tehdy 
inspirovali k tomu, že jsem zatoužil také 
psát písničky. A někdy v té době jsem 
složil svou první. Napsal jsem si i text, 
proto měla tak otřesně dlouhý název: 
Když jsem se poprvé zeptal mámy, co 
je to láska…

Nakonec jsi po nejrůznějších 
životních peripetiích absolvoval 
na konzervatoři v Ostravě studia 

lesního rohu a klavíru, svého 
času jsi úspěšně vedl zásilkovou 
prodejnu s gramodeskami 
a současně ses začal prosazovat 
jako skladatel. Jakou písničku 
považuješ za svůj vůbec první hit?
Breviář lásky s Hankou Zagorovou. Han-
ka tehdy právě dokončila studia herec-

tví na brněnské JAMU a mířila do Pra-
hy. Vladimír Čort tehdy otextoval jednu 
z mých melodií a já skladbu odnesl dra-
maturgovi Ostravského rozhlasového 
orchestru Františku Trnkovi. Tomu se 
zalíbila a přišel s tím, že by ji mohla na-
zpívat právě Hanka. Nejspíš proto, že 
šlo o čardáš a písnička si říkala o herec-
kou interpretaci. Hanka si ji pak odvezla 
do Prahy a nějakých osm let s ní konči-
la všechny své koncerty. Tak to byl můj 
první skutečný hit.

Hana Zagorová odešla do Prahy, 
kdo ti vlastně jako autorovi 
na Ostravsku zůstal?
Výrazné zpěvačky zbyly vlastně pouze 
dvě. Věra Špinarová a Marie Rottrová. 
Marie už byla tak slavná, měl jsem k ní 
obrovský respekt a připadala mi jako au-
torovi zcela nedostupná. Věra o své mís-
to na hudebním výsluní teprve usilovala. 

Inklinovala – stejně jako její muzikan-
ti – spíš k rockové muzice, což nikdy 
nebyl můj šálek čaje. Vyrůstal jsem na 
jiné hudbě. Jsem melodik a Věřin hlas si 
o velké melodie doslova říkal. Tak jsem 
sedl ke klavíru a pár jich složil.

A jak jsi dopadl?
O Věřině repertoáru tehdy rozhodoval 
její kapelník, současně manžel a sklada-
tel Ivo Pavlík, který dával přednost pře-
devším zahraničním hitům s českými 
texty. Písničkám jako Raketou na Mars, 
Hej, lásko, nečekej, Fernando, Kosmická 
láska, Já mám ráda boogie, Jednoho dne 
se vrátíš, Slunečné pobřeží a tak. Měl 
jsem tehdy rozepsaných asi šest skla-
deb a Věře jsem nabídl písně Ty jsi můj 
song a Meteor lásky, o kterých jsem vě-
děl, že jí budou slušet. Jiná interpretka 
pro mě nepřicházela v úvahu, ty sklad-
by jsem psal pro její velký hlas. Nako-
nec se to po svízelném vyjednávání 

a přemlouvání povedlo a Ty jsi můj song 
byla naše první spolupráce. Na Děčín-
ské kotvě jsme s ní obsadili druhé mís-
to. Obrovský posluchačský úspěch pís-
ně Bílá Jawa  250  v  jejím podání pak 
příjemně zaskočil i mě…

Co považuješ za zásadní 
zlom, za klíčový okamžik 
své kariéry skladatele?
Už jsem měl na kontě nějakých osm 
úspěšných nahrávek s Věrou Špinaro-
vou, ale byl jsem lokální moravský au-
tor. Neměl jsem nikdy doma žádné stu-
dio, písničky jsem nahrával na běžný 
desetikilový polský magnetofon a s tím 
jsem se vypravil za Marií Rottrovou. My-
slel jsem si, že existuje nějaké Divadél-
ko pod věží, kam jsem se vydal, ale byla 
to jenom televizní kašírka. Ovšem pro-
bojoval jsem se na televizní zkoušku, 

s Marií si pak na chvilku sedl, ona si pí-
seň poslechla a řekla mi památnou větu: 
„S tímhle musíš jet do Prahy za Zdeňkem 
Borovcem.“ Dal jsem na její radu, vznik-
la píseň Ten vůz už jel a mnohé další. 
Pro Marii třeba ještě Zřejmě letos ni-
kde nejsou kytky, pro Hanku Zagorovou 
Nešlap, nelámej nebo pro Heidi Když se 

načančám. Prostě Marie mi dala dobrou 
radu. Doslova nad zlato.

Čím to, že jsi tak výrazný 
a v podstatě výjimečný melodik?
Až se to trochu bojím říct. Zatímco já 
jsem zpíval s maminkou lidové písnič-
ky z  Moravy, všichni ostatní poslou-
chali Radio Luxembourg, takzvaný La-
xík. Jsem prostě odkojený něčím jiným, 
Radio Luxembourg jsem za celý svůj ži-
vot neslyšel ani jednou. Vlastně jsem ni-
kdy ani pořádně nevěděl, co je to za sta-
nici, a nikdy mě to nezajímalo. Vždycky 
když byla nějaká oslava, tak jsme zača-
li spontánně zpívat – s mojí maminkou, 
její sestrou a přidali se další. Když jsme 
pak ve sboru nějakých šesti osmi lidí 
zpívali ty naše moravské lidovky, bylo 
to až dojemné. ×

Pozn.: Tento rozhovor je především o tvor-
bě. Životní a  umělecké peripetie Jiřího 
Zmožka plasticky přibližuje aktuální kniž-
ní rozhovor skladatelovy dcery Markéty 
Zahradníkové s jejím otcem nazvaný Už 
mi, lásko, není dvacet let (Nakladatelství 
Dobrovský, edice Kontrast, 2024).

Foto: archiv Jiřího Zmožka

Foto: Supraphon a.s., Tomáš Pánek

Foto: archiv Jiřího Zmožka

Foto: archiv Jiřího Zmožka
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Co mně noty 
o HAMU neřekly 
Cicero tvrdil, že není nic tak nestálého, jako jsou vzpomínky, 
a Seneca naopak kontroval tvrzením, že člověk si pamatuje 
tak intenzivně, jak žil. Kde je pravda a kde není?

TEXT: JIŘÍ HLAVÁČ, FOTO: ARCHIV HAMU 2. ČÁST

Příchod listopadových změn roku 1989 
poznamenal celé naše umělecké dění 
v  maximální podobě a  dopadu. Bylo 
možné rehabilitovat mnohé nepravosti 
a křivdy z minulých desetiletí a vybudo-
vat demokratické postupy v řízení ško-
ly i celkovém systému přijímacího řízení. 
Nové poměry také umožnily vybudovat 
zahraniční styky a spolupráci s desítka-
mi evropských vysokých hudebních škol 
a pozvolna nově otevřít alespoň vstup-
ní kontakty na obdobné školy v Ameri-
ce a Asii. Vedle intenzivní výuky v akre-
ditovaných oborech připravila fakulta 
postupně i další studijní zaměření – na-
příklad stylovou interpretaci barokní 
hudby nebo interpretaci hudby druhé 
poloviny 20. století. Nešlo o nové hlav-
ní obory, ale o možnost byť nepovinné, 
nicméně soustavné a  cílené přípravy. 
Novinkou se stal hudební management 
se zaměřením na řídící a agentážní práci 

a také obory připravující odborníky pro 
moderní nahrávací praxi v hudební režii 
a zvukové tvorbě.

Zásadní změnou bylo také nové pra-
covní působiště, sídlo hudební a  ta-
neční fakulty. Od roku 1993 to byl zre-
konstruovaný Lichtenštejnský palác, 
k němuž v roce 1995 přibyl i nově opra-
vený Hartigův palác, vytvářející propo-
jený souvislý párový komplex budov na 
Malostranském náměstí. Hudební fakul-
ta tak dostala poprvé ve své existenci 
samostatné, na míru upravené objek-
ty, poskytující škole především výuko-
vé prostory – učebny, zkušebny, baletní 
sály, nahrávací studia, studovny, knihov-
nu, archiv a také místnosti pro opravy 
a údržbu hudebních nástrojů. Tyto pro-
story byly navíc svrchovaně praktické 
a reprezentativní i pro další činnost fa-
kulty. Vzhledem k  poloze v  historic-
kém jádru města se následně podařilo 

vytvořit z vysokoškolského areálu jed-
no z  center kulturního života Prahy, 
v  němž jsou dispozice pro pořádání 
stálých aktivit. Jde o koncertní činnost 
žáků, pedagogů, hostů, hudební soutě-
že, workshopy i výstavy. K tomuto úče-
lu slouží koncertní sál nesoucí jméno 
Bohuslava Martinů (splátka za politic-
ké poměry, jež mu nedovolily ve škole 
pedagogicky působit), suterénní gale-
rie i krásné respirium, propojující první 
podlaží předního a zadního traktu Lich-
tenštejnského paláce. Architektonický 
návrh vypracoval a dozor nad jeho rea-
lizací garantoval ateliér Pavla Kupky. Ar-
chitekt Kupka byl jednou ze zásadních 
osobností při vzniku školy, která dosta-
la zcela unikátní objekt v celosvětovém 
měřítku. Ostatně potvrdila mně to řada 
oficiálních i soukromých zahraničních 
hostů a návštěv od doby, kdy jsem byl 
na fakultě v řídicí funkci, až po dnešek. 

Režim školy je vždy závislý na řídicím 
systému a  vedení, které má konkrét-
ní vize naplnit. Úsek byl od roku 1989 
až do současnosti vytvářen týmy, v je-
jichž čele stáli děkani. Pro úplnost uvá-
dím jména a sled roků, v nichž se střída-
ly jejich mandáty:

Prof. Josef Chuchro / 1990 – první po-
revoluční děkan HAMU 

Prof. Ivan Kurz / 1997

Prof. Jiří Hlaváč / 2000 
Prof. Peter Toperczer / 2007 
Prof. Vlastimil Mareš / 2010 
Prof. Ivan Klánský / 2018 
V rozmezí těchto let se změnilo pů-

vodní čtyřleté, v  některých oborech 
pětileté studium na třístupňový mo-
del, tedy bakalářské tříleté studium 
všech specializací s navazujícím magi-
sterským stupněm a  následně i  tříle-
tým doktorským studijním programem. 
Toto studium univerzitního typu posky-
tuje plnohodnotné odborné i teoretic-
ké maximum, odpovídající požadavkům 
pro výměnná studia na zahraničních 
univerzitách, a díky programu Erasmus 
a zčásti i stipendijním alternativám kon-
krétních zemí dává studentům možnost 
kombinovat studijní nabídku a konfron-
tovat naši kvalitu s vyspělým zahranič-
ním školstvím. Tato praxe je dvoustran-
ná a HAMU poskytuje každoročně své 
kapacity i pro příchozí studenty ze za-
hraničí. HAMU vykazuje v tomto směru 
mimořádnou aktivitu a má více než tři 
desítky uzavřených a soustavně naplňo-
vaných smluv o mezinárodní spolupráci 
a výměně. A to jak ve studentských, tak 
v pedagogických komoditách.

Studenti doktorského studijního pro-
gramu se podílejí na výuce jednotlivých 

kateder a po završení svého studia se 
mnohdy stávají interními pedagogy. 
V  tomto směru jde o  unikátní perso-
nální strategii a součinnost. K vynika-
jícím absolventům v  období od roku 
1990 do současnosti a do značné čás-
ti i k novým pedagogům školy mohu 
přiřadit Janu Brožkovou, Leoše Čepic-
kého, Ludmilu Peterkovou, Jakuba Hrů-
šu, Tomáše Netopila, Tomáše Braunera, 
Jana Kučeru, Kateřinu Kněžíkovou, Alž-
bětu Poláčkovou, Pavlínu Senić, Petra 
Nouzovského, Kristinu Fialovou, Tomá-
še Jamníka, Ivo Kahánka, Martina Kasíka, 
Jana Bartoše, Miroslava Sekeru, Václa-
va Vonáška, Jana Hudečka, Irvina Ve-
nyše, Jana Macha, Kateřinu Váchovou-

-Soukalovou, Michala Rataje, Slavomíra 
Hořínku, Annu Paulovou, Moniku Kno-
blochovou, Milana Al-Ashhaba, Kateři-
nu Javůrkovou, Romana Patočku, Jana 
Mráčka. V roce 2010 se změnil původ-
ní název Hudební fakulta AMU na Hu-
dební a taneční fakulta AMU. 

HAMU každoročně vykazuje velký 
podíl na výchově nových členů našich 
orchestrů, sborů a operních ansámblů, 
o čemž svědčí jejich početné uplatně-
ní v České filharmonii, Symfonickém or-
chestru hl. m. Prahy FOK, Symfonickém 
orchestru Českého rozhlasu, v Opeře 

Národního divadla, ve Státní opeře Pra-
ha a řadě dalších významných umělec-
kých subjektů nejen u nás, ale i v zahra-
ničí. Neméně významný podíl má škola 
i na výuce komorní hry a průpravě ko-
morních souborů. Velká komorní tradi-
ce české interpretační školy měla a má 
své následovníky ve Wihanově kvarte-
tu, Afflatus Quintetu, Triu Bohémo, Triu 
Incendio, Kalabis Quintetu nebo Belfia-
to Quintetu.

Důležitým aspektem moderní umě-
lecké školy naší současnosti je všestran-
nost a  žánrová pestrost. HAMU ote-
vřela možnost vysokoškolského studia 
i zájemcům specializovaným na jazzo-
vou hudbu. Po vstupní etapě, v níž se 
na výuce podíleli např. klavírista-sklada-
tel Karel Růžička, saxofonista Felix Slo-
váček, kontrabasista a  skladatel Petr 
Kořínek, se výuka pod vedením Jaromí-
ra Honzáka zaměřila na interpretační 
a skladatelskou činnost s aranžérskou 

Zásadní změnou bylo 
také nové pracovní 
působiště, sídlo hudební 
a taneční fakulty.

Franz Schubert
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a nástrojovou erudicí a je otevřena bez 
jakkoli eliminující nástrojové speciali-
zace.

Po roce 1990 otevřela HAMU ocenění 
výrazných osobností, které jsou dopo-
ručeny Umělecké radě fakulty k uděle-
ní čestného doktorátu Akademie múzic-
kých umění v Praze. Takto byla titulem 
doktor honoris causa oceněna napří-
klad činnost skladatele Karla Husy, cho-
reografa Jiřího Kyliána, houslisty Josefa 
Suka nebo cembalistky Zuzany Růžič-
kové. 

Školu a její kvalitu vytvářejí lidé. Stu-
denti, pedagogické zázemí a konečně 
i řídicí aspekty a marketing. V době, kdy 
jsem byl studijním proděkanem, děka-
nem, vedoucím katedry dechových ná-
strojů i předsedou Oborové rady dok-
torského studia Interpretace a teorie 
interpretace, jsem měl možnost mno-
hé poznat, pochopit i pozměnit. Vedl 
jsem debaty, polemiky, diskuze i  spo-
ry, a tak mohu a chci na mnohé, kteří 
v mých očích zásadně utvářeli koncepč-
ní podobu svých kateder, vzpomenout. 
Rozhodně nebudu vytvářet seznam 
spolupracovníků, ten je ostatně do-
stupný na webových stránkách HAMU, 
ale chci vzpomenout na to, co oči běž-
ně nevidí. Škola má ve své struktuře 
dělení samostatně vedené katedry, kte-
ré stanoví náročnost přijímacího řízení, 

ročníkové výstupy a nakonec i finální 
podobu a náplň absolventských koncer-
tů, představení, státních zkoušek a ob-
hajob. Všechno musí být samozřejmě 
v souladu s celkově nastaveným rám-
cem studia, který je pro všechny závaz-
ný. Nicméně umělecký a na škole typu 
HAMU zcela primární požadavek je vý-
stupní umělecká kvalita, v ideálním sta-
vu souměřitelná s vyspělými školami 
v zahraničí. Pilíři těchto požadavků pro 
mne vždy byli pěvci Naděžda Kniplová, 
Magdaléna Hajóssyová, René Tuček, 
Jana Jonášová, Libuše Márová nebo 
Ivan Kusnjer. V případě strunných ná-
strojů potom Josef Chuchro, Václav Sní-
til, Ivan Štraus, Daniel Veis, Jana Bouš-
ková, Jiří Hudec, Štěpán Rak, na katedře 
dechových nástrojů František Herman, 
Jiří Mihule, Václav Junek, Jiří Seidl, Zde-
něk Tylšar, Jiří Válek, Radomír Pivoda, 
Vladimír Rejlek, Vlastimil Mareš či Zde-
něk Pulec. Opomenout nesmím klavíris-
ty Petera Toperczera, Miroslava Lange-
ra, Ivana Klánského, Emila Leichnera, 
Františka Malého, cembalistku Zuzanu 
Růžičkovou nebo varhaníky Jana Horu 
a  Jaroslava Tůmu. Na oborech zvuko-
vé tvorby a hudební režie pak Jaroslava 
Smolku, Jaroslava Rybáře, Tomáše Sig-
munda, Václava Syrového, Ondřeje Ur-
bana. Velkým přínosem byla součinnost 
dirigentů Jiřího Bělohlávka, Jiřího Chvály, 

v hudebním managementu Jiřího Štilce 
a Romana Bělora. Katedru tance a non-
verbálního divadla poznamenali svý-
mi nároky velmi výrazně Božena Brod-
ská, Ivana Kubicová, Ctibor Turba, Boris 
Hybner, Noemi Zárubová, Adam Halaš.

Na závěr jsem si nechal osobnosti 
katedry skladby, protože mohu říci, že 
koncepčnost Ivana Kurze, Václava Riedl-
baucha, Václava Kučery a invence Ivany 
Loudové, Milana Slavického, Juraje Fila-
se, Hanuše Bartoně se promítaly nejen 
do struktury oborové výuky, ale mnoh-
dy do každodenního chodu a  režimu 
fakulty. A také do atmosféry a ducha 
vzdělání. Opakovaně jsem vedl spon-
tánní diskuze s  profesorem Markem 
Kopelentem, jehož náročnost a nároky 
byly pověstné. 

HAMU jistě neřekla v  rámci vyso-
koškolské výuky poslední slovo. Může 
nadále pracovat ve velmi inspirativ-
ním prostředí a dobrých podmínkách 
a může hledat součinnost s mnoha dal-
šími subjekty. A to jak u nás, tak v za-
hraničí. Může profilovat výuku a rozví-
jet své žánrové spektrum. Může mnohé, 
ale nesmí také zapomínat na odkaz, kte-
rý jí byl předán. Na dědictví, které ne-
dovolí žít v bezstarostnosti a laxnosti. 
Kumšt totiž nikdy a nikomu nepromi-
nul povrchnost, pýchu a pohodlnost. ×

Pocta
Karlu Hašlerovi 
145 let od narození

Sejdeme se na Starých
zámeckých schodech v Praze!  

Rezervujte si termín

27. 8. 2024 

www.osa.cz

Těšit se můžete na:

• dobový happening

• křest zpěvníku To nejlepší
z písniček Karla Hašlera

• 18.00 koncert

Projekt je realizován
s finanční podporou
hl. m. Prahy



Jaroslav Noska

TEXT: JAROSLAV NOSKA

Marek Ztracený a Hana Zagorová
Okamžik, kdy Hanička vkročila na pódium při koncertu Marka v O2 areně 
s písní Můj čas, se mi neuvěřitelně vryl do paměti. A i když je to již několik 
let (před covidem), tak i dnes mám při zhlédnutí záběrů husí kůži.

Kuba Ryba
Fotografie, kterou mám osobně moc rád. 
Jedná se o chvilkový moment během koncertu, 
zlomek vteřiny před skokem, který vyjadřuje 
celou propracovanou scénu a vlastně se v něm 
nic neděje, i když se tam toho děje tolik.

Kryštof
Je jedno, jestli jste milovníkem 
Richarda nebo jeho odpůrcem, 
koncerty opravdu umí a se svojí 
partou jsou v našem rybníčku 
největší ve svém žánru. Vážím 
si toho, že kdykoliv potřebuji 
pomoct se svým charitativním 
projektem, tak Richard je jeden 
z prvních, kdo se zapojí.

Rybičky 48, O2 arena
S kapelou R48 jsem spjat už 
mnoho let, mohl bych poskytnout 
tuny materiálů ze všech možných 
koncertů, holé zadky či jiné části 
těl nebo třeba momenty, kterým 
se smějeme dodnes. Avšak vybral 
jsem jen jediný moment, vrchol 
toho, co chcete zažívat. Tisíce 
světýlek a pohled od bubeníka. 
Pocit, který si zapamatujete, 
a v duchu si řeknete, díky, že 
jsem u toho, miluju svoji práci.

SERIÁL…
MUZIKA 
V OBRAZECH

 →
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Mandrage, můj první koncert
Je to již hezká řádka let, kdy 
jsem poprvé stál se svojí první 
zrcadlovkou několik hodin v dešti, 
abych si vyfotil mé oblíbené 
Mandrage. Jaká pak byla radost, 
když jsem byl po označení 
obdarován palcem nahoru přímo 
od kapely. Byl to malý paleček na 
Facebooku, ale obrovský impulz 
pro vznik mé touhy fotit koncerty.

Imagine Dragons Prague
Občas jdete fotit koncert, 
a najednou stojíte s otevřenou 
pusou a koukáte, co se děje, 
znáte skladby, ale netušíte, 
jakou porci energie dostanete. 
Občas je velká megastar velké 
zklamání, ale toto byl pravý opak. 

Snap 90s Explosion
Každoroční vzpomínka na 
interprety z let minulých je 
symbolem naší doby. Časy 
pozdravu čágo belo, šílenci se 
tento den vrací na pódia. Pro mě 
jsou to úžasné chvíle, potkat se 
s idoly svých pubertálních let.

PÁR SLOV NA ZÁVĚR:
Je mnoho fotografií, které bych chtěl zařadit, mnoho momentů bych 
dokázal dalekosáhle prezentovat, ale to by pak fotografie přece ztratila 
kouzlo. Je důležité, aby vám fotografie předala okamžik i beze slov, to je 
ta pravá magie. Mnoho let se o toto snažím a jsem vděčný za tento dar, 
s kterým mohu dělat radost třeba i dětem bez domova, protože díky 
mnoha fotografiím v dražbách společně s umělci již několik let dáváme 
dětem úsměv. Ať máte všichni dobré světlo a srdce na správném místě.

Wohnout fans
Na hudební fotografii nemusí být vždy jen 
hudebník. Příkladem je fotografie, která obletěla 
celou Evropu. Výraz pána, který si vzal při 
koncertě Wohnoutů slečnu na ramena a zuby 
nehty se snažil dostat do Svazu českých bohémů, 
budiž příkladem. Ještě zajímavější však bylo 
zjištění od dotyčné ženy, že se vůbec neznají.

Ewa Farna
Žena, která vás nepřestane fascinovat, 
žena, která je stálicí české scény 
a od dob hitu Měls mě vůbec rád 
urazila neuvěřitelnou cestu, a to 
nejen hudebně, ale i lidsky.
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Okno 
mé lásky

Text:
Zdeněk Rytíř 

Zastupován OSA  
od roku 1967,  

v databázi  
má registrováno  

1 076 hudebních děl 

Hudba: 
Petr Janda

Zastupován OSA  
od roku 1966,  

v databázi  
má registrováno  

663 hudebních děl

šuplíky
textařů

Okno mé lásky jsem skládal v roce 1980 v létě. Už jsem takto 
pracoval rok předtím na Prázdninách na Zemi, tedy postavil 
jsem si na chalupě vše, co jsem sehnal, takže dva druhy různých 
kláves, kytarový aparát, mikrofon a kazeťák. K tomu jsem 
někde splašil papírovou krabici, do které jsem kopal, jakože 
šlapák. Když se mi něco zdálo, že je dobrý, natočil jsem to ve 
složení kytara, klávesy, šlapák a zpěv na kazeťák. Naučil jsem se 
hrát takovým zvláštním způsobem na oba nástroje současně, 
tedy brnknul jsem do kláves, přidržel pedálem a dále hrál na 
kytaru. Tématem celého mého snažení byla ulice. Všechno, co 
mi z té mojí Americké ulice na Vinohradech uvízlo v paměti 
z mého dětství. Starý lampář, který rozsvěcel plynovou lampu 
těsně před okny našeho hudebního pokoje, či úspěšný svazák, 
který se úspěšně šplhal po společenském žebříčku, či stará 
paní, která už ani nevycházela ven, a taky okno mé lásky, které 
svítilo do noci, a já tušil, že tam někde je moje dětská láska. 
Začal jsem na C dur, a vloudil se mi tam B dur, který jsem tam 
nechtěl, ale on se bránil, až jsem si na něj nakonec zvykl. První verze 
písničky trvala příliš dlouho, asi sedm minut, a tak jsem se rozhodl 
ji zkrátit. Rozdělil jsem ji na část C durovou a G durovou. Z té první 
verze vznikla píseň Okno mé lásky a z té druhé Jasná zpráva. Obě 
písně jsou i tak skoro pět minut dlouhé a mají samozřejmě i stejné 
tempo. Už po pár dnech, kdy k písni přidal text Zdeněk Rytíř, jsem 
věděl, že tohle se bude setsakra líbit. Kdo tě líbá, když ne já…

 
Petr Janda

Kdo tě líbá, když ne já, 
kdo tě hlídá, když ne já, 
okno v přízemí je zavřené i dnes, 
lásko má.

Kdo ti zpívá, když ne já, 
kdo tě mívá, když ne já, 
okno v přízemí je zavřené i dnes, 
lásko má.

A v jeho lesku vidím přicházet 
sebe ve věku patnáct let 
a znovu říkám spoustu něžných vět. 
Ty, já, jsme my, my a náš je svět.

Česká kapela Adovany 
zazářila na třech 
mezinárodních 
festivalech – v New 
Yorku, Londýně 
a teď i v Praze 

Videoklip kapely Adovany s názvem Or-
dinary Guy obdržel začátkem roku 2024 
ocenění Best Band Award v New York 
Nil Gallery a následně v Londýně Wi-
nner Award v rámci Bright Internatio-
nal Film Festivalu. Videoklip Jako pěna 
(česká verze Ordinary Guy) se v dubnu 
2024 umístil na festivalu Prague Music 
Video Awards na 1. místě ve čtyřech ka-
tegoriích, včetně Best Music Video. Obě 
verze úspěšného videoklipu jsou k vidě-
ní na YouTube. Kapela se nyní chystá na 
letní koncertní sezonu, připravuje novou 
desku a videoklip.

Klára Vytisková 
překvapuje češtinou
Zpěvačka a skladatelka Klára Vytisková 
se po tvůrčí pauze vrátila zpět na scénu. 
Připravila unikátní koncept skladeb a na-
vazujících videoklipů, který vyvrcholí na 
podzim vydáním celé koncepční desky. 
První část vyšla v podobě pětipísňového 
EP V+++, které se odehrává v její hlavě, 
na konci května. Celým albem se nese 
téma vesmíru a hvězd a odráží pohled 
na život z výšky. V novém počinu reflek-
tuje cesty života, vnitřní světy, sny, ži-
votní nadhled, celou deskou se prolíná 
téma lehkosti bytí, přenastavování za-
žitého a zpomalování v rychlosti dneš-
ních dní. Čisté melodie a špinavý sound, 

krystalické kytary a jasné basy společ-
ně s usazeným vintage groovem bicích 
písničkám dodávají nový zvuk. Z jejích 
skladeb je cítit její raná láska k sedm-
desátkovým vinylům, ale i punk a špí-
na malých klubů, které projezdila už na 
střední škole. Hudební produkce se cho-
pili producenti Reginald a David Kandler 
nebo Ronald Janeček s Janem Vávrou.

 

Ivan Hlas 70

Nová výstava Popmusea je věnována 
sedmdesátinám význačného zpěváka 
a skladatele Ivana Hlase. Projedeme se 
s ním z Vinohrad přes Afriku na Hans-
paulku, uvidíme žíznivou Bábu, zavítá-
me do slavné hospody Houtyš, potkáme 
Žlutýho psa, nadlábneme se Papayou, 
muziku si pustíme hodně Nahlas a ocit-
neme se V náruči dejvický noci. Z Břev-
nova se přesuneme na Barrandov, ale 
zároveň se ponoříme do Šakalích let, 
ohodnoceni Českým lvem potkáme Krá-
le Ivana a už nastálo si budeme povídat 
s Norbim a Olinem. Přidanou hodnotou 

pak bude připomenutí hanspaulského 
genia loci 70. a 80. let 20. století i zvu-
ková stopa s překvapením a audiovizuál-
ní sestřih, jak už je na výstavách Popmu-
sea tradicí. Výstava trvá do 3. října 2024.

Festival Letní slavnosti 
staré hudby
Festival Letní slavnosti staré hudby se 
blíží. Dramaturgie tentokrát rámuje 
téma snů. Festivalová nabídka se v ši-
rokém slova smyslu zaměřuje na snění 
a imaginaci v různých kontextech hud-
by starších období, jakož i tvorbu hu-
debních vizionářů. Bez vizí a snů by to-
tiž nemohlo vzniknout žádné umělecké 
dílo… Publikum se může od 16. červen-
ce do 6. srpna těšit na poklady z hu-
debních archivů, netradiční hudební 
nástroje, nespoutanou muzikalitu a str-
hující hudební kreativitu pozvaných 
umělců. „Koncerty nechají ožít zpívají-
cí a hrající anděly z oltářního triptychu 
z konce 15. století, navodí atmosféru sa-
lonních koncertů hudbymilovné šlechty 
i měšťanstva (kde zněla díla takových 
géniů, jakými byli W. A. Mozart či L. van 
Beethoven). Představí brilantní díla au-
torů pocházejících z prosluněné Neapo-
le (jíž se ne nadarmo říkalo ‚konzervatoř 
Evropy‘) a také dají prostor exotické-
mu repertoáru – posluchače čekají me-
lancholické modinhy, emocemi nabi-
té fado, smyslné tance zvané lundum 
a další působivé rytmy a úchvatné me-
lodie jihoevropského repertoáru,“ po-
odhaluje dramaturgii letošního progra-
mu zakladatelka festivalu a jeho hlavní 
dramaturgyně Jana Semerádová. Závě-
rečné představení pak nabídne scénické 

nástěnka 

Na e-mail nastenka@osa.cz nám můžete 
zasílat své postřehy, novinky, úspěchy atd. 
Info pište stručné a jasné, popřípadě 
doplněné odkazem na web. Uvádějte prosím 
svůj podpis. Těšíme se na vaše příspěvky!

Kdo tě budí, když ne já, 
kdo tě nudí, když ne já, 
okno v přízemí je zavřené i dnes, 
lásko má.

A v jeho lesku vidím přicházet 
sebe ve věku patnáct let 
a znovu říkám spoustu něžných vět. 
Ty, já, jsme my, my a náš je svět.

Kdo tě hladí, když ne já, 
kdo tě svádí, když ne já, 
kdo tě zradí, když ne já, 
ty, já, jsme my, my a náš byl svět.
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provedení pastorální opery Georga 
Friedricha Händela s loutkami. Podrob-
nosti na www.letnislavnosti.cz

Marie Rezlerová 
– Chci tě blíž 
 
Nová tvář české hudební scény Marie 
Rezlerová vydala singl Chci tě blíž i s vi-
deoklipem. O hudbu se postaral talen-
tovaný producent Cody Seven. Píseň se 
žánrově řadí do moderně pojatého pop 
country a svou upřímností se dotkne 
srdcí mnoha posluchačů. Námět video-
klipu si zpěvačka, textařka a herečka na-
psala sama, ale kamery a střihu se ujali 
Marek Imlauf a Jakub Janča.

Skupina Wohnout 
strávila poslední rok 
a půl „bez elektriky“

S akustickými vystoupeními objela té-
měř padesát divadel a kin po celé repub-
lice. Kapela přibrala pátého člena, hous-
listu Vojtu Lavičku, a každý člen kapely 
se navíc naučil hrát na další hudební ná-
stroj. V představení se tak bratři Homo-
lové, Zemánek a Fenek ukázali jako hráči 
na tubu, pozoun, xylofon, banjo, ukulele 
ad. Písně dostaly zcela nové aranže. Scé-
nu ve stylu retro obýváku zdobila tele-
vize, lampičky, vysavač, rádia, pokoj měl 
dveře i okno. Na základě tohoto poči-
nu vznikl film, který je ke zhlédnutí na 
YT kanále Wohnout, audiozáznam mo-
hou fanoušci poslouchat na digitálních 
platformách. 

Skupina Nedivoč 
přišla s písní o lásce 
Někdy i stačí

Skupina Nedivoč naposledy uvedla svůj 
vizuálně působivý videoklip k písni Horo 
Horo, který vyšel na konci října loňské-
ho roku. Pozornosti se mu však dostá-
vá i letos, když byl v červnu promítán 
na Berlin Music Video Awards. Nedávno 
ale ostravská parta přišla s písní o lás-
ce Někdy i stačí, kterou napsal zakláda-
jící člen a bývalý bubeník Jiří Krhut. Ten 
stojí za hudbou i textem.

Někdy i stačí je duet frontmana kape-
ly Nedivoč Svatopluka Tuleje a jeho bý-
valé partnerky Johany Freywaldové. Ně-
kdy i stačí není melancholická balada, 
ale melodická emotivní skladba. „Příběh, 
který se ve skladbě skrývá, jsme si s Jo-
hankou prožili jako partneři, dnes už si 
tento duet můžeme zazpívat jako dobří 
přátelé,“ uvedl frontman Sváťa.

Super-robot & Pečeť 
Oty Petřiny v nové 
2LP reedici

Svým poctivým rockovým hárem a ne-
ústupností byl trnem v oku bývalému 
režimu. Svým muzikantským umem 
a talentem si však získal celou řadu ikon 
tuzemské pop-music, v encyklopediích 
je nejčastěji zmiňován jako brilantní ky-
tarista, ale také mistr dalších hudebních 
nástrojů, skladatel, aranžér a producent, 
jenž silně ovlivnil naši populární hudbu. 
Petřinovy letošní nedožité pětasedmde-
sátiny připomíná vinylová reedice obou 

jeho výjimečných sólo alb. Nadčasové 
a v mnohém (nejen na zdejší poměry) 
unikátní nahrávky Super-robot & Pečeť 
vycházejí coby 2LP v novém remasteru 
a atraktivním balení s kompletem textů. 
Z dnešního pohledu i vzhledem k tomu, 
že Petřina nebyl zrovna „v přízni“, je bez 
nadsázky zázrak, že se mu jeho dlou-
hohrající sólové opusy vůbec podařilo 
realizovat a vydat. Jak debut Super-ro-
bot z roku 1978, tak následující Pečeť 
(1983) byly svou formou, stopážemi 
i texty značně nezvyklé.

Blues o duši aneb Kdyby 
se tak zázrak stal
 

Beatrice Albrecht, skladatelka, textařka, 
zpěvačka a producentka, spolu s básní-
kem Josefem Fouskem přicházejí s ro-
mantickým albem napříč žánry. Vesměs 
autorské něžné písničky Beatrice Al-
brecht, inspirované touhou po lepším 
a citlivějším světě viděné dívčíma oči-
ma, doplňují čtené šansony s texty Jo-
sefa Fouska napsanými s jemu vlastní 
bravurou, které ztvárňují svým podma-
nivým hlasem herec Jiří Krampol a hla-
sem dívčím herečka Jája Kroupová. 
Beatrice Albrecht také spolupracova-
la s jazzmanem Lacem Déczim, v pís-
ničkách jeho trumpetová sóla dotváře-
jí tuto hudebně-dramatickou koláž. Na 
nahrávce se dále podílejí francouzský 
pianista Erik Meridiano, italsko-ame-
rický harmonikář Chris DePino, kyta-
ry nahráli Lukáš Chejn a Jiří Kaleš. Na 
křídlov ku hostuje multiinstrumentalis-
ta Václav Kameník.

Nová alba

Aneska
Feelings Place
Album Feelings Place je debutovým počinem zpěvačky, skladatelky a tex-
tařky Anesky. Deska obsahuje 10 autorských skladeb. Název napovídá, že je 
album plné nejrůznějších emocí. Jeho hlavním záměrem je poukázat na hu-
dební pestrost a inspirovat se různými hudebními styly a žánry. Produkce se 
ujal Vadim „Windy“ Pekárek, který pomáhal s úpravou textů a nahrával ně-
které kytarové a basové linky i vokální party. Mastering celého alba zajistil 
Zdeněk Šikýř. Základy pro album nahráli ve studiu Windy muzikanti z Anes-
ka Bandu, bubeník Jakub Ides, Jakub Žídek na elektrickou a akustickou ky-
taru a Tomáš Raiskub na basovou kytaru. V rockových písních zahostoval 
svým screamem i Marek Bareš z kapely Maniac. 

Byt číslo 4
Čtyři stěny
Šumperská skupina Byt číslo 4 představila po dvou letech na hudební scéně 
svůj debut s názvem Čtyři stěny. Album, které vznikalo, jak už název napoví-
dá, mezi čtyřmi stěnami, nabízí posluchačům intimní pohled do světa, v němž 
kapela postavila základní pilíře desky i své celkové tvorby. V písních se zrca-
dlí různé mezilidské vztahy, které zpěváka a textaře skupiny Pavla Mazáka 
provázely během dospívání. Čtyři stěny obsahují celkem 11 skladeb. O prv-
ní tři se producentsky postaral Alois Pospíšil, zbytek pak zaštítil hudebník 
a producent Tomáš Fröde. Debut představuje kapelu v různých hudebních 
polohách, od alternativního punk rocku s naléhavým vokálem až po poma-
lejší balady s emotivním vyústěním.

Renne Dang 
Problémy v ráji
Renne Dang svým novým počinem Problémy v ráji volně navazuje na EP 
Poslední léto, kterým oznámil svůj nový hudební směr. Na albu, vycházejí-
cím u vydavatelství Blakkwood Records, spolupracoval s talentovaným pro-
ducentem Cehou. Deska Problémy v ráji je velmi pestrá a obsahuje celkem 
12 tracků, které mísí různé žánry od popu přes rap až po punk rock. Na feat 
si hudebník Renne Dang přizval zpěvačku Annabelle, zpěváka Sebastiana 
a rapery Totally Nothin a IAM Oskar. Album Problémy v ráji vychází z osob-
ních prožitků samotného autora a je jeho niterní výpovědí. 

76

 →



7978

 02 |   | 2024 | nové projekty→

United Flavour
Música Con Conciencia
Nejnovější počin skupiny United Flavour Música Con Conciencia je živou 
a dynamickou směsí reggae, dancehallu, hip hopu a afra, tedy stylů, které 
vždy definovaly strhující hudbu United Flavour. Kapela je známá svou origi-
nalitou a inovativním soundem. Tvorba skupiny je silná nejen díky originální-
mu stylu, ale také díky hlubokým poselstvím, která jsou obsažena v textech. 
Název nového alba Música Con Conciencia neboli Vědomá hudba tento étos 
dokonale vystihuje. Písně nesou poslání lásky, míru, jednoty, vítězství dob-
ra nad zlem a síly čelit náročným časům, to vše vedeno filozofií One Love, 
která je srdcem hudby United Flavour. Charismatický a jedinečný hlas zpě-
vačky Sisty Carmen doplňuje řada talentovaných mezinárodních umělců. 

Kato a Rest
A)TÝM
Kato a Rest, Adam a Adam, osobnosti, které jsou již roky neodmyslitelně 
spjaty s českou hiphopovou scénou. A právě oni spojili síly ve společném 
projektu A)TÝM. Poté, co se roky potkávali na svých albech a koncertech, 
nastal čas to vše absolvovat společně. Bezesporu nejen unikátní, ale oprav-
du povedená symbióza. Navíc když Ty Nikdy potká Prago Union, je z toho 
událost českého rapového roku – A)TÝM! Novinka nabízí celkem 14 tracků.

Tali
Kvalitní umění
Mladá tvář české hudební scény, písničkářka a slamerka Tali (známá také jako 
Tady Tali na Instagramu, kde baví více než 90 tisíc fanoušků svými slovní-
mi hříčkami) přichází s odvahou a vtipem se svým albem Kvalitní umění. Tali 
se rozhodla vzít osud svého debutového alba do vlastních rukou a sama jej 
prohlásit za kvalitní umění s vědomím, že to za ni nikdo jiný neudělá. Sklad-
by jsou často velmi osobní a vychází přímo z autorčiny duše. Základy 11 písní 
skládala Tali sama s kytarou, následně se ladily aranže, žánrové vlivy a celko-
vá nálada písní. Na desce Kvalitní umění Tali spolupracovala se špičkou hu-
dební scény, kromě producenta Dominika Zezuly také s Jakubem Juránkem, 
Janem Váňou, Matoušem Čápem, Janem Nikendeyem, Danielem Zezulou, To-
mášem a Martinem Havlenovými. 

Tata_bojs.doc

Režie: Marek Najbrt
Hudba: Tata Bojs

Pěšáci, Attention aux hommes!, Tanečnice, Opakování… ve výčtu zná-
mých hitů pražské kapely Tata Bojs by se dalo dlouho pokračovat. Vždy 
energičtí, za dobu své existence mnohokrát jiní, precizní ve svém kon-
cepčním přístupu k vizuálnímu a hudebnímu uchopení jednotlivých alb 
a vystoupení. Není divu, že se Marek Najbrt (Mistři, Protektor,  Polski 
film) rozhodl nejít cestou konvenčního dokumentu. Příběh kapely vy-
práví formou hravé koláže složené z bohatých archivů, záznamů kon-
certů i futuristických hraných vsuvek s herci z divadla Vosto5. Před 
očima se nám tak skládá obraz osobité kapely, jež se i přes alternativ-
ní povahu své tvorby po právu řadí mezi přední tuzemské hudebníky.

Amerikánka

Režie: Viktor Tauš
Hudba: Jan Prokeš

Vracíš se na místa. Na místa, kde jsi vyrůstala. Třeseš se. Potíš se. Po-
lykáš. Nemůžeš se vyhnout vzpomínkám. Některý jsou jako pestrý ob-
razy. Některý jako rány pěstí. Děcák za komunistů. Pěstouni. Pasťák. 
A pak samet. A svoboda, se kterou nevíš, jak naložit. Stokrát jsi padla. 
Ale stokrát zase vstala. Nedostali tě. Nebyla jsi na to totiž sama. Měla 
jsi sebe. A taky naději. Naději, že jednou zdrhneš do Ameriky. Kde na 
tebe čeká táta. Amerikánka. Příběh o holce, která přestala utíkat. Reži-
sér a producent Viktor Tauš přichází s filmovým zážitkem roku. Ame-
rikánka vypráví svůj příběh netradičním stylizovaným jazykem, který 
připomíná surrealistický gejzír plný barev, života a snů. 

Filmové 
premiéry
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Dotazník osobnostem českého folku ✗ Jan Burian 
Jiří Dědeček ✗ Ivan Hlas ✗ Zuzana Homolová  
Jaroslav Hutka ✗ Ivo Jahelka ✗ Michael Janík  
Slávek Janoušek ✗ Petr Linhart ✗ Pavel Žalman 
Lohonka ✗ Karel Markytán ✗ Vladimír Merta  
Zuzana Michnová ✗ Bohdan Mikolášek ✗ Michal 
Němec ✗ Jakub Noha ✗ Miroslav Paleček 
Oskar Petr ✗ Vít Sázavský ✗ Jiří Slíva ✗ Jiří Smrž 
Vlastimil Třešňák ✗ Ivo Viktorin ✗ Dagmar 
Voňková ✗ Zdeněk Vřešťál ✗ Jiří Suchý ✗ galén

NA PAMĚTNOU
 25

Aleš Palán

ISBN 978-80-7492-692-1

galen.cz

Do
ta

zn
ík 

os
ob

no
ste

m 
če

sk
éh

o f
olk

u

Mnozí z nich jsou vlastně průkopníci, 
zakladatelé žánru. Právě oni tvoří první českou 
(československou) folkovou generaci. Vystupovat 
začali ještě před normalizací, proti které se pak 
jako jeden muž – či žena – vymezovali. Jejich 
písně svým dílem přispěly ke změně režimu, 
nebo alespoň k tomu, že se to tady dalo jakžtakž 
vydržet. Ani dnes nežijí ze zašlé slávy, mnozí z nich 
tvoří a vystupují dál a jejich nové skladby se 
nekrčí ve stínu dřívějších hitů. Stále mají co říci.

✗ ✗ ✗
Publicista Aleš Palán proto pětadvaceti z nich 
položil otázky, které se běžně nedávají. Vznikl 
tak jakýsi folkový kádrový dotazník. Odpovědi 
jsou pestré jako sami písničkáři: zadumané, 
vtipné, i mírně ulítlé. Závěrečným bonusem jsou 
pak odpovědi dnes nejdéle sloužícího českého 
písničkáře Jiřího Suchého.

Aleš Palán
Pětadvacet na pamětnou
Mnozí z nich jsou vlastně průkopníci, zakladatelé žánru. Právě oni tvo-
ří první českou (československou) folkovou generaci. Vystupovat začali 
ještě před normalizací, proti které se pak jako jeden muž – či žena – vy-
mezovali. Jejich písně svým dílem přispěly ke změně režimu, nebo ales-
poň k tomu, že se to tady dalo jakžtakž vydržet. Ani dnes nežijí ze zašlé 
slávy, mnozí z nich tvoří a vystupují dál a jejich nové skladby se nekrčí ve 
stínu dřívějších hitů. Stále mají co říci.

Publicista Aleš Palán proto pětadvaceti z nich položil otázky, které se 
běžně nedávají. Vznikl tak jakýsi folkový kádrový dotazník. Odpovědi jsou 
pestré jako sami písničkáři: zadumané, vtipné i mírně ulítlé. V knize 25 
na pamětnou odpovídají Jan Burian, Jiří Dědeček, Ivan Hlas, Zuzana Ho-
molová, Jaroslav Hutka, Ivo Jahelka, Michael Janík, Slávek Janoušek, Petr 
Linhart, Pavel Žalman Lohonka, Karel Markytán, Vladimír Merta, Zuzana 
Michnová, Bohdan Mikolášek, Michal Němec, Jakub Noha, Miroslav Pa-
leček, Oskar Petr, Vít Sázavský, Jiří Slíva, Jiří Smrž, Vlastimil Třešňák, Ivo 
Viktorin, Dagmar Voňková a Zdeněk Vřešťál. Závěrečným bonusem jsou 
pak odpovědi dnes nejdéle sloužícího českého písničkáře – Jiřího Suchého.

Michal Horák
Zpěvník a věci, co nevíte, 
že chcete vědět!
Unikátní zpěvník s dosud nezveřejněnými povídkami, fotkami a básnič-
kami z pera stále populárnějšího písničkáře Michala Horáka. Kromě not 
a akordických značek k 35 nejoblíbenějším Michalovým písním z jeho tří 
dosud vydaných řadových alb (Rande, Hej teto!, V 7:25, Netušim, Nekon-
fliktní typ, Není to divný a mnoho dalších) nabízí zpěvník i několik auten-
tických vyprávění, veršů a exkluzivních fotek. Jejich prostřednictvím mo-
hou čtenáři nahlédnout do zákulisí tvorby písniček a videoklipů, stejně 
jako Horákova života obecně. Nejde tak zdaleka jen o praktický doplněk 
k táborákům, ale i o poutavé čtení, které nabízí hlubší kontext k písním, 
pobaví vtipem i nadsázkou a zaručeně nezklame žádného fanouška drži-
tele titulu Objev roku v anketě popularity Český slavík 2021.

Nové  
knihy OPUSTILI NÁS

Pavel Zajíček (72) – skladatel a textař
zastupován od 2000

V databázi OSA má registrováno 129 děl.

Daniel Vali (53) – skladatel, textař, zpracovatel a subtextař 
zastupován od 2011

V databázi OSA má registrováno 103 děl.

Josef Laufer (84) – textař a subtextař
zastupován od 1972

V databázi OSA má registrováno 259 děl.

Miroslav Imrich (71) – skladatel a textař
zastupován od 1984, členem od 1992

V databázi OSA má registrováno 278 děl.

Sedláček Jan (95) – skladatel a textař
zastupován od 1969

V databázi OSA má registrováno 117 děl.
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Samozřejmě diskutujeme s  autory 
o vlivu umělé inteligence na jejich tvor-
bu a služby, které se snaží generovat 
hudební obsah. Zúčastnil jsem se ně-
kolika mezinárodních konferencí zamě-
řených na její potenciální dopady či pří-
ležitosti pro hudební tvorbu. Autoři se 
logicky a oprávněně obávají o své živo-
bytí. Přesto z řad samotných autorů za-
znívají hlasy, které vnímají technologie 
umělé inteligence jako příležitost pro 
svoji uměleckou tvorbu a nové formy 
kontaktu se svými fanoušky.

Generování hudby pomocí umělé in-
teligence má mnoho úskalí a nezodpo-
vězených otázek. Jednotný přístup je 
komplikován zcela nejednotnou mí-
rou právní ochrany umělecké tvorby 
a výtvorů umělé inteligence v různých 
částech světa. Nejzásadnější otázkou 
je, na čem se trénovaly algoritmy, kte-
ré se pokouší generovat hudební ob-
sah. Aby algoritmy generovaly rele-
vantní výsledky, potřebují neskutečné 
množství dat. Jakože opravdu obrovské 
množství. A kde takové množství dat 
vzít? Přece na internetu! Přesně tam si 
z valné většiny hudbu stáhli provozo-
vatelé těchto služeb, samozřejmě bez 
souhlasu autorů a umělců. Nebojím se 
říci, že doslova ukradli desítky let hu-
debních úspěchů, talentu a píle uměl-
ců a autorů z celého světa.

Doporučuji důkladně si přečíst ob-
chodní podmínky služeb generujících 
hudební obsah. Co vygeneruje umělá 
inteligence, sice nemusí být autorsky 
chráněno, ale zvuková nahrávka zůstá-
vá majetkem dané služby. To je riziko 
jak pro autory, tak pro uživatele, kteří 
by si chtěli generovat hudební obsah 
pro své podnikání. Umělá inteligence 
může generovat hudební plagiáty po-
užívající některé části známých melodií. 
Tím se uživatel takové hudby vystavu-
je riziku sporu o autorství s původní-
mi skladateli. To je jen drobný výčet 
možných zákeřností v používání těch-
to služeb.

Studenti HAMU v  Praze ve svých 
rozpravách o  umělé inteligenci zají-
mavým způsobem popisují tvůrčí čin-
nost. Ta je z jejich pohledu vždy urči-
tým výběrem z množiny výrazových 

(sdělovacích) možností a  prostřed-
ků. I hudební nástroj je jistým „pro-
gramem“, ze kterého vybíráme určité 
možnosti při realizaci díla. Počítačový 
program v obecné poloze není nic jiné-
ho než „nástroj“. Z jejich pohledu by vy-
generovaná hudba měla být autorsky 
chráněna a takový nárok by měl při-
padnout tomu, kdo si ji nechal vyge-
nerovat. Uvidíme, jak se v tomto ohle-
du bude vyvíjet přinejmenším evropská 
legislativa.

Hudební průmysl má svá specifika 
a s příchodem internetu se významně 
proměnil. Jak kdysi řekl David Bowie: 
„Hudební průmysl je úplně jiný, proto-
že jeho produkt je dostupný zadarmo.“ 
Umění je a vždycky bylo určitou for-
mou recyklované a vzájemně se inspi-
rující ekonomiky, která je založená na 
kopírování. Hity však přežívají navzdo-
ry destruktivním silám jako nekonečné 
množství hudby dostupné na interne-
tu. Niterný pocit mi říká, že hudba na-
psaná člověkem si vždy nalezne svůj 
důstojný prostor i posluchače.

Nové technologie dostaly uši a zrak. 
Poslouchají naše povely, mohou ode-
zírat naše emoce a na základě napsa-
ného algoritmu nám nabídnout hudbu 
nebo film, které by se nám mohly lí-
bit. Emoci jako láska nebo útrapy však 
projevit neumí. To je výhradně lidská 
vlastnost a troufám si tvrdit, že i dů-
ležité koření jakékoliv tvorby. Možná 
to bude právě hudba, která otiskne lid-
skou duši do té umělé, aby společně 
vytvořily udržitelnou symbiózu. Sym-
biózu, která autorům hudby nabídne 
barvitější rozměr jejich tvorby a milov-
níkům hudby nové zážitky z poslechu.

Přeji nám všem krásné letní dny v ži-
votní symbióze.

Roman Strejček
předseda představenstva OSA

Algo.rytmy

SERIÁL…

HUDEBNÍCI- 
-VÝTVARNÍCI

Jiří Šlitr
(† 1969 Praha) 

Byl český hudební skladatel, instrumentalista (virtuózní klavírista), zpěvák, herec, 
knižní ilustrátor a výtvarník. Významně ovlivnil českou populární hudbu; na jeho scé-
nickou hudební tvorbu navázala řada autorů studiových scén. Spolu s Jiřím Suchým 
a Ferdinandem Havlíkem založil roku 1959 divadlo Semafor. Zhudebnil přes 300 pís-
ní, mezi nejznámější patří Ach, ta láska nebeská, Včera neděle byla, Zuzana a mno-
ho dalších. Roku 1966 uvedl svůj vlastní recitál Ďábel z Vinohrad a roku 1968 uve-
dl muzikál Poslední štace. Napsal hudbu k deseti celovečerním filmům, v některých 
z nich i hrál (Kdyby tisíc klarinetů v roce 1964, Zločin v šantánu v roce 1968). V le-
tech 1996–2001 vyšlo osm CD Písničky ze Semaforu.
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